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ZE TRETJI ZAPOREDNI SESTANEK V NEKAJ VEČ KOT DVEH TEDNIH

ZAPOSLOVANJE IN NALOŽBE NA DNEVNEM REDU 
NOVEGA SREČANJA MED VLADO IN SINDIKATI
Dokument o srednjeročnih načrtih vlade - Rešen sindikalni spor v Alf a Romeo

RIM, 10. — V Rimu je bilo da
nes novo srečanje med vlado in 
sindikati, že tretje v nekaj več kot 
dveh tednih. Prvo tako srečanje je 
bilo namreč 24. septembra, drugo 
Pa 2. oktobra. Na teh srečanjih je 
bil govor predvsem o vprašanjih 
investicij in zaposlitve ter o obno
vitvi delovnih pogodb s posebnim 
Poudarkom na problemih javnih u- 
službencev. Vsa ta vprašanja so na 
dnevnem redu tudi današnjega sre- 
canja, na katerem zastopajo vlado,
Poleg predsednika. Mora in podpred
sednika La Malte, še ministri An
dreotti (proračun), Bisaglia (dr
žavne udeležbe). Colombo (zaklad),
Donat Cattin (industrija) in Cossiga 
(reforma birokracije). Delegacijo 
tederacije CGIL, CISL in UIL pa 
vodijo generalni tajniki Lama, Stor- 
« in Vanni.

Srečanje se je začelo v dopoldan
skih urah, ko sta ministra Andreot
ti in Colombo orisala sindikalistom 
dokument, ki sta ga pripravila po 
naročilu vlade in v katerem so ori
sani srednjeročni programi vlade za 
rešitev vprašanj, ki so na dnevnem 
redu.
. Dokument uvodoma poudarja, da 
je po zaključku protikonjunkturne 
aze namen vlade voditi politiko raž
nja italijanskega gospodarstva, ka
dre glavni cilj je razširiti raven 
aposlovanja ter nuditi mladini mož- 
0st, da najde primemo zaposlitev.

ta namen je vlada pripravljena 
akoj sprožiti programe investicij 
a nekatere sektorje in predvsem 
a gradbeništvo, za jug, za podjetja
tjržavno udeležbo, za industrijsko 

estrukturacijo, za razvoj znanstve- 
6 raziskave, za poljedelstvo in pre-

Predsednik vlade Moro pozdravlja 
med vlado in sindikati

delegacijo federacije CGIL, CISL in UIL na včerajšnjem srečanju 
(Telejoto ANSA)

PRED USTAVNIM SODIŠČEM

Čez dva meseca obravnava 
o združevanju dohodkov

RIM, 10. — Pravosodna obravna
va vprašanja združitve dohodkov 
članov družinskih enot pred ustav
nim sodiščem, ki se je začela že 
pred dnevi, se bo nadaljevala šele 
čez dva meseca. V tem smislu je 
danes sklepalo ustavno sodišče, ki 
je ukazalo, naj se začasno ustavijo 
postopki pred sodišči in naj se o 
tem sklepu obvestijo predsedstvo 
vlade in predsedniki poslanskih 
zbornic.

Sklep ustavnega sodišča v dolo
čeni meri pomaga vladi, da se iz
vleče iz zagate v primeru, če bi 
ustavno sodišče proglasilo zakon od 
29. septembra 1973, oziroma neka
tere člene, ali odstavke za neustav
ne. Vlada je skušala doseči od u- 
stavnega sodišča zagotovilo, da bo 
novi vladni predlog o združitvi dru
žinskih dohodkov stekel po normal
nih kolesnicah parlaméntarne ruti
ne, ne da bi bil ogrožen v bistvu 
prejšnji zakon.

Ustavno sodišče je upoštevalo to 
vladno željo ter se je izognilo vpra
šanju o ustavnosti, ki ga je v zvezi 
s čl. 1 že omenjenega zakona po
stavil sodnik iz Voghere s tem, da 
si je samemu sebi zastavil vpra
šanje zakonitosti čl. 2 omenjenega 
zakona, ki smatra zakonskega mo
ža za edinega pasivnega subjekta 
davčne obveze. Formalno je pomi
slek sodišča prav gotovo utemeljen, 
vprašanje je le, če je bil toliko teh
ten, da bi se sodišče odreklo v tem 
trenutku obravnavanju vprašanja 
glede vsebine same. No, z današ
njim sklepom se je vlada oddahnila, 
toda tudi razni postopki v tej zvezi 
so odloženi (kar vlada ni želela).

S10PII V VELJAVO PROTOKOL 0 IZVAJANJU ZAČASNEGA DOGOVORA

Končno tudi Izrael podpisal 
začasni sporazum z Egiptom

Konec prihodnjega meseca bodo Izraelci izročili Egipčanom petrolejske 
vrelce na Sinajskem polotoku - Zaključen nepredvideni obisk sirskega 
predsednika Asada v Moskvi - Posredovanje SZ za izraelski umik z Golana?

TEL AVIV, 10. — Danes zjutraj 
je stopil v veljavo sporazum, ki 
sta ga Egipt in Izrael dosegla 4. 
septembra. Ob 10. uri po krajev
nem času je namreč izraelska dele
gacija v Jeruzalemu podpisala pro
tokol o izvajanju sporazuma, ki so 
ga izdelali prejšnji mesec v Ženevi. 
Protokol so podpisali v palači, kjer 
je sedež poveljstva mirovnih sil 
OZN ob prisotnosti finskega gene
rala Siilasvua. Za Izraelce sta pod
pisala generalni direktor zunanjega 
ministrstva Kidron in član general
nega štaba general Herzl Safir. E- 
giptovska delegacija je kot znano 
podpisala protokol že prejšnji me
sec v Ženevi.

Sporazum med Egiptom in Izrae
lom ne govori o datumih, ki so jih 
potem določili v Ženevi na pogaja
njih med izraelsko in egiptovsko de
legacijo. Protokol, ki ga je mešana 
komisija izdelala predvideva, da bo 
izraelska vlada izročila petrolejske 
vrelce v Ras Sudarju 15. novembra, 
tiste v Abu Rodeisu pa konec pri
hodnjega meseca. Egiptovska dele
gacija je sporazum podpisala že 22.
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Vladni dokument tudi poudarja, 
a mora javni sektor dati vzgled za 
o.v način upravljanja. Država, de- 
yle, pokrajine in občine morajo vo- 
hi tako politiko, ki naj zajezi se- 
anji deficit. Novo bogastvo, ki ga 

lei. . ava ustvarila začenši z letom 
ipn m ^ ko privedlo do sicer ome- 
jtnega porasta nacionalnega dohod- 
i: ’ “° Moralo biti skrbno porazde- 
Jeno med potrošnjo in investicija- 

jnu Največji del potrošnje bo moral 
m osredotočen na socialni potroš
il in na zvišanju najnižjih dohod
ov. Pač pa se bo morala povečati 
ysota, ki bo namenjena investici- 
IaM, saj brez teh ne bo mogoče 
Ustvariti novih delovnih mest ter ne 

o mogoče obnavljati sedanjega mo- 
dela razvoja.

^opoldanski del srečanja med 
ado in sindikati pa je bil v glav- 

em posvečen vprašanjem javnih 
‘uzbencev, s posebnim poudarkom 

ter SInd*'jainih sporih železničarjev 
uslužbencev poštne uprave in 

*ynih monopolov. V trenutku, ko 
T.,t°.carno> je sestanek še v teku. 
ra_-J se sestalo tajništvo fede
le CGIL, CISL in UIL, da bi 
V|ado°ceno 0 današnjem srečanju z

da'no Radikalnem področju beležimo 
v rwi- rešitev kočljivega-spora
ki lDe*'iu AHa Romeo. Sporazum,
Intero, ®? fako vodstvo podjetja in 
no n kot k’di sindikati pozitiv- 
tih Predvideva, da v obra
sla vir j inu Areseju ne bodo po- 
no dò aVCf.Y v dopolnilno blagaj- 
mar 'R- julija 1976, da pa bodo 
stanio Prihodnjega leta preverili 
dalie aV Sporazum določa
ne h'i a do konca prihodnjega leta 
amnau<anilct)®ar odpustili iz službe, 
vo dei da uasprotno najeli no- 
iu io moč: v obratih v Arese-
nipna , ianu bodo do konca prihod- 
cev u zaP°sldi novih 700 delav- 
d’Aron ^dYafih Alfasud v Pomiglianu 
obdnhi, b 1ZU N.eaP1ja pa bodo v tem 
Snom zaP,osldi 210 novih delavcev, 
nih ohr^Ki doPu®òa, da bodo v raz
osebi t j lzvedli nekatere premike- 
nih iJ toda °h spoštovanju poklic- 
cev terereuSOV zain(eresiranih delav- 

VneH„- ohranitvi ravni plače,
vinari zavno tajništvo enotnega ko- 
jem dÌega sindikata FLM je v svo- 
zum ii»4Urnen^u Poudarilo, da spora- 
cev tpr tre*Za PDòakovanjem delav- 
liniip .Potrjuje pravilnost strateške 
nost aere cili J® utrditi enot- 
breznnt, i ■ zaP°slenimi delavci in 
tavlk h d mÌ, Tainištvo FLM ugo- 
po dnin1, da Je Moralo vodstvo

vitno vy“Urn Poudarja pogla- 
glede aznost vprašanja zaposlitve
druzben"apotlo5nÌ gospodarski in

Spovedane spremembe 
v vodstvu PLI

Začelo-V Rlmu se je danes 
hberalnf Se)dan''e vsedržavnega sveta
Clolno vodraHÌe'ÌLkaterega, naÌ bi

Dogovor v Berlinu 
o sklicanju evropske 
konference delavskih 
in komunističnih partij

BERLIN, 10. — Predstavniki 27 
evropskih komunističnih partij so v 
Berlinu dosegli sporazum o sklica
nju konference evropskih komuni
stičnih partij in o dokumentu, ki 
bo predstavljal osnovo za razpravo 
na konferenci. Kot poroča agencija 
ANSA, so na berlinskem srečanju 
premostili nesoglasja, ki so grozila, 
da bodo preprečila sklicanje konfe
rence. Sovjetska zveza, ki jo je v 
Berlinu zastopal član politbiroja Bo
ris Ppnomarjov, se je namreč od
rekla zahtevi, naj bi konferenca o- 
dobrila enoten ideološki dokument, 
proti kateremu so se izrekle pred
vsem italijanska, jugoslovanska, ro
munska in španska komunistična 
partija in glede katere so gojili moč- 
> ; pomisleke tudi predstavniki KP 
Francije.

Dokument, glede katerega so se 
dogovorili v Berlinu, je menda — 
po poročilih italijanske tiskovne a- 
gencije — mnogo bolj omejen in 
splošen ter sprejema načela avtono
mije, za katera so se zavzemali Ita
lijani, Jugoslovani, Romuni in tudi 
Španci.

Za sedaj še' ni znano, kdaj se bo 
sestala predvidena konferenca, ka
že pa, da jo bodo vsekakor sklicali 
pred 25. kongresom sovjetske KP, 
ki bo februarja prihodnjega leta.

NOVEMBRA V PARIZU SESTANEK DRŽAVNIH ALI VLADNIH POGLAVARJEV

Tudi rimska vlada povabljena na posvet 
najbolj industriuHziranih zahodnih držav
Pobuda francoskega predsednika - V ospredju preosnova svetovnega monetarnega sistema

I Francoski predsednik D’Estaing Ameriški predsednik Ford
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V senatu so začeli obravnavati 
vladne protikonjunkturne ukrepe

Zakladni minister Colombo opozori! na nevarnost, da bi zakon
ska odloka zapadla, ker bi jih ne utegnili pravočasno odobriti

oeralne
ttavlienn v°dstvo stranke izšlo pre- 
2 hveurnrf'Cer P? se i® se-ia začela 
baiti zamud°. ker niso mogli 
hilnih P01-?2?.1113 0 porazdelitvi vo- 
«libe ™kc>j Med večinsko strujo 
«^artein nuova>> m tako imenovanim 
kakor Tn manFbskih struj. Vse
bino J j3 zacetku zasedanja ce- 
vkliučnnVOdst;vo Podalo ostavko,

bilo v i, ,,rne svoje uvodno poro- 
tovii Ho • rem 'e med drugim ugo- 
da ù t,] u?. h0*0Zaj v Italiji «mor- 

absi kot na Portugalskem».

RIM, 10. — Senat je začel danes 
proučevati protikonjunkturne ukrepe, 
ki jih je vlada sprožila sredi polet
ja in ki jih je že odobrila poslanska 
zbornica. Gre za dva zakonska od
loka, ki predvidevata podporo grad
beništvu, javnim delom, izvozu, Ju
gu, prevozom, poljedelstvu ter ma
lim in srednjim podjetjem za skup
ni znesek okrog 4000 milijard lir.
Odloka bo moral senat odobriti do 
petka, 17. oktobra, sicer bosta za
padla. Že takoj na začetku pa so 
se v senatu pojavile težave, saj je 
že včeraj senatna komisija za pro
račun na poročevalni ravni spreme
nila drugi odlok, v katerega je spet 
vnesla neki člen, ki so ga v poslan
ski zbornici črtali. Če bo senat ta 
člen odobril, potem se bo moral od
lok vrniti v poslansko zbornico z 
resno nevarnostjo, da ga ne bi u- 
tegnili odobriti v predvidenem roku.

Prav zaradi tega sta na današnji 
seji tako predsednik senata Spagnoi
li, kot zakladni minister Colombo 
poudarila, da je treba odloka v naj
krajšem času odobriti. V ta namen 
so tudi sklenili nekoliko spremeniti 
program senatnih sej in določili, da 
se bodo senatorji sestali tudi v po
nedeljek popoldne, kar ni bilo v pro
gramu. Kot jf dejal Spagnoili, naj 
bi se splošna razprava končala že 
v torek, nato pa naj bi takoj prešli 
h glasovanju, ki bi ga lahko zaklju
čili že v torek ponoči. Tako bi o- 
stalo še dovolj časa za morebitno se», ki 
ponovno ' odobritev s ' strani poslan- voljen 
ske zbornice. Minister Colombo je 
opozoril senatorje na nevarnost, da 
bi odloka zapadla, kar bi

Po pogovorih poročevalcev Colelle 
in Rebecchinija se je takoj začela 
razprava, v katero so danes posegli 
socialist Catellani, misovec Basa- 
donna in komunist Li Vigni.

Izvoljen novi 
deželni odbor Abrucov

L’AQUILA, 10. ----  Demokristjan
Felice Spadaccini je . bil ' izvoljen 
za predsednika deželnega odbora 
Abrucov. V novem odboru je šest 
demokristjanov, dva socialista in po 
en socialdemokrat in republikanec. 
Za novi odbor so glasovale štiri le
vosredinske stranke, medtem ko so 
se komunisti, ki so sodelovali na 
pogajanjih za izdelavo programa, 
vzdržali glasovanja.

Izključen iz KD 
novi predsednik 
pokrajine v Potenzi

no blokiralo dejavnost vlade,

POTENZA, 10. — Pokrajinsko
vodstvo KD v Potenzi je sklenilo iz
ključiti iz stranke dr. Giovannija 
Ferrija, pripadnika leve struje «ba

je bil predvčerajšnjim iz
za predsednika pokrajinske 

uprave z glasovi komunistov, socia
listov, socialdemokratov in pripadni- 

praktič- kov lastne struje. Pokrajinsko vod-

j RIM, 10. — Državni ali vladni po- 
I "lavarji Zahodne Nemčije, Japon

ske, Francije, Združenih držav, Ve
like Britanije in Italije se bodo se
stali 15., 16. in 17. novembra v oko
lici Pariza, da bi se posvetovali o 
gospodarskih vprašanjih skupnega 
interesa, kot so n.pr. poživitev sve
tovnega gospodarstva, trgovinska in 
denarna politika, vprašanje energi
je in surovin ter odnosi z drugimi 
industrializiranimi državami in dr
žavami v razvoju. V vladnimi krogih 
držav, ki se bodo udeležile posveto
vanja, pravijo, da bo šlo za kori
stno in poglobljeno izmenjavo mnenj 
o skupnih vprašanjih in o možno
stih za njihovo rešitev ter za vzpo
stavitev konstruktivnega sodelova
nja.

Šest držav, pravi poročilo, ki so 
ga objavili istočasno v Rimu, Lon
donu, Tokiu, Washingtonu, Parizu 
in Bonnu je prepričanih, da je nji
hova dolžnost občasno se posveto
vati o razvoju v posameznih drža
vah, da bi zagotovili čimvečjo bla
ginjo in razvoj mednarodnega go
spodarstva.

Italijanski zunanji minister Rumor 
je podčrtal z zadovoljstvom, da je 
na posvet bila povabljena tudi Ita
lija. Prepričani smo, je dejal šef 
itabjanske diplomacije, da so go
spodarske strukture industrializira
nih držav tesno povezane, zato se 
je treba z združenimi močmi boriti 
proti recesiji, proti inflaciji in za 
ponoven razmah gospodarstva in 
družbenega razvoja.

V Rimu ugotavljajo, da je itali
janska udeležba na posvetovanju 
med največjimi industrializiranimi 
državami zahodnega sveta sad 
vztrajne diplomatske akcije, ki je 
trajala nepretrgoma , dva meseca, 
od prvega sporočila o posvetu, ki 
takrat ni govoril o prisotnosti niti 
Italije niti Japonske. Pobudo za 
srečanje vladnih ali državnih pogla
varjev najbolj industrializiranih dr
žav zahodnega sveta je dal fran
coski predsednik Valéry Giscard 
D’Estaing prejšnjega julija. V za
četku tega tedna pa je bilo v New 
Yorku tajno srečanje med predstav
niki ZDA, Velike Britanije, Zahod
ne Nemčije, Francije in Japonske, 
na katerem so sklenili povabiti tu
di Italijo, ki je že pred časom zah
tevala, da ji omogočijo, da zago- 

NEW YORK, 10. — Razprava v varja svoje interese in potrebe na 
okviru tridesetega zasedanja gene- takem posvetovanju na najvišji 
ralne skupščine OZN se je sinoči ravni.
zaključila s posegom alžirskega zu- Med pobtičnimi in gospodarskimi 
nanjega ministra Buteflike. V raz- opazovalci domnevajo, da bo na po
pravo je poseglo 127 govornikov, svetu govor predvsem o mednarod- 
med katerimi je bilo šest državnih nem monetarnem sistemu. V Parizu 
poglavarjev in trije vladni predsed-1 so mnenja, da bi predsednik Ford 
niki. I hotel doseči rešitev tega vprašanja,

spendirati iz stranke tri pokrajin
ske svetovalce struje «base», ki so 
glasovali za Ferrija. Sklepe pokra
jinskega vodstva bodo morali rati
ficirati vsedržavni organi stranke.

Struja «base» v Potenzi pa je ob
javila dokument, v katerem obsoja 
sklep večine pokrajinskega vodstva 
ter med drugim ugotavlja, da je bil 
novi predsednik pokrajine izvoljen 
z isto večino, ki je podpisala poli- 
tičnoprogramski dokument skupaj s 
krščansko demokracijo na deželi, na 
pokrajini in na občini.

ki ima za Združene države čedalje 
hujše posledice. Če je to res, ni 
težko domnevati, da bo Bela hiša 
skušala doseči morebitni denarni 
sporazum, ki bi nedvomno prispe
val h gospodarskemu razmahu Za
hoda. Če bi predsednik Ford pri
stal na denarni sporazum, bi s tem 
zadovoljil evropske države in Ja
ponsko in tako prispeval k uresni
čitvi prvotne ideje predsednika Gi- 
scarda D’Estainga. Francoski pred
sednik je namreč vedno trdil, da je 
treba najprej rešiti denarna vpra
šanja in se komaj potem spopasti 
s svetovno recesijo. Denarne struk
ture, pravi Giscard D’Estaing, so 
krive sedanjih težav zahodnega sve
ta, ne petrolej, saj ne gre za krizo 
kapitalizma, temveč za krizo mone
tarnega sistema.

septembra, medtem ko so ga Izrael
ci takrat samo parafirali. Jeruza
lemski veleposlanik Gazit je v Že
nevi poudaril, da ga ne more pod
pisati, dokler ne bo ameriški kon
gres odobril prisotnosti ameriških iz
vedencev v elektronskih opazovalnih 
postajah na Sinaju. Prisotnost Ame
ričanov na Sinaju je bila eden od 
političnih pogojev, ki jih je postavil 
Izrael za svoj umik, poleg seveda 
gospodarske pomoči. Potem ko je 
včeraj ameriški kongres sklenil po
slati dvesto civilnih izvedencev na 
Sinaj, je Izrael podpisal protokol, s 
čimer je sporazum stopil v veljavo 
tudi za jeruzalemsko vlado.

Nekaj ur potem ko je stopil v 
veljavo sporazum, je Izrael izročil 
petrolejske vrelce v Ras Sudarju na 
Sinaju, ameriškim tehnikom, ki jim 
je Egipt poveril črpanje nafte. Pe
trolej, ki ga bodo črpali od danes 
do 15. novembra, bodo shranili v 
posebnih rezervoarjih do prihoda e- 
giptovskih oblasti. Kot drugo deja
nje v okviru egiptovsko - izraelske
ga sporazuma bo prihod tovorne la
dje skozi Sueški prekop v neko iz
raelsko pristanišče. Do tega bo pri
šlo po vsej verjetnosti v drugi po
lovici tega meseca. Pravzaprav ne 
gre za izvajanje sedanjega sporazu
ma, saj je Egipt praktično že s pr
vim začasnim sporazumom priznal 
tujim ladjam namenjenim v Izrael 
pravico plovbe po Sueškem prekopu.

Dne 15. novembra bodo Izraelci 
zapustili področje Ras Sudarja, ko 
bodo petrolejske vrelce zasedle mi
rovne sile OZN, ki bodo 24 ur kas
neje izročile vse območje egiptov
ski civilni upravi. Protokol predvi
deva nato še izročitev petrolejskih 
vrelcev v Abu Rodeisu tehnikom i- 
tabjanske družbe ENI, ki so jih ime-

Še 16 študentov 
aretiranih v Španiji

SALAMANCA, 10. — Španske 
oblasti nadaljujejo s svojo repre
sijo. Ob odprtju akademskega le
ta na univerzi v Salamanci so a- 
retirali 16 študentov, ker so baje 
nosili transparent s prevratniško 
vsebino, študente so najprej od
peljali v mestni zapor, nakar so 
jih premestili v Valladolid. Poli
cija je kasneje izvedla hišno pre
iskavo v nekaterih stanovanjih in 
tudi tam baje dobila «prevratni
ško» gradivo in letake s proti
vladno propagando.

Medtem se je v Madrid vrnil 
belgijski veleposlanik, ki ga je 
njegova vlada po usmrtitvi petih 
protifašističnih borcev odpoklica
la v domovino na posvetovanja. 
V priiiodnjih dneh se bo v Španijo 
vrnil tudi nizozemski veleposla
nik. Nizozemska je bila prva dr
žava, ki je svojega veleposlanika 
odpoklicala na posvetovanja po 
usmrtitvi treh članov FRAP in 
dveh pripadnikov baskovske or
ganizacije ETA. Sporočilo nizo
zemske vlade o povratku njenega 
veleposlanika v Madrid pravi, da 
je slednji ri bi] navodila o nizo
zemskem stališču do Španije po 
izvedbi zadnjih smrtnih obsodb.

To seveda predpostavlja izboljšanje 
odnosov med Moskvo in Jeruzale
mom. Sovjetsko posredovanje na Go
lanu naj bi bilo protiutež ameriške
mu uspehu pri podpisu drugega za
časnega izraelsko-egiptovskega spo-
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tega prišlo m^^noveSbrSm to | so
}’ dec§"£rom- Med 13’ januarjem ;7jazili dokajšnjeP negodovanj ob 
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BUDIMPEŠTA, 10. - Ameriški 
minister za trgovino Norton je za
ključil svoj obisk v Madžarski. Ob 
svojem odhodu je izjavil, da obsta
jajo možnosti za razširitev trgovin
skega sodelovanja med Madžarsko 
in Združenimi državami.

februarjem 1976 pa 
rael na severnem področju umaknil 
do Sredozemskega morja. Do 22. fe
bruarja 1976 se bodo Izraelci umak
nili z vsega področja, o katerem go
vori izraelsko - egiptovski sporazum.

Sirski predsednik Asad je danes 
odpotoval iz Moskve po 24-urnem 
obisku v Sovjetski zvezi. Do tega 
obiska je prišlo povsem nepričako
vano, saj zanj niso vedeli niti dru
ge arabske vlade. Prevladuje mne
nje, da skuša Sovjetska zveza utr
diti svoj vpliv v Siriji, potem ko so 
ZDA utrdile svojo prisotnost na Bliž
njem vzhodu s posredovanjem med 
Egiptom to Izraelom.

V Kairu so mnenja, da je nepred
videni Asadov obisk v Moskvi, kjer 
so ga dočakali trije najvišji sov
jetski voditelji, dokaj značilen. Pre
vladuje mnenje, da bo Sovjetska 
zveza prevzela posredovalno vlogo 
med Izraelom in Sirijo za morebitni 
sporazum o izraelskem umiku na 
Golanu, kjer bo 24. novembra za
padel mandat mirovnim silam OZN.
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Nenaden kratek obisk 
Dolanca v Bukarešti

Baje se je s Ceausescom pogovarjal o pripra
vah na konferenco evropskih komunističnih partij

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 10. — Tajnik izvršne

ga komiteja Zveze komunistov Ju
goslavije Stane Dolanc se je popol
dne vrnil z nepričakovanega kratke
ga delovnega obiska v Bukarešti, 
kjer se je sinoči in danes dopoldne 
pogovarjal z generalnim tajnikom 
romunske komunistične partije Ni- 
colajem Ceausescom. Agencija Ta
njug je sporočila, da ’ sta Dolanc 
in Ceausescu v sinočnjih pogovo
rih obravnavala razvoj odnosov med 
državama, partijama to narodi Ju
goslavije to Romunije. Izrazila sta 
odločenost za razširitev to poglobi
tev sodelovanja med SFRJ in Ro
munijo ter med partijama v obo
jestranskem interesu narodov dveh 
dežel ter socializma to miru v sve
tu. Obravnavala sta tudi nekate
ra aktualna vprašanja mednarodne
ga političnega življenja ter komu
nističnega to delavskega gibanja. 
V današnjem nadaljevanju pogovo-
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i stvo je tudi sklenilo za eno leto su-

■Že tretjič v nekaj več kot dveh 
tednih je bilo včeraj na sporedu 
nc 'o srečanje med vlado in sin- 
d: jti, ki je bilo posvečeno pred
vsem kočljivim vprašanjem naložb 
in zaposlitve, pa tudi proučitvi 
poteka sindikalnih sporov v jav
nem sektorju. Ministra Andreot
ti in Colombo sta sindikalistom 
orisala dokument o vladnih sred
njeročnih programih za vzpod
bujanje nekaterih sektorjev, ki 
jih je gospodarska kriza najbolj 
prizadela. Srečanje, ki se je za
čelo ob 11. uri zjutraj, se je za
vleklo pozno v noč. Danes se

bo sestalo tajništvo sindikalne fe
deracije, da bi podalo svojo oce
no o rezultatih srečanja.

Državni ali vladni poglavarji 
šestih najbolj industrializiranih 
držav Zahoda se bodo sestali 
sredi prihodnjega meseca v Pa
rizu, da bi se posvetovali o pe
rečih gospodarskih vprašanjih, še

zlasti pa o preosnovi svetovnega 
monetarnega sistema. Posveta se 
bodo udeležili predstavniki Zdru
ženih držav. Velike Britanije, 
Francije, Zahodne Nemčije, Ja
ponske in Italije. Pobudo za tako 
srečanje je pred časom dal fran
coski predsednik Giscard D'Esta- 
ing in prvotno prisotnost Italije 
in Japonske ni bila predvidena. 
Dejstvo, da so povabili tudi rim
sko vlado, govori o uspehu 
vztrajne diplomatske akcije Itali
je, ki je zahtevala, da se ji orno - 
goči, da na tem posvetu zago
varja svoje gospodarske interese.

rov pa sta, kot navaja Tanjug, na
daljevala izmenjavo mnenj o vpra
šanjih skupnega interesa. Jugoslo
vanska agencija poroča, da so po- 
govori potekali v vzdušju «toplega 
prijateljstva to vzajemnega razume
vanja, kar je značilno za odnose 
med državama, partijama to na
rodi».

Vzroki za ta nenadni obisk taj
nika izvršnega komiteja jugoslovan
ske partije v Bukarešti so neznani. 
Že po septembrskem srečanju pred
sednikov jugoslovanske in romunske 
vlade Bijediča in Manesca v Beo
gradu se je govorilo in tudi pisalo 
v jugoslovanskem tisku o skorajš
njem obisku Ceausesca v Jugosla
viji. Tako je obisk na tako visoki 
partijski ravni kajpada presenetljiv. 
Nekateri opazovalci v Beogradu v 
zvezi s tem menijo, da ne gre iz
ključevati možnosti, da so bili vče
rajšnji in današnji pogovori Ceau
sescu - Dolanc namenjeni tudi po
svetovanjem v zvezi s pripravami 
na konferenco evropskih komunistič
nih to delavskih partij. Prav te dni 
namreč v Berlinu (v Nemški demo
kratični republiki) poteka nov se
stanek v okviru priprav na konfe
renco, ki pa doslej še niso dale 
kakih pomembnejših rezultatov. V 
Berlinu se je sicer sestajala delov
na skupina, ki pa svojih nalog, kot 
kaže, ni opravila, saj so se to pot 
na sestanku, ki se je začel včeraj, 
zbrali predstavniki 27 partij. Jugo
slovansko delegacijo, kot so sporo
čili, vodi tajnik v izvršnem komite
ju Aleksandar Grličkov.

VLADO BARABAŠ

'Y53fljem egiptovsko-izraelskem spo
razumu, s katerim je Egipt spet 
prišel do petrolejskih vrelcev na 
Sinajskem polotoku, medtem ko si 
je Izrael zagotovil prem rje ob svoji 
južni meji. S posredovanjem med 
Sirijo in Izraelom bi Sovjetska zve
za dosegla dvojni cilj: dokazala bi, 
da podpira revolucionarna gibanja 
na tistem področju, se pravi, sirsko 
stranko Baas in palestinsko odpor
niško gibanje, obenem pa bi se po
stavila na isto raven kot ZDA, vsaj 
kar zadeva politično prisotnost na 
Bližnjem vzhodu.

Pogovori predsednika Asada v 
Moskvi so nedvomno zadevali tudi 
položaj v Libanonu, še zlasti po 
zadnjem obisku predsednika liba
nonske vlade Karameja v Damasku. 
Ne gre pozabiti, da so Shijo več
krat obtožili vmešavanja v spopade 
med muslimani in kristjani v Liba
nonu. Po vsej verjetnosti bo mo
skovska vlada skušala doseči nor
malizacijo v Libanonu, tudi zato, 
da bi preprečila poseg Izraela, do 
katerega bi prišlo, če bi se nada
ljevali vdori palestinskih gverilcev 
z bbanonskega ozemlja.

WASHINGTON, 10. — Ameriški ča
sopis «Washington Star» zagotavlja 
v svoji zadnji številki, da je Sovjet
ska zveza baje pristala na enega od 
temeljnih pogojev, ki so ga postavili 
Američani za podpis novega sporazu
ma o omejitvi jedrskega strateškega 
orožja. Gre namreč /a način prever
janja števila medcelinskih izstrelkov 
z večkoničnimi naboji MIRV. Ameriški 
vladni funkcionarji naj bi zagotovili 
časnikarju, ki je napisal članek, da 
je sovjetska vlada pripravljena prista
ti na to, da uvrstijo njeno medcelin
sko raketo SS-18 med rakete z večko
ničnimi naboji.

Podlajnik Cattane! 
na obisku v Pragi

PRAGA. 10. — Stanje odnosov 
med Italijo in Češkoslovaško na po
litičnem, gospodarskem, kulturnem 
in znanstveno - tehničnem področju 
je bilo v središču pogovorov, ki jih 
je imel podtajnik v zunanjem mini
strstvu Cattanei s predsednikom če
škoslovaške vlade Strougalom, z zu
nanjim ministrom Chnoupekom to z 
namestnikom zunanjega ministra 
Spacilom. Cattanei je dopotoval na 
uradni obisk v Prago včeraj zvečer. 
To je prvi obisk nekega predstav
nika italijanske vlade v Pragi od 
same ustanovitve ČSSR.

Sam Cattanei se je še prejšnji 
mesec v Rimu sestal z zunanjim 
ministrom ČSSR Chnoupekom, ko se 
je ta kratko ustavil v italijanskem 
mestu na poti v New York, kjer 
je sodeloval na zasedanju general
ne skupščine OZN. Na helsinški kon
ferenci o evropski varnosti to so
delovanju pa je predsednik vlade 
Moro imel daljši razgovor s svojim 
češkoslovaškim kolegom Strouga
lom; na tem razgovoru je prišla 
do izraza obojestranska želja po 
razširitvi odnosov med obema dr
žavama. Ob zaključku današnjih 
razgovorov sta Cattanei in Spačil 
podpisala novo konzularno konven
cijo med Itabjo in Češkoslovaško.
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Danes bodo demokristjani v Vidmu 
obravnavali grozečo deželno krizo

Pokrajinsko vodstvo socialistične stranke pozno v noč razpravljalo o primeru Giuricin
Danes se bo v Vidmu sestalo de

želno vodstvo KD, ki bo odgovorilo 
na stališče deželnega vodstva PSI 
o krizi deželne uprave, oziroma o 
preverjanju, ki je postalo nujno za
radi vedno ostrejših nasprotij pri 
vodenju deželne politike. S tem pa 
se že pričenja postopek kriz, ki bo 
nujno zajel ne samo deželo tem
več tudi važnejše krajevne uprave 
in med njimi še zlasti tržaško ob
čino in tržaško pokrajino. Tudi zad
nji dogodki so namreč dokazali, da 
se je bistveno spremenil odnos sil 
in da ni mogoče upravljati brez 
stvarnega sodelovanja komunistov, 
kar nj samo odraz dejanskega no
vega stanja po volitvah 15. junija, 
temveč tudi notranjih odnosov v 
večini strank dosedanje večine.

To je še zlasti veljavno za Trst, 
kjer je prišlo do notranjih trenj v 
raznih strankah in kjer se je repu
blikanska stranka razklala pod vpli
vom raznih lož, žoltega sindikata 
UIL itd., tako da je' osrednje vod
stvo imenovalo komisarja.

Še resnejše pa je stanje v socia
listični stranki, kjer je podžupan 
Giuricin prekršil navodilo stranke 
in glasoval proti sporazumu med 
Italijo in Jugoslavijo in s tem od
krito prestopil v fronto tistih, ki so 
hoteli izzvati krize občinskih uprav 
na vprašanju tako imenovane cone 
«B» in ne na stvarnih političnih 
vprašanjih ter novih odnosov sil 
Ta manever ni uspel, oziroma je 
le delno uspel. V tej zvezi se je si
noči sestalo pokrajinsko vodstvo so
cialistične stranke, ki je razpravlja
lo pozno v noč.

Močno obsojamo stališče merodaj
nih oblasti, ki so dopustile, da faši
sti na javnem trgu ščuvajo k na
rodnemu sovraštvu in da skušajo 
deliti tukajšnje prebivalstvo.»

* * *

Enotni antifašistični odbor v Bar- 
kovljah se je sestal, da bi razprav
ljal o provokatorski fašistični mani
festaciji 9. oktobra in je naslovil na 
vladnega komisarja brzojavko, s ka
tero odločno protestira v imenu vseh 
barkovljanskih demokratov, ker se 
ni ukrenilo potrebno, da bi se shod 
Almiranteja, morilca partizanov in 
nacističnega kolaboracionista, pre
prečil.

tamkajšnjega enotnega protifaši
stičnega odbora. Ob 17. uri bo nam
reč v Ul. Boveto pred delavnico 
«Tlustos» odkritje spominske plošče 
na čast Marija Matjašiča - Milana, 
velikega antifašističnega borca, ki 
je tam daroval svoje življenje za 
svobodo nekaj mesecev pred zmago 
nad nacifašizmom. (O njevovem li
ku in delovanju objavljamo daljši 
spis na 4. strani).

Ob odkritju spominske plošče bo
sta spregovorila predsednik proti
fašističnega odbora iz Barkovelj 
Stanko Pertot in predsednik pokra
jinskega združenja ANPI - VZPI 
Arturo Calabria, predsedovala bo 
Jelka Gerbec, nastopil pa bo pev
ski zbor «Tabor» z Opčin pod vod
stvom prof. Svetka Grgiča.

9 Tržaška občina sporoča, da so v 
septembru 1975 našli naslednje pred
mete: italijanski in tuji denar, denar
nice, moške in ženske torbice, ure, 
barvaste šale, usnjene pasove, majice, 
dežnike, nogavice, zvezke, kolo. Za
koniti lastniki jih lahko dvignejo ob 
delavnikih med 9. in 12. uro v občin
ski palači, soba 110.

ZIMA PRED
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DURMI?

Zaradi Ahnirantejevega shoda

Protestna brzojavka 
prefektu Di Lorenzu

Predsednica Enotnega odbora pro
ti fašizmu in zatiranju v Trstu je 
naslovila pred nekaj dnevi brzojav
ko na vladnega komisarja s pozi
vom, naj prepove Almirantejev shod.

Ker vladni komisar ter merodaj
ne oblasti niso podvzeli tega ukre
pa, ki ga je zahtevalo široko demo
kratično mnenje, je prof. Marghe
rita Hack naslovila na dr. Di Lo
renza ponovno brzojavko, ki se glasi:

«V imenu Enotnega odbora proti 
fašizmu in zatiranju ter vseh včla
njenih organizacij in združenj od
ločno protestiramo, ker niste prepo
vedali Almirantejev shod 9. okto
bra, kar so zahtevale vse demokra
tične sile. Prihod tega merilca od
pornikov in nacističnega kolabora
cionista v naše mesto, ki je odliko
vano z zlato kolajno za partizansko 
hrabrost in ki je sedež Rižarne - po
kopališča toliko tisočev antifašistov 
raznih narodnosti, je prava žalitev.

DANES V BARKOVLJAH

01} 17. uri odkritje 
spominske plošče 
M. Matjašiču-Milanu
V okvir proslav 30. obletnice o- 

svoboditve lahko vključimo tudi spo
minsko svečanost, ki bo danes po
poldne v Barkovljah pod okriljem
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NA POBUDO SINDIKATOV IN DEŽELNE VLADE FURLANIJE-JULIJSKE KRAJINE

ieddeželno srečanje o preusmeritvi 
proizvodnje pordenonske «Zanussi»

Kljub večkratnim pozivom predstavnik tovarne ni sprejel predloga, 
naj ne sega po sistemu krčenja urnikov in dopolnilni blagajni

se odpovejo, vsaj dokler ne bo do

Seja občinskega 
sveta v Miljah

Sinoči je bila v Miljah seja ob
činskega sveta, ki je vzel na znanje 
in soglasno odobril poročilo župa
na o dogovoru med Italijo in Jugo
slavijo za dokončno ureditev meje, 
o čemer so spregovorili predstav
niki vseh svetovalskih skupin in po
zitivno ocenili sporazum kot prispe
vek k utrditvi miru ter poglablja
nju sodelovanja med državami in 
narodi.

Podrobneje bomo še poročali.

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE TRST 

Kulturni dom
30 let neprekinjenega delovanja 

Otvoritvena predstava 
ANTON LESKOVEC

DVA BREGOVA
Drama — iz življenja 
beračev — v dveh delih

Pordenonska tovarna elektronskih 
naprav ter gospodinjskih strojev 
«Zanussi» ni podjetje zgolj krajev
nega, temveč deželnega in vsedr
žavnega značaja. Kriza v podjetju 
ima torej globoke posledice na ce
lotno deželno gospodarstvo in vpli
va na razvoj trenutne krize v Italiji.

Nič čudnega, torej, če so se na 
sedežu odborništva za industrijo v 
Trstu zbrali predstavniki zainteresi
ranih dežel (Furlanije-Julijske kra
jine, Veneta, Lombardije, Piemon
ta, Emilije - Romagne itd.), člani 
parlamenta, občinski in pokrajinski 
upravitelji, sindikalisti ter zastop
niki uprave podjetja».> ii n;.,. . . . (

Pobudo za tako srečanje o «pro
blemu Zanussi» so dali - sindikati,.: 
prevzela pà jo je deželna vlada ' na-: 
še dežele. Predsedoval ji je odv. 
Comelli, ki je v začetku pozval u- 
pravnike pordenonske tovarne, naj

sežen širši sporazum, namenu, da 
bi ponovno (tretjič letos) skrčili de
lovni urnik in se poslužili dopolnil
ne blagajne, kar pomeni družbenega 
denarja.

Deželne uprave imajo nalogo, v 
okviru vladnih ukrepov za izhod iz 
krize, da posegajo in koordinirajo 
svoje dejavnosti. Zato je bil Comel
li odločno mnenja, da bi deželne 
uprave morale, skupaj z osrednjimi 
oblastmi rimske vlade, skrbeti tudi 
za «primer Zanussi» in mu vestno 
slediti.

Comelli se je tudi strinjal s stali- 
, sipdikatpjf, ; da je reorganiza

cija, še pravi predvsem «preusmeri
tev» proizvodnje pordenonske tovar
ne,;;; tešno .{te Vèkàtih s spremembo 

’^ètrosnWg'a ’ ttiodčia,1 ki bi moral te
meljiti predvsem na kolektivnih in 
javnih potrošnjah.

Za sindikalno zvezo kovinarjev je 
spregovoril član osrednjega tajniš
tva Bon, po katerem je «Zanussi» 
(in z njo ostale tovarne tega sek
torja) lahko zacvetela, ker je v Ita
liji «booma» prevladalo pretirano 
povpraševanje po gospodinjskih pri
pomočkih individualnega značaja, 
čemur je treba dodati še razmero
ma nizke dohodke delavcev in ce
nene surovine. «Zanussi» in njeni 
upravitelji ocenjujejo sedanjo krizo 
kot nekaj «prehodnega» in zato mi
slijo, kot je pozneje priznal uprav
nik tovarne Mazza, premostiti kri
zo zgolj s krčenjem proizvodnje, to
rej umika, ter počasno prodajo pre
ostalih zalog. Na preusmeritev sploh 
ne mislijo, medtem ko je samo to 
možen izhod. Gre namreč za to, da 
mora «Zanussi» načrtovati svoje de
lo na osnovi realnih potreb družbe, 
izhajajoč iz «prednosti», ki jo mora 
imeti «družbena potrošnja» v tem 
sektorju (kolektivni pripomočki, e- 
lektronske naprave itd.).

Nasprotno tezo je razvil upravnik 
tovarne Mazza, ki je zavrnil poziv 
predsednika deželne vlade, naj ne 
sega po dopolnilni blagajni. Govoril 
je le o tem, da prihodnje leto ne 
namerava odpuščati delavcev in da 
računa, v prihodnje, na razvoj po
vpraševanja po barvnih televizorjih 
in zamrzovalnih napravah.

Na koncu, po obširni razpravi, so 
predstavniki dežel sprejeli doku
ment, ki poziva sindikate in last- 

Agent javne varnosti napada Sergia Ferrarija nike tovarne, naj obnovijo pogaja-
------ -- ................ ............................. .......... ............ ...............................................

PO PREDVČERAJŠNJI FAŠISTIČNI MANIFESTACIJI

rasli zaradi napada na loioreporterla
Protesti in izrazi solidarnosti sindikata totogratov, de
želnega sindikata časnikarjev in deželne zveze kronistov

nja, «Zanussi» pa poziva, naj eno
stransko ne sega po dopolnilni bla
gajni. Glede «modela» proizvodnje 
pa so se izrekli za vladne investici
je v družbene dejavnosti, ki naj 
odprejo možnosti za družbene obli
ke potrošnje. Ustanovili so tudi ko
ordinacijski odbor, ki bo sledil za
devi.

• V prejšnjem tednu so v tržaški 
občini zabeležili naslednje primere 
nalezljivih bolezni: po 3 primere ošpic, 
noric in nalezljivega vnetja jeter ter 
2 primera vnetja priušesne slinavke.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec: tel. 223-124; -Bazovica:!

tel. 226-165; Opčine: tel. 211-001;
Trosek, tel. 225-141; Božje polje —
Zgonik: “tel. 225-596; Nabrežina: tel.
200-121; Sesljam tel. 209-197; Žavlje: 
tel. 213-137; Milje; tel. 271-124.
.................................................................... iiii.iii.'...n".in.................... ...... .............. .

NA POBUDO ODBORA ZA SVOBODNO ŠPANIJO

Prav nič ne zgrešimo, če rečemo, 
da nas je kar čez noč obiskala zi
ma. V četrtek smo se sprehajali po 
mestnih ulicah še povsem poletno o- 
blečeni, včeraj zjutraj pa nas je 
prebudila mrzla kraška burja in iz 
omare smo vzeli jopice, nekateri pa 
celo plašče. Slika v mestu je bila 
tako povsem drugačna: ljudje se 
niso več ustavljali pred izložbami, 
vsi so hiteli, kot da bi se jim kam 
mudilo.

No, res ni bilo tako hudo, saj ni 
ta mraz sredi oktobra za naše kra
je nič nenavadnega. I-e dejstvo, da 
je v eni noči toplomer padel za ka
kih 10 stopinj je nenavadno. Letoš
nje dolgo, a muhasto poletje, Se je 
tako končalo in začenja se zima. 
Prave jeseni pa, žal nismo imeli, 
saj je včeraj v višini 1900 metrov 
zapadel sneg in tako označil zače
tek «belega» letnega časa.

Priletna Nabrežinka
se je smrtno ponesrečila
Včeraj se je v Nabrežini smrtno 

ponesrečila 78-letna Stefania Buda 
vd. Abram iz Nabrežine, Postaja 
štev. 65. Budova je odšla zdoma na
vsezgodaj zjutraj in se ni več vr
nila. Sorodniki in sosedje so jo ves 
dan iskali, našel pa jo je sosed oko
li 16. ure na mrtvem tiru nabrežin- 
ske železniške postaje; Nà'ki'àj iiè- 
sreče so prihiteli agenti komisaria
ta javne varnosti iz Sesljanj ped 
vodstvom dr. Cozzi ja, ki so ugoto-

Po dramaturški redakciji M. Be
line priredil J. Babič
Scena: Demetrij Cej
Kostumi:
Besedilo

Marija Vidauova

pesmi: Miroslav Košuta
Glasba: Aleksander Vodopivec
Lektor: Majda Križajeva
Režija: JOŽE BABIČ
V sredo. 15. oktobra ob 20.30

ABONMA RED A — premierski
V soboto, 18. oktobra ob 20.30 

ABONMA RED B — prva sobo
ta po premieri

V nedeljo, 19. oktobra ob 16. uri 
ABONMA RED C — prva ne
delja po premieri

vili, da je nesrečnica padla z ma
lega travnika ob cesti, ki vodi v 
šempolaj.

Nezaslišan napad na fotoreporter
ja tednika «Meridiano» Sergia Fer
rarija med predvčerajšnjo fašistič
no manifestacijo po mestnih uli 
cab, ter grobo ravnanje z drugimi 
fotografi in novinarji, je močno 
odjeknil med tržaško javnostjo in 
raznimi organizacijami Takoj po 
napadu se je sestal sindikat foto
grafov, ki je včlanjen v Združenju 
obrtnikov ter odločno protestiral 
nad nepojmljivim ravnanjem poli- 
cijskih organov. Združenje je obja
vilo daljše poročilo, v katerem na
vaja vse podrobnosti grobega na
pada. Okrog 20. ure so nekateri 
fotografi spremljati fašistični spre
vod. Pred deželno palačo je bil 
tedaj zbran policijski oddelek in 
fotografi so se postavili v precejšnji 
razdalji pred agente, da bi posneli 
demonstrante, ki so prihajali po 
Ul. Milano. Nekaj agentov, med 
katerimi tudi častnik v uniformi, 
so začeli časnikarje in fotografe z 
vso silo odrivati. Fotograf «Mes
saggera» Luciano Marin jim je

pokazal izkaznico, ki jo izdaja pred
sedstvo ministrskega sveta za foto
reporterje, neki agent pa mu je za
brusil, naj si izkaznico vtakne kar 
v zadnjico. To je fotografe in čas
nikarje razburilo m so protestirali 
proti takšnemu ravnanju, agenti 
pa so v odgovor raztrgali Marinu 
izkaznico, Ferrarija, ki se je te
daj nekoliko oddaljil, da bi posnel 
še en prizor fašističnega sprevoda, 
pa je neki agent podrl na tla ter 
ga udaril po glavi, tako da se mu 
je ulila kti in so ga morali nemu
doma odpeljati v bolnišnice.

Ta dogodek je v posebnem poro
čilu obsodil tudi deželni sindikat ča
snikarjev, ki ugotavlja, da je takš
no ravnanje policije nedopustno in 
predstavlja grob napad na svobodo 
tiska. Sindikat obenem zahteva, da 
pristojne oblasti do dna razčistijo 
ta dogodek ter odkrijejo odgovorne. 
Sindikat izraža tudi solidarnost z 
napadenimi fotografi ter željo, da 
bi Ferrari čimprej okreval. S tem 
dogodkom je deželni sindikat sezna

nil vsedržavno časnikarsko federa 
cijo ter zahteval njen poseg pri no
tranjem ministru. Podobno zahtevo 
je posredovala tudi deželna zveza 
kronistov predsedniku vsedržavne 
zveze kronistov Realiju. Predsednik 
deželne zveze kronistov je včeraj 
obiskal prefekta Di Lorenza, ki je 
izrazil svoje obžalovanje zaradi ne
ljubega dogodka ter zagotovil, da 
je že v teku preiskava za izsleditev 
krivcev.

TEDEN SOLIDARNOSTI 
S ŠPANSKIM LJUDSTVOM
Na sporedu so predvajanje protifrankistienih filmov, 
umetnostna razstava in protifašistična manifestacija, 

ki ji bo prisostvoval pesnik Rafael Alberti

Tržaški odbor za svobodno Špani
jo in italijansko združenje prosto
voljnih antifašističnih borcev v Špa
niji sta pobudnika tedna solidarno
sti s španskim ljudstvom v znak 
nasprotovanja zločinskemu Franco
vemu divjanju in namenu, da se v 
krvi zatre vsako slo po svobodi.

Manifestacije se bodo pričele s 
ciklusom protifrankističnih filmov, 
ki jih prirejajo trije tržaški filmski 
krožki, ki s to pobudo navezujejo 
stike z ARCI. Izmenično bodo v 
krožkih «U. Barbaro» v Ul. Madon
nina 19, «CUC» v dijaškem domu 
tržaške univerze in «La Cappella» v 
Ul. Franca 17 predvajali Rossifov 
film «Morire a Madrid», Karmenov 
in Simonova «Granada» ter Resmai- 
sov film «La guerra è finita». Pred
vajanja bodo v ponedeljek, torek 
in sredo prihodnjega tedna. Ob tej 
priložnosti bodo v dvoranah na raz
polago tudi knjige in drugo gradivo 
o Španiji.

V četrtek, 16. t.m., bodo v raz
stavni dvorani občinske palače «Co- 
stanzi» odprli grafično razstavo 
«Slikarji za Španijo», na kateri bo 
87 umetnikov razstavilo svoja dela 
o Španiji. Ta razstava, ki se bo za
ključila v četrtek, 23. t.m., priča 
o zavzetosti naših umetnikov za pro- 
tifaršistični boj.

Zaključna manifestacija bo v če
trtek, 23. t.m., v občinski telovad
nici v Miljah. Manifestaciji bosta 
prisostvovala znani španski pesnik, 
dosledni antifašist Rafael Alberti 
in njegova tovarišica Maria There- 
sa Leon, ki bosta ob tej priložno
sti prejela častno miljsko meščan
stvo. Miljska občina, ki je pokrovi
teljica te manifestacije, se želi tako 
pridružiti boju proti fašizmu, tako 
v Španiji kot v Čilu in v drugih dr
žavah.

cev, Hrvatov in Italijanov, antifa
šistov in Judov. Sen. Maris negativ
no ocenjuje utemeljitev obtožnice, 
ker zajema le okrog 15 primerov u- 
morov, za druge pa ne predvideva 
obtožbo umorov, češ, da so pripad
niki EK Reinhard «na podlagi zako
nitih norm izločevali reichu sovraž
ne osebe».

Da ne bi prišlo do rehabilitacije 
nacističnih zločincev so potrebne pri
merne pobude na vseh ravneh. Za
to bo v četrtek, 16. oktobra, tiskov
na konferenca, na kateri bo sen. 
Maris orisal pomanjkljivosti obtož
nice.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 11. oktobra

SAMO
Sonce vzide ob 6.15 in zatone ob 
17.28. — Dolžina dneva 11.13. — Lu
na vzide ob 12.57 in zatone ob 22.34.

Jutri, NEDELJA, 12. oktobra
MAKS

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
14,4 stopinje, najnižja 10,2, ob 19. uri 
13,2 stopinje, zračni pritisk 1010,0 mb 
rahlo pada, veter 27 km s sunki 48 
km na uro severovzhodni, vlaga 52- 
odstotna, nebo oblačno* padavine 2,2 
mm dežja, morje skoraj mirno, tem
peratura morja 20,2 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 10. oktobra 1975 se je v Trstu 

rodilo 6 otrok, umrlo pa je 13 oseb.
UMRLI SO: 84-letna Elisa Nacca- 

ri, 61-letni Angelo Romano, 1 dan 
stara Sara Gioni, 72-letni Oliveiro 
Gori, 74-letni Giusto Batic, 74-letni 
Marcello Scabar, 67-letna Lucia 
Parma por. Parma, 80-letna Anna 
Busecan vd. Kocjancic, 81-letna 
Giuseppina Židanik, 76-letni Giorgio 
Giraldi, 76-letna Virginia Cechet vd. 
Valdemarin, 64-letni Umberto Fonda 
in 69-letna Rosita Robba.

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V IMI)
razpisuje

ABONMA
VRSTA 
Red A 
Red B 
Red 
Red 
Red 
Red 
Red 
Red 
Red 
Red

za jubilejno sezono 1975-1976
ABONMAJEV V TRSTU 
(premierski)
(prva sobota po premieri)
(prva nedelja po premieri)
(mladinski v sredo)
(mladinski v četrtek)
(sindikalni — druga sobota po premieri) 
(popoldanska predstava na dan praznika) 
(mladinski)

(mladinski)
(mladinski)

CENE ZA ABONENTE:

Parter I. (sredinski sedeži) 
Parter EL. (ostali sedeži) 
Balkon

premiera 
16.J00 lir 
12.500 lir 
4.000 lir

ponovitve 
8.000 lir 
8.000 lir 
<.000 lir

SSG v Trstu razpisuje (razen za premiere v Trstu) tudi družin
ski abonma, ki omogoča družinam skupni obisk ’ osnovnim abon
majem, h kateremu vsak nadaljnji družinski član doplača 4.000 lir. 
Mladinski abonma velja za vse sedeže in stane prav tako 4.000 lir. 
Po isti ceni nudimo abonma tudi invalidom. Sindikalni abonma 
stane 7.000 lir. Okoliški abonma (popoldanska predstava na dan 
praznika) je namenjen občinstvu iz okolice in stane 6.000 lir. 
Zaradi izrednih organizacijskih težav pri dobavi avtobusov ni v 
ta abonma vključen prevoz. Zato smo določili nižjo ceno.
Na osnovi sodelovanja in izmenjav obeh stalnih gledališč, itali
janskega in slovenskega v Trstu, abonenti SSG imajo na razpolago 
eno brezplačno vstopnico za predstavo «Sior Todero brontolon» Carla 
Goldonija, s katero se bo pričela sezona v italijanskem stalnem 
gledališču Furlanije - Julijske krajine v Trstu.
VPISOVANJE ABONENTOV V KULTURNEM DOMU DO SREDE, 15. 

tm, OD 8. DO 14. URE, TEL. 734-265

Kino

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 13. do 16. ure)

Alla Basilica, Ul. S. Giusto 1; 
Croce Verde, Ul. Settefontane 39; 
Alla Giustizia, Trg Libertà 6; Te
sta d’Oro, Ul. Mazzini 43.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 19.30 do 8.30)

Al Lloyd, Ul. Orologio 6; Alla 
Salute, Ul. Giulia 1; Picciola. Ul. 
Orianj 2; All’Annunziata, Trg Val- 
maura 11.

JANCA Dl CREDITO Dl TRI RSTE 
P R Ž A Š K.AftK R ED I T N A B A N K A

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 
Funt šterling 
švicarski frauk 
Francoski frank 
Nemška marka 
Avstrijski šiling 
Dinar: debeli 

drobni

680.—
1395.-
254.25
153.50
263.—

37.—
34.—
34.—

Ariston 16.00 «Il fantasma del palco
scenico».

Grattacielo 16.00 «Il braccio violen
to della legge N. 2», barvni film, 
igra Gene Hackman, prepovedan 
mladim pod 14. letom.

Fenice 15 00 «Rollerball», barvni film, 
prepovedan mladini pod 14. letom.

Excelsior 15.30 «Shampoo», barvni film, 
igrajo Warren Beatty, Julie Christie 
in Goldie Hawn, prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Nazionale 15.30 «Il padrino». II. del. 
Barvni film, igra Al Pacino. Pre
povedano mladini pod 14. letom.

Eden 16.00 «La Supplente», barvni 
film, igra Carmen Vilani, prepo
vedan mladini pod 18, letom.

Ritz 16.00.«Due cuori una cappella», 
barvni film, igrajo Renato Pozzetto, 
Agostina Belli. Aldo Maccione.

Aurora 16.30 «Ultimo tango a Parigi», 
barvni film, igra M. Brando, prepo
vedan mladini pod 18. letom.

Capito! 16.30 «Fantozzi». Paolo Villag
gio. Barvni film.

Cristallo 16.30«,. s Lady», « 'berrai 
film za vse. .

Moderno 16.00 «Piedone a Hong Kong», 
barvni film,, igra, R, Spencer,.

Filodrammatico ' 15.30 «Come fan bene 
quei giocchini le erotiche ragazze di 
villini», prepovedan mladini

Ideale 16.00 «Pat Garrot e Billi Kid», 
barvni film, igrata James Coonen 
in Kris Kristofferson.

Impero 16.30 «Prima pagina», barvni 
film, igra J. Lemonn.

Vittorio Veneto 16.45 «A mezzanotte va 
la ronda del piacere», barvni film, 
M. Vitti, C. Cardinale, V. Gassman 
in G. Giannini.

Astra 16.30 «007 Missione Gold Sin
ger», barvni film, igra S. Connery.

Abbazia .16.00 «La gang dei Doberman 
colpisce ancora», barvni film, igra
ta C. Knoow n J. Ranfield.

Radio 16.00 «Quo Vadiš», barvni film.
Volta - Milje 17.00 «Profumo di donna», 

barvni film, igrajo V., Gasmann, A. 
Belli in A. Momo.

MLADINSKI KROŽEK 
TRST

Ulica Ginnastica št. 72

otvarja delovno leto 1975/76 s 
plesom, ki bo danes, 11. t.m., 
ob 20. uri v prostorih mladin
skega centra.

Potrebna je prijavnica z dvema 
slikama.

Vstop bo dovoljen do 21.15.
VABLJENI

M E N J AL NIC A
, . ... "... . -vs eh tujih valu t

• Zaradi popravil je tržaški župan 
odredil prepoved parkiranja v odseku 
Ul. Capodistria od križišča z Ul. Zo- 
rutti do hiše štev. 21 in sicer na 
strani sodih hišnih številk.

V NEDELJO NA TRŽAŠKI TRGOVINSKI ZBORNICI

Nagradili bodo dekoraterje 
in urejevalce izložb iz F-JK

To bo že peta podobna slovesnost v našem mestu

• Zaradi popravil na telefonskem 
omrežju bo od 13. t.m. zaprta Ul. 
Campanelle na odseku od hiše štev. 
169 do križišča z Ul. Ventura. Za
radi teh del bodo mestni avtobusi 
na progi 33 vozili le do hiše štev. t 
86 na Reški cesti. Potniki, ki bi
vajo na področjih Altura in Cam
panelle, se bodo lahko poslužili na
domestnih avtobusov, ki bodo za 
obdobje trajanja del vozili na pro
gi Valmaura — Altura — Campa
nelle. Na Trgu Valmaura bo zveza 
za mestno središče (proge štev. 10, 
19, 20, 21, 22, 23, 40 in 41).

PRED PROCESOM O RIŽARNI

V četrtek tiskovna 
konferenca sen. Marisa

Podpredsednik vsedržavnega zdru
ženja bivših političnih internirancev 
(ANED) sen. Gianfranco Maris je 
te dni poslal tisku pismo, v kate
rem sporoča, da bo v kratkem do
ločen datum za proces pred trža
škim porotnim sodiščem proti zlo
glasni skupini «Einsatzkommando 
Reinhard» zaradi zločinov v Rižar
ni, kjer so umorili nad 4000 Sloven-

V veliki dvorani tržaške trgovin
ske zbornice bo v nedeljo, 12. t.m., 
ob 10.30 pomembna svečanost, na 
kateri bodo nagradili nekatere pri
znane obrtnike. Gre za urejevalce 
izložb in dekoraterje, torej ljudi, 
ki s sestavljanjem barv, oblik in 
risb ustvarjajo zanimive, predvsem 
pa privlačne kombinacije.

Letos bodo priredili že peto za
poredno manifestacijo take vrste.

Svojo udeležbo so že zagotovili 
številni predstavniki deželnih in 
mestnih oblasti, predstavniki poli- 
tično-ekonomskega življenja in dru
gi. Prireditelj je Združenje dekora
terjev in urejevalcev izložb iz Mi
lana, pri organizaciji pa sodelujejo 
še tržaška trgovinska zbornica, de
želni odbor omenjenega združenja, 
ENALC in deželna ustanova za o- 
brtništvo ESA, ki je pripomogla k 
organizaciji z znatnim finančnim 
prispevkom. Nagrade so prispevali 
tudi Tržaška hranilnica, pokrajin
ska ustanova za turizem in Avto
nomna in Irtoviščarska ustanova

V nedeljo bodo podelili vrsto na

grad in priznanj. Vsedržavno nagra
do E. Padovan, «oskarja» izdeloval
cev izložb za leto 1974 ho prejela 
Milančanka Attilia Faggian. Nagra
da je reprodukcija stebra pred stol
nico sv. Justa z zlato kroglico s 
helebardo. Na isti slovesnosti bodo 
s srebrno helebardo nagradili štiri 
najuspešnejše gojence deželnih cen
trov ENALC. Nagrade bodo prejeli 
Dilva Simoni in Vittorio Cantori iz 
Trsta, Goričanka Nadia Scaramuz
za in Patrizia Falcier iz kraja Rea- 
na del Roiale.

Nagrado v kategoriji slikarjev - 
dekoraterjev, srebrno paleto, bodo 
izročili 23 obrtnikom, nekateri za 
zasluge na zadružnem področju, 
drugim pa za dvajsetletno dejav^ 
nost. Nadaljnjih 21 obrtnikov pa bo 
prejelo diplomo.

Nagrajeni bodo tudi nekateri sli
karji iz naše dežele in sicer Pri
mo Muccin iz Tavagnacca, Davide 
de Vit iz Pordenona, Clemente Mar
chi iz Gorice in Giuseppe Venuti 
iz Tržiča ter Benečan Aldo Benedet
ti, ki pa deluje v naši deželi.

POTOVALNI URAD AURORA 
priredi od 1. do 4. novembra

IZLET
v Zadar, Šibenik, Split in na 
Plitvička jezera.
Cena izleta je 49.000 lir.
Vpisovanje pri potovalnem uradu 
Aurora v Ulici Cicerone 4, tele
fon 60261.

Izleti
Bivši borci in aktivisti ter PD Slo

venec iz Boršta organizirajo izlet v 
Gonars. 26. t.m., ob 30-letnici, osvo
boditve in v počastitev žrtev. Odhod 
ob 12. uri s križišča. Vpisovanje do 
jutri, 12. t. m., pri družini Petaros, 
Boršt št. 89, in v večernih urah pri 
Milki Žerjal. Cena izleta 2.500 lir.

Razstave
Marjan Kravos je v galeriji «Cor

sia Stadion» v Ul. Battisti 14 raz
stavil dober ducat svojih grafičnih 
listov, ki bodo občinstvu na ogled 
do 23. t.m., vendar pa po umiku 
galerije, ki je odprta za občinstvo le 
ob delavnikih in to od 17. do 20. ure.

V galeriji «Tribbio 2» na Starem trgu 
razstavlja Silva Fonda. Razstava bo 
trajala do 17. oktobra.

V'gàìeriji «Forum» je odprl razstavo 
svojih del Hans Hartung, ki bo raz
stavljal v Trstu do 19. oktobra.

V galeriji «Cartesius» so odprli po- 
stumno razstavo del Paola Bellija. 
Razstava bo trajala do 15. oktobra.

V galeriji «Torbandena» so odprli 
razstavo del italijanskega slikarja 
Vianija.

Prispevki
Namesto cvetja na grob inž. An

dra Čoka daruje Silvij Kolombip 5 
tisoč lir za prosvetno, društvo «S. 
Škamperle».

V počastitev spomina pokojnega 
inž. Andra - Čoka darujeta Elči in 
Lojze Abram 5000 lir za prosvetno 
društvo «S. Škamperle».

Namesto cvetja na grob Andra 
Čoka daruje družina Kolerič 5.000 
lir za PD Slavko Škamperle.

Namesto cvetja na grob Ljudmi
la Puriča darujeta Sonja in Edi Sirk 
3.000 lir za vzdrževanje spomenika 
padlim v NOB v Križu in 3.000 lir 
za moški pevski zbor Vesna.

V spomin Justa Bogatea darujeta 
Marica in Uči Dolenc 20.000 lir za 
ŠD Polet.

V počastitev spomina pok. Emila 
Regenta in Marije Daneu darujeta 
Fjoreta in Milan Pertot (in ne Da
nilo Daneu kot je bilo včeraj pomo 
toma objavljeno) 5.000 lir za pevski 
zbor Vasilij Mirk in 5.000 lir za Kul
turni dom Prosek Kontovel.

Kolektiv Glasbene matice izreka 
iskreno sožalje družini prof. Silva
na Križmančiča od izgubi dragffi3 
očeta.

Člani in odbor Kmečke zveze iIie' 
kajo inž. Andreju Čoku in družini na.l 
globlje sožalje ob bridki izgubi sin-'1 
Andra.

Dne . 10. t.m. nas je za vedno zapustila naša draga ma

ma in nona

PAVLA PERIC vd. GABRIELI (GABROVEC)
Pogreb bo danes, 11. t.m., ob 15.30 v Devinu.

žalostno vest sporočajo hči Mira, sin 

Marcelo, vnuka Tiziana in Maurizio, 

snaha Gianna, zet Dušan, sestri J° 
sipina in Marija ter drugi sorodniki

Trst, Devin, 11. oktobra 1975
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PODATKI 0 VPISANIH ZA ŠOLSKO LETO 1975-76

Na naših šolah vedno več otrok 
šolski prostori pa so vedno isti

S tem vprašanjem bi se morali odločno spoprijeti novi šolski zborni organi

SEJA OBČINSKEGA SVETA

Novo šolsko leto je še v povojih ŠTEVILO VPISANIH V POSAMEZNIH
in je zato prerano govoriti o kakr
šnih koli novostih in spremembah, 
ki naj bi jih v šolsko življenje vna
šal novi veter izvoljenih šolskih 
zbornih organov, veter, ki naj bi 
razpršil zatohli vonj zaprtosti, ki je 
predolgo dušil šolsko stvarnost, 
vključno našo slovensko šolsko 
stvarnost.

Zaenkrat lahko- dajemo le števil
ke o vpisanih na posameznih šolah.
To so številke, ki nam najprej dajo 
razveseljivo sliko o naraščanju slo
venske študirajoče mladine. Če pa 
se nekoliko poglobimo vanje, nam 
Poleg tega dajo še drugo, dokaj 
Manj razveseljivo ugotovitev, da na
ša šolska populacija sicer res ob
čutno narašča, a da po drugi stra
bi ostajajo šolske strukture vedno 
iste,^ ali se celo slabšajo, ker se po 
splošnem naravnem zakonu neiz
prosno starajo. V prvi vrsti je tu 
vprašanje šolskih prostorov. Našte
vanje vseh potreb slovenske šole v 
tem pogledu bi bilo neskončno. S 
tem hudim problemom se soočamo 
že v otroških vrtcih, kjer morajo 
Celo odklanjati otroke, ker jih je 
preveč in je prostorov premalo (naj
zgovornejši primer je openski otroš
ki vrtec, kjer so odklonili kar 15, 
slovenskih otrok). Nato v osnovnih; 
šolah, kjer se morajo marsikje po-1 
služiti popoldanskih izmen, da re- ! 
šijo vprašanje prostorov, in naprej ! 
v. nižjih ter višjih srednjih šolah, | 
kjer ravno tako narašča število raz- ! 
redov in so prostori vedno isti.

To je seveda ie eden, pa čeprav 
trenutno najbolj občuten, med pro
blemi, o katerih bodo morali novi 
šolski zborni organi odločno dvigni
ti svoj glas ob naslombi na vse tiste 
družbene sile, ki jim je pri srcu 
yprašanje šolstva in slovenske šole 
še posebej. To bo obenem tudi prvi 
korak na poti demokratizacije šol
skega sistema v duhu splošnega re
formnega vrenja.

T noči med četrtkom in petkom

Razgibana aretacija 
v nočnem lokalu

Včeraj ponoči so agenti tržaške 
kvesture aretirali 35-letnega Umber- 
ta Bearzata, za katerega je izdal 
nržavni pravdnik zapomi nalog že 
zO. novembra lanskega leta. Bear- 
zato mora namreč odsedeti v zapo
ru dve leti zaradi nasilja, žalitev, 
vinjenosti in nadlegovanja ljudi, o- 
benem pa mora plačati 30 tisoč lir 
globe.

Okoli 2. ure je policija izvedela, 
da se Bearzato nahaja v nočnem 
lokalu Mexico. Obhodnica se je ta
koj podala na kraj in ga izsledila.
Ker se je upiral, so ga morali po
licisti s silo zvleči do avta, tu pa 
sy je Bearzato uprl in se skušal iz
viti. Pri tem sta mu pomagala dva 
mladeniča, ves trud pa je bil za- 
Man. Z upiranjem je Bearzato na
daljeval v avtu in nato na kvestu- 
JT kjer se je izvil agentom, se za
kadil v vrata, razbil dve šipi, eno 
s Pestjo, drugo pa z glavo, ugriznil 
v roko stražnika Domenica Marchi- 
tiella

Medtem pa se je obhodnica vr- 
Mla v lokal Mexico, kjer je poiska- 

Mladeniča, ki sta skušala osvo
boditi Bearzata. Našli so enega, ki 

§a nemudoma aretirali: gre za 
“-letnega Adriana Kramersterrer- 

l3' za katerega so kasneje ugoto- 
Ul> da mora odsedeti dva dni v 
aPoru, ker ni plačal neke globe, 

jugi, 26-letni Lucio Sullig, pa se 
J kasneje sam javil policiji. Oba 

0 Prijavili sodišču.
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V TOREK SE BO SESTAL DEŽELNI SVET

Občinski svet v Gorici podpri 
zahtevo po nadaljevalnem tečaju

Z različnih strani osvetljena potreba po razvoju slovenskega stro-
NT

kovnega šolstva . Enotna obsodba fašističnega režima v Španiji

SLOVENSKIH OSNOVNIH ŠOLAH NA TRŽAŠKEM
1974-75 1975-76

OBČINA TRST Vsi razr. I. r. Vsi razr. 1. r.
Sv. Jakob 48 9 45 7
Ul. sv. Frančiška «D. Kette» 38 6 33 11
Ul. Donadoni 56 8 49 9
Sv. Ana 29 3 27 4
Skedenj 24 6 22 3
Sv. Ivan «O. Župančič» 84 15 91 19
Barkovlje 41 6 36 7
Lonjer - Katinara «Fr. Milčinski» 55 8 36 10
Rojan 57 9 63 11
Opčine 104 19 105 21
Bazovica «P. Trubar» 41 7 36 8
G'«pada «K. Destovnik - Kajuh» 33 6 27 5
Trebče 40 10 39 10
Prosek 97 17 95 20
Križ «A. Sirk» 53 10 46 9

OBČINA DOLINA
Dolina 51 7 51 9
Mačkolje 39 12 38 4
Domjo
Ricmanje 59 12 61 13
Boršt 28 -4 31 »0
Boljunec 50 5 49 11
Pesek 7 2 10 4

OBČINA MILJE
Žavlje 12 2 12 4
Korošci 6 0 8 0

OBČINA REPENTABOR
Repentabor «A. Gradnik» 42 6 37 13

OBČINA ZGONIK
Salež - Zgonik 63 12 58 6
Gabrovec 5 3 5 2
Briščiki 2 0 5 3

OBČINA NABREŽINA
Nabrežina 71 21 73 13
Štivan 11 0 10 0
Medja vas 3 0 6 4
Devin 13 1 11 0
Sesljan 24 3 29 6
Cerovlje 6 2 8 4
Mavhinje 19 5 21 4
Slivno 13 1 14 4
Šempolaj 42 9 42 9
SKUPNO 1336 246 1329 277

ŠTEVILO RAZREDOV IN VPISANIH V POSAMEZNIH 
SREDNJIH ŠOLAH NA TRŽAŠKEM

Vpisani
NIŽJE SREDNJE ŠOLE 1974 75 1975 76
Sv. Jakob «I. Cankar» 94 112
Rojan «Fr. Erjavec» 36 40
Sv. Ivan «Sv. Ciril in Metod» 101 96
Katinara 25 25
Opčine «S. Kosovel» 121 145
Prosek «Fr. Levstik» 100 114
Križ 28 29
Dolina «S. Gregorčič» 116 128,
Nabrežina «I. Gruden» 102 1Ó1
SKUPNO 723 790

VIŠJE SREDNJE ŠOLE
Znanstveni licej 184 180
Klasična gimnazija in licej 66 49
Učiteljišče 101 129
Trgovski tehnični zavod 186 206
Tečaj za vrtnarice 19 37
Industrijska in obrtniška poklicna šola 45 65
SKUPNO 601 666

Razredi
1974-75 1975-76
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ŠTEVILO VPISANIH V VSEH SLOVENSKIH ŠOLAH 
NA TRŽAŠKEM

1971-71 1972-73 1973-74 1974-75 1975-76
Osnovne šole 1250 1293 1313 1336 1329
Srednje šole 634 653 703 723 790
Industrijska poklicna šola 20 36 44 45 65
Učiteljišče 45 55 79 101 129
Znanstveni licej 155 163 175 184 180
Trgovski tehnični zavod 185 192 200 186 206
Klasična gimnazija in licej 75 66 69 66 49
Tečaj za otroške vrtnarice — — 19 37
SKUPNO 2364 2458 2583 2660 2785

ŽIVAHNA DEJAVNOST 
DEŽELNIH KOMISIJ

Odbornik Giust bo orisal ukrepe za poživitev gradbene dejavnosti

Pin0*-. Je že napovedal predsednik 
i.„, M se bo deželni svet sestal pri- 
eanji torek. Medtem se nadaljuje 

0 komisij in deželne vlade. Sled
nih Se j0 sestala za odobritev sku- 
cjie Jločitev, ki zadevajo integra- 
Področ” ^°V Za k°nifikaeijr goratih

svetovalska komisija je 
,m odobrila z glasovi vseh 

nna11!-- (komunisti so se vzdržali) 
in,, jsaoje zakona o «Središču za 
dežer^ kulturnih dobrin» v naši

Prva komisija je razpravljala o 
novih deželnih ukrepih glede nad
zorovanja občinskih in drugih kra
jevnih uprav. Komisija je sprejela 
predlog svetovalca Baracettija (KPI) 
in napovedala, pred razpravo o u- 
krepih, sestanke z župani, odborniki, 
sindikalisti in drugimi, da bi poiz
vedela za njihovo mnenje.

Peti komisiji pa je odbornik za 
javna dela Giust (KD) poročal o 
namenih deželne vlade v zvezi z 
državnimi «protikriznimi» ukrepi o 
stimuliranju gradbene dejavnosti.

Kulturno društvo «REČAN» 
DIESA - GRMEK vabi na

SENJAM
BENEŠKE PJESMI
ki bo na Ljesah, pri telovadnici, 
jutri, 12. t.m., ob 14.30.

Pevci bodo zapeli 9 novih pesmi 
domačih skladateljev ob sprem
ljavi «The New Diamonts».

Sledi humoristični skeč «Tinac 
an Matevs».

ŠD Grmek organizira
«SPREHOD NA KOSTANJE»

netekmovalni 10-kilometrski pohod. 
Odhod s športnega igrišča ob 
9. uri.

MALA
SPLOŠNA

ENCIKLOPEDIJA
DZS

V mu KNJIGAH

Pravkar je izšel 2. zvezek od H do O velikega 
znanstvenega dela z obsežnimi dopolnili iz slo
venskega področja.
Prosimo naročnike, naj se oglasijo pri nas.

TRŽAŠKA KNJIGARNA, UL. SV. FRANČIŠKA 20 
TELEFON 73-24-87

Goriški občinski svet se pridru
žuje zahtevam, ki so se izobliko
vale znotraj številnih ustanov, or
ganizacij in združenj slovenske na
rodnostne skupnosti po odprtju na
daljevalnega tečaja na slovenskem 
trgovskem zavodu, kakor tudi zah
tevam, ki so prišle s tem v zvezi 
iz italijanske družbeno - politične 
stvarnosti. Tovrstni sklep je rezul
tat daljše razprave, ki sta jo po
vzročili resoluciji Slovenske skup
nosti in italijanske KP. V razpravi 
so svetovalci vseh strank ustavnega 
loka z različnimi obrazložitvami 
podprli upravičeno zahtevo po od
prtju nadaljevalnega tečaja. Pri gla
sovanju pa so se komunisti odpove
dali svoji resoluciji ter predlagali 
glasovanje edinole o resoluciji SS, 
ki je bila po vsebini povsem enaka 
in so jo zato podprli.

Tako pomemben sklep goriškega 
občinskega sveta, podobno kot pred 
enim letom za odprtje petega raz
reda trgovskega zavoda, potrjuje 
upravičenost naše skupnosti do ob
stoja razvejanega slovenskega šol
stva, takšnega, ki ustreza potrebi 
po celovitem razvoju naše skupno
sti, kakor tudi gospodarskim potre
bam našega mesta ob meji.

V razpravi o tem vprašanju so 
spregovorili svetovalci Paulin, Braj
nik, Fornasir, VValtritsch, Tuzzi in 
Pirela.

V nadaljevanju seje so svetovalci 
demokratičnih strank po kratkem 
premoru, med katerim so sestavili 
skupno besedilo, obsodili fašistični 
režim v Španiji. Tudi razprava o 
tem vprašanju se je razvila na po
dlagi dveh resolucij PSI - KPI in 
KD ter so o tem vprašanju sprego
vorili predstavniki vseh političnih 
skupin, Po sprejemu te zadnje re
solucije se je okoli 22. ure seja na
daljevala z obravnavo točk dnevne
ga reda.

Na začetku seje so svetovalci za
stavili županu več vprašanj. Wal- 
tritsch je želel vedeti za stanje šol
skih telovadnic, ter je vprašanje po
stavil v zvezi z gradnjo športne ha
le, Paulin se je zanimal za položaj 
občinskih vrtcev, Pirela pa za ob
činske šolske zgradbe.

Župan De Simone je v odgovoru 
svetovalcem sporočil (pri tem se je 
najprej skliceval na interpelacijo 
MSI), da bo o meji govor takrat, 
ko bodo znane podrobnosti sporazu
ma. Odbor bo seznanil občinski svet 
o vprašanju športne hale, brž ko 
bo zbral potrebne elemente. Kar 
pa zadeva gradnjo slovenskih šol, 
je župan rekel, da so načrti že pri
pravljeni in da bi radi dela čimprej 
oddali na dražbi. S tem v zvezi je 
podrobneje govoril tudi o stanju 
zgradbe v Ul. Randaccio, o kateri 
smo v našem listu že pisali.

nitim dejanjem pomagal tistim, ki 
so na zdravljenju v bolnišnici. Ak
cija CRI, ki so ji dali naziv «Za 
našo mirno vest in pomirjenje 
vseh», je namenjena predvsem ti
stim, ki krvi sploh niso še nikoli 
darovali. CRI poziva poleg tega 
ustanove, podjetja, oblasti in posa
mezne občane, naj se odzovejo tej 
človekoljubni pobudi. Kri lahko da
rujejo brez kakršne koli motnje ali 
bolečine, v nekaj minutah in na te
šče, občani in občanke v starosti 
od 18 do 60 let. Kri odvzemajo v 
transfuzijskem središču v splošni 
pokrajinski bolnišnici v Ul. Vittorio 
Veneto od 8.30 do 10.30.

Drevi kotalkarji UGO 
v Novi Gorici

Drevi ob 18. uri bo kotalkarska 
ekipa Unione ginnastica goriziana 
nastopila s svojo revijo na kotal
kališču v Novi Gorici. V njeni eki

pi nastopajo tudi Katja Bavcon, Lu
cija Pisk ter Livij Rožič.

V SOVODENJSKI OBČINI

Urediti grobove 
do 28. oktobra

Sovodenjski župan naznanja obča
nom, da se morajo dela za uredi
tev grobov na vseh pokopališčih v 
občini zaključiti nepreklicno do 
28. t.m.

• Goriška občinska uprava obvešča 
lastnike zemljišč, ki so utrpeli večjo 
ali manjšo škodo zaradi vojaških ma
nevrov, naj se odslej za odplačilo po
vzročene škode obrnejo do posebne 
vojaške komisije, ki ima svoj sedež v 
Vidmu (Divisione Fanteria Mantova).

21, OKTOBRA LETNA SKUPŠČINA INDUSTRIJCEV

Iskanje načinov in sredstev 
za hitrejšo industrijsko rast
Poudarek na sodelovanju med Gorico in Tržičem

Priftpvrajlp za

DIJAŠKO MATKO

Letna skupščina članov zveze in- 
dustrijcev Gorice in Tržiča bo 24. 
oktobra ob 18. uri v Gorici na se
dežu trgovinske zbornice. Poleg čla
nov se bodo skupščine udeležili tudi 
predstavniki krajevnih oblasti, de
želo pa bo zastopal odbornik za in
dustrijo Nereo Stopper. Dan skup
ščine so izbrali na včerajšnji seji 
odbora, ki jo je vodil predsednik 
Nazario Romani, pomagal pa mu je 
direktor dr. Armando Zandomeni.

Letnega shoda se bo udeležilo o- 
koli 200 članov zveze, ki zaposlujejo 
nad 10.000 delavcev. Po odobritvi 
obračuna za lansko leto bodo anali
zirali sedanji gospodarski položaj 
ter pri tem še zlasti upoštevali po
sledice gospodarske krize v naši po
krajini. Podrobneje bodo pregledali 
pomanjkljivosti, ki jih nekateri pro
izvodni sektorji ugotavljajo pri in
frastrukturah, cestnih povezavah, 
pristaniščih ter bodo analizirali po
sledice, ki jih bo prineslo obnavlja
nje delovnih pogodb tako na vse
državni kot na krajevni ravni.

Na dnevnem redu letne skupščine 
bo predsednik Romani osvetlil polo
žaj v vseh pomembnih kategorijah 
ter bo nakazal načine in sredstva, 
kako premagati sedanji zastoj in o-

mogočiti nadaljnjo industrijsko rast.
Poseben poudarek v predsedni

škem poročilu bo na delovanju or
ganizacije industrijcev v dveh naj
pomembnejših gospodarskih in u- 
pravnih središčih v naši pokrajini, 
v Gorici in Tržiču, ter njuno ved
no večje medsebojno povezovanje 
ter integriranje industrijcev teh 
dveh mest z ustvarjalnimi napori 
v ostalih krajih goriške pokrajine.

V nadaljevanju seje so se sezna
nili z dosedanjim reševanjem vpra
šanja zakona o prosti coni ter s 
stiki na vladni ravni za srečno iz
peljavo pobude za obnovo zakona. 
Goriški industrijci pričakujejo, da 
bo akcija v zvezi s prosto cono 
čimprej ugodno zaključena in da bo 
omogočila dolgoročno načrtovanje 
ter zajamčila proizvodnjo in zapo
slenost.

Pričetek gradnj« 
celodnevne šole 
v Štev eri anu
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PODATKI OB ZAČETKU ŠOLSKEGA LETA

Vpis otrok v slovenske otroške vrtce 
je bil letos več kot zadovoljiv
V desetih vrtcih je 316 otrok ■ V mestu in v Standrežu so vse zmog-

V števerjanu so pričeli z gradnjo 
šolskega poslopja, ki bo služil prvi 
slovenski celodnevni šoli na Gori
škem. Dela je prevzelo gradbeno 
podjetje Pietro Pretto iz Gorice. 
Prvo lopato so zasadili v septembru 
ter so še vedno pri zemeljskih delih. 
Z dograditvijo tega šolskega objek
ta se bodo v občini Števerjan ob
čutno popravile šolske razmere ter 
bodo v tem poslopju imeli osnov
nošolski pouk otroci iz vse občine. 
V zgradbi bodo poleg učilnic tudi 
laboratoriji ter prostori za skupin
ski pouk, rekreacijo in telovadbo. 
Doslej si je na dražbi, na kateri 
so bili priznani poviški stroškov, 
zagotovilo podjetje Pretto. Za grad
njo kakor tudi za opremo je na
menjenih 334 milijonov lir.

Novo šolsko poslopje bo ležalo «v 
Dragi», lepem prisojnem kraju pod 
samim vaškim središčem ter bo z 
vseh krajev obdano z vinogradi.

Akcija CRI 
za darovanje krvi

Italijanski rdeči križ (CRI) nada
ljuje s krvodajalsko akcijo. Prve 
pozive je ustanova naslovila na ob
činstvo že pred poletnimi počitni
cami, sedaj pa se ponovno obrača 
nanj, da bi vsakdo vsaj enkrat na 
leto oddal kri ter s svojim pleme-

V desetih slovenskih otroških vrt
cih na Goriškem so zmogljivosti do
cela izkoriščene: v njih je po pra
vilnikih in sindikalnih pogodbah naj
večje možno število vpisanih otrok. 
Zato niti ni možno, da bi v te vrt- 

vpisaii več otrok, čeprav si šte
vilni starši to želijo. Zato beleži
mo letos samo lahek porast vpisa v 
vrtce v primerjavi s prejšnjim letom 
(od 312 na 316), zato so tudi v mar
sikaterem vrtcu zavrnili dodatne 
vpise otrok, in je marsikateri otrok 
moral ostati doma ali pa obiskovati 
italijanski vrtec. Slednje je, po na
šem mnenju, zelo škodljivo, kajti 
obstaja upravičena nevarnost, da 
bo tudi šolanje nadaljeval v itali
janskih ljudskih šolah.

Vprašanje zmogljivosti je zelo ob
čutno v mestu Gorici in tudi v štan- 
drežu. Vsi trije občinski vrtci v me
stu, v Ulici Croce, v Ulici Randaccio 
in v Ulici Torriani, so natrpani. V 
Ulici Randaccio je vzgojiteljica 
sprejela tri otroke več kot določajo 
predpisi. Vemo pa, da je v vsem 
mestu še več staršev, ki bi radi 
svoje otroke pošiljali v slovenske o- 
troške vrtce, prostora zanje pa ni.

V šolskem letu 1970-71 je bilo v 
Gorici 61 otrok, ki so obiskovali ta
kratna dva slovenska vrtca v Ulicah 
Croce in Randaccio, v naslednjem 
šolskem letu se je tema dvema pri
družil še vrtec v Ulici Torriani, ka
mor se s šolskim avtobusom vozijo 
tudi nekateri otroci iz štmavra. V 
treh mestnih vrtcih je letos 93 o- 
trok. Nujno so potrebni novi pro
stori za naše vrtce in temu se bo 
opomoglo samo z gradnjo nove stav
be v Ulici Campi ,ki pa bo morala 
služiti samo za otroke iz severo-za- 
hodnih delov mesta. V južnem delu 
mesta biva precej družin z otroci, 
kar dokazuje vrtec v Ulici Randac
cio, ki je že dolga leta natrpan.

V štandrežu pa je položaj nevzdr
žen. Tu imajo že tretje leto vrtec 
v stavbi župnišča, potem ko je 
stavba otroškega vrtca pogorela. Le
tos je vrtec sicer nastanjen v dveh 
pritličnih sobah in ne več v kleti, 
zaradi česar so otroci v higiensko 
boljšem prostoru. Sobi pa sta pre
tesni in zato je nujna drugačna in 
dokončna rešitev v novi stavbi _o- 
troškega vrtca, ki jo gradijo. Že 
petnajst dni pa z deli v tej stavbi 
mirujejo in odgovornost za tako po
časno napredovanje del pada na ob
čino.

Zaradi pomanjkanja prostora so 
tudi letos v Štandrežu odklonili ne
kaj otrok. V vrtcu jih je trideset, 
lahko bi jih bilo kar štirideset. Ne
kateri so ostali kar doma, druge 
pa vozijo s šolskim avtobusom v 
italijanski vrtec k Madonnini.

Otroški vrtec 72/73 73/74 74/75 75/76
GORICA, Ul. Croce (občinski) 30 31 32 30
GORICA, UL Randaccio (občinski) 30 32 32 33
GORICA, Ul, Torriani (občiniski) 25 25 28 30
PEVMA, (ONAIRC) 27 30 23 24
PODGORA (ONAIRC) 17 20 18 19
ŠTANDREŽ (ONAIRC) 30 30 29 30
DOBERDOB (ONAIRC) 40 35 50 52
SOVODNJE (ONAIRC) 42 41 34 30
RUPA (ONAIRC) 22 24 33 31
ŠTEVERJAN (občinski) 23 30 33 37

SKUPNO 286 298 312 316

V vrtec v Podgoro vozijo tudi le
tos s šolskim avtobusom nekaj o- 
trok iz Lečnika. V tem vrtcu je 
skupno 19 otrok, 5 jih je iz Ločnika. 
Čeprav se zdi stavba vrtca v Pod- 
gori, kjer sta nameščena .slovenski 
in italijanski, .vrtec, nekoliko zapu
ščena, je notranjost lepo urejena in 
otroci imajo precej prostora na raz
polago za vsakovrstno izživljanje.

Tudi v Pevmi imajo letos precej 
otrok, čeprav jih je veliko «zapusti
lo» vrtec in se vpisalo v prvi raz
red ljudske šole. V števerjanu je 
vrtec občinski in ga upravljajo nu
ne iz Trsta. Tudi tu imajo nekaj 
več otrok kot lani, otroke vozijo iz 
celotnega občinskega ozemlja s šol
skim avtobusom.

V Doberdobu imajo letos 52 otrok 
v dveh učilnicah. Iz Doberdoba je 
38 otrok, s Poljan so trije, iz Jamelj 
so štirje, iz Dola pa jih je šest. 
Enega vozijo vsak dan v Doberdob 
iz Tržiča. Otroke iz drugih zaselkov 
vozijo vsak dan v Doberdob s šol
skim avtobusom.

V sovodenjski občini imajo 2 vrt
ca. Sovodenjskega obiskujejo samo 
otroci iz Sovodenj, V Rupi pa otroci 
iz Rupe, Gabrij, Peči in Vrha. Z Vr
ha vozijo vsak dan pet otrok v vr
tec s taksijem, ki ga plačuje občina.

VESTI Z ONKRAJ MEJE

Prireditev v Mirnu 
in Nemčeva 
slikarska razstava

V obnovljenem Kulturnem domu 
v Mirnu bo danes, 12. t.m., pevski 
koncert, na katerem bodo nastopili 
Goriški oktet, moški pevski zbor 
«Ivo štruc» iz Slovenskih Konjic 
in moški pevski zbor iz Mirna, ki 
ga vodi Anton Klančič. Konjičani 
z nastopom v Mirnu vračajo obisk, 
ki ga je mirenski pevski zbor pred 
nekaj meseci opravil v Slovenskih 
Konjicah in tam skupno z domačim 
zborom priredil koncert. Pevski ve
čer v Mirnu bo prva večja kultur
na prireditev v tem kraju po nekaj 
letih, ker je bila dvorana zaradi 
neurejenosti zaprta. Domačini si se
daj obetajo, da bo deloma obnovljen 
Kulturni dom pripomogel k bolj ži
vahnemu kulturnemu življenju. Za
četek koncerta je ob 19.30.

* * *

Goriški muzej je retrospektivno 
razstavo akademskega slikarja Ra
faela Nemca na gradu Kromberk 
podaljšal do konca oktobra. Odprta 
je po naslednjem umiku: ponedeljek 
od 8. do 15. ure. torek, sreda, če
trtek, petek od 8. do 18. ure. ne
delja od 13. do 18. ure. Ob sobotah 
je razstava zaprta.

Predno zaključimo, še nekaj ugoto
vitev v zvezi z letošnjim umikom. 
V treh občinskih vrtcih v Gorici so 
vrtci odprti od 8. ure do 14.30, ra 
zen ob sobotah, ko jih zapirajo ob 
12.30. Tak umik je svojevoljno do
ločila občinska uprava. Na eni stra
ni je morala zadovoljiti upravičene 
zahteve osebja, vrtnaric in pomočnic, 
ki imajo pravico do določenega te
denskega urnika, na drugi pa je 
prišlo do te odločitve samovoljno in 
so bili nekateri starši prizadeti. Ob
čina bi morala najeti nekaj vrtnaric, 
da bi lahko otroci ostali še nekaj 
časa v vrtcu, ki jih upravlja ONA 
IRC, so odprti od 8.30 do 15.40, ob 
sobotah pa so zaprti.

Ob zaključku pa še ugotovitev, ki 
smo jo omenili že lani ob istem ča
su. Možnosti za odprtje vrtcev sta 
v Ronkah in v Krminu. Do sedaj pa 
ni bilo na tem področju napravljene
ga ničesar.

ZVEZA SLOVENSKIH 
ŠPORTNIH DRUŠTEV V ITALIJI

vabi Goričane, naj se množično 
udeležijo

POHODA

ki ga prirejajo jutri ob 9. uri 
v Nabrežini ob sklenitvi letošnjih 
14. SSL

Vsi, ki se nameravajo udeležiti 
pohoda, naj se jutri zjutraj točno 
ob 8. uri zberejo na Travniku. 
Avtomobilska kolona bo nato kre
nila po Tržaški cesti do Deveta
kov, kjer se ji bodo pridružili ude
leženci pohoda z Doberdobskega.

Kino .V/' •

Danes se poročita Antonija 
Mužič iz Števerjana in Milan 
Devetak z Vrha. Novoporočen- 
cema čestita prosvetrio društvo 
z Vrha «Danica» ter jima želi 
obilo sreče.

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE Y TRSU)
razpisuje

ABONMA ZA GORICO
za jubilejno sezono 1975 - 1976

Vse predstave v abonmaju bodo v gledališču Verdi. Stalno slo
vensko gledališče organizira sezono v Gorici skupaj s Slovensko 
prosvetno zvezo in Zvezo slovenske katoliške prosvete v sodelo
vanju z Ustanovo za kulturne in umetniške prireditve (E.M.A.C.). 
Vpisovanje abonentov do 18. oktobra na sedežu Slovenske prosvet
ne zveze, Ul. Malta 2, tel. 2495, ter v Katoliškem domu, Drevored 
XX. septembra 85, tel. 81120. Abonenti se vpisujejo tudi na sede
žu prosvetnih društev.

CENE ABONMAJEV ZA SEDEM PREDSTAV
Prvi sedeži (parter in balkon) 10.000 lir 
Drugi sedeži (parter in balkon) 7.000 lir

Tudi letos razpisujemo družinski abonma, ki omogoča družinam 
skupen obisk z osnovnim abonmajem, h kateremu vsak nadaljnji 
član doplača po 4.000 lir. Mladinski abonma velja za vse sedeže 
in stane prav tako 4.000 lir.

Prosimo abonente, ki so potrdili sedeže za letošnjo sezono, da dvig
nejo abonmajske izkaznice na sedežu SPZ, Ulica Malta 2.
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Z GORIŠKEGA OKRAJNEGA SODIŠČA

ENO LETO IN 2 MESECA ZAPORA 
KER JE STRELJAL V JAVNOSTI

Tri mesece zapora pogojno za mlade
niča, ki je ukradel avtomobilska kolesa

Goriško sodišče (predsednik dr. 
Delfino, stranska sodnika dr. Man- 
cuso in dr. Marinelli, javni tožilec 
dr. Coassin, zapisnikarka Kogoj) je 
včeraj zjutraj obravnavalo zadevo 
32-letnega Diosida Gerina iz Gra- 
deža. Ulica Vespucci 12, ki je bil 
obtožen, da je 8. avgusta letos v 
Gradežu streljal in povzročil pre
plah med ljudmi. Poleg tega so ga 
obtožili, da ni imel dovoljenja, da 
bi nosil orožje.

Na včerajšnji razpravi je Gerin 
vse priznal in dodal, da je bil tisti 
večer v vinjenem stanju, zaradi če
sar se ni zavedal, kaj dela. Priče, 
ki jih je sodišče zaslišalo, so potr
dile, kar je napisano v obtožnici 
ter pristavile, da obtoženec ni stre
ljal proti ljudem, marveč v zrak.

Javni tožilec dr. Coassin je v svo
jem posegu dejal, da teza vinjeno
sti ne drži, zaradi česar je za ob
toženca zahteval 1 leto in 6 mese
cev zapora ter 300.000 lir globe. 
Gerinov branilec odvetnik Pascoli 
je pristavil, da je njegov varovanec 
že vrsto let živčno bolan in da je 
zaradi tega pod stalnim zdravniš
kim nadzorstvom. Prosil je zato so
dišče, naj upošteva vse te okolišči
ne, ki so na Gerina tako vplivale, 
da je v trenutku vinjenosti ravnal 
na tak način. Zanj je prosil popol
no oprostitev.

Sodišče je le delno upoštevalo 
branilčevo tezo ter Gerina obsodi
lo na 1 leto in 2 meseca zapora po
gojno.

Pred goriškim sodiščem sta se 
včeraj zjutraj morala zagovarjati 
21-letni Pasqualino Meneghello ter 
19-letni Lorenzo Meneghello, oba bi

vajoča v Škocjanu ob Soči. Brata 
sta bila obtožena, da sta 22. aprila 
leta 1973 ukradla v Tržiču kolesa 
avtomobila mini minor, ki je bil 
parkiran v Ulici 24. aprila.

Obtoženca sta le delno priznala, 
saj sta dejala, da sta samo hotela 
ukrasti kolesa. To dejanje so jima 
preprečili pešci, ki so tudi obve
stili karabinjerje. Sodišče je nato 
zaslišalo nekaj prič, ki so videle 
mladeniča, ki sta se sumljivo po 
tikala okoli avtomobila.

Meneghellov branilec odvetnik Mu- 
nafò je za obtoženca zahteval po
polno oprostitev. Javni tožilec dr. 
Coassin je za Pasqualina Meneghel- 
la zahteval 3 mesece zapora, za 
njegovega brata pa oprostitev. Za
nimivo je, da je goriško sodišče to
krat sprejelo zahtevo javnega tožil
ca in obsodilo le starejšega brata 
na 3 mesece zapora pogojno.

• V soboto ,11. oktobra ob 17.30 pri
reja goriški župan Pasquale de Simo
ne sprejem na gradu na čast načelni
ka glavnega štaba letalstva generala 
Dina Ciarla ter pilotov akrobatske pa
trulje, ki so prisostvovale tretjemu 
vsedržavnemu shodu letalcev.

Izleti
Slovensko planinsko društvo obve

šča udeležence avtobusnega izleta, 
da bo odhod jutri, 12. t. m. po 
naslednjem urniku: ob 6. uri 
Travnika, ob 6.05 iz Podgore, ob 
6.10 iz štandreža ter ob 6.15 iz 
Sovodenj.

Gorica
VERDI 17:15-22.00 «Storie di vita e 

malavita». Barvni film. Mladini pod 
18. letom prepovedan.

CORSO 17.00—22.00 «Un gioco da ra
gazzi»’. P. Smith in M. Coby. Barv
ni film.

MODERNISSIMO 17.30- 22.00 «Faccia 
di spia». M. Melato in A. Merli. 
Barvni film. Mladini pod 18. le
tom prepovedan.

CENTRALE 17.15—21.30 «Boon il sac
cheggiatore». Barvni film.

VITTORIA 17.00-22.00 «Mark il po
liziotto». F. Gasparri in L. Cobb. 
Barvni film.

Tržič
EXCELS10R 17.30-22.00 «H generale 

Buttigliene diventa capo del servizio 
segreto». Barvni film.

PRINCIPE 17.30-22.00 «Mark il po
liziotto». Barvni film.

Nova Gorica
SOČA «Simbadovo zlato potovanje», 

angleški barvni film ob 18.00 in 
20.00.

SVOBODA «Bivši prijatelj Kid», ame
riški barvni film ob 18.00 in 20.00.

DESKLE «Steza slonov», ameriški 
barvni film ob 19.30.

Včeraj-danes
h goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Davide Esposito, Ivan 

Lakovič, Gianantonio Nocent, Vania 
Toso, Martin Drufovka, Marjan Dru- 
fovka, Marta Re, Elena Marino, Gian
luca Sain.

SMRTI: 74-letni upokojenec Emilio 
Comelli, 71-letni upokojenec Karel Ko- 
rečič, 51-letni invalid Luigi Dessi.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna D'Udine, Trg sv. 
Frančiška, tek 21-24.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in jutri ponoči je 

dežurna lekarna Rismondo, Ulica Toti, 
tel. 72-701.

Slovenska prosvetna zveza izraža 
članu odbora zveze in pevovodji 
prof. Silvanu Križmančiču sožalje ob 
izgubi očeta Karla Križmančiča.

Prosvetno društvo «Jezero» v Do
berdobu izraža pevovodji domačega 
pevskega zbora prof. Silvanu Križ
mančiču sožalje ob izgubi očeta Karla 
Križmančiča.
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OB ODKRITJU SPOMINSKE PLOŠČE
]N eustrašni borec
M. Matjašič-Milan

Februarski predvečer. Tramvaj
sko postajališče v Miramarskem 
drevoredu. V temo izgubljajoče se 
tračnice motno odsevajo v mrčni 
svetlobi, Silhueta moškega, ki čaka.

Nad Evropo še divja vojna. To
da na obzorju se že odločno ri
šejo obrisi poraza fašističnih voj
ska in zmage evropskega svobo
doljubja. Rdeča roža svobode bo 
zdaj zdaj pognala v nov, pravičnej
ši svet.

Ko se je povzpel na tramvaj, ni 
slutil, da je to njegova zadnja 
vožnja, njegov poslednji dan živ
ljenja. Toda o smrti ni nikoli raz
mišljal. nanjo je bil pripravljen 
sleherno uro, ker jo je izzival na 
vsakem koraku. Bil je strastno za
verovan v svoje ideale in je bil 
zanje pripravljen žrtvovati vse.

S tramvajem je pot od Rojana do 
Barkovelj kratka, a dovolj dolga, 
da se človek zatopi v svoje misli 
in malo odpočije. Kolesa udarjajo 
v ritmu, kakor kopita konjev v 
galopu. Vedno ga je spominjalo na 
dirjajoče konje, ko se je takole 
kot zdaj, stisnjen v kotu vozil v 
mladih letih v mesto.

V Barkovlje bi pravzaprav ne 
smel. Bil je opozorjen, naj ne hodi, 
da so mu na sledi. Iz pasti, če bi 
vanjo zašel, bi se več ne rešil. 
Zelo jasno mu je bilo, da je to 
vsak trenutek mogoče. Toda ne 
danes, ko se je po dolgem času 
namenil obiskati svoje. Od kdaj 
že ni bil doma . . . celo večnost!

Malo prej je v rojanski kasarni 
opravil dolgo načrtovano nalogo. 
Končno mu je uspelo organizirati 
sestanek mladincev v organizaciji 
Todt. Ni bilo enostavno, bilo je 
nekako tako, kot podati se narav 
nost v levje žrelo. Uspelo mu je, 
sam ni vedel kako.

čili streli. Zaupal ]e v svojo srečo. 
Kolikokrat je že bilo tako! .. . Na 
vso moč je tekel.

Toda bilo je sojeno, da je ta 
dan njegov poslednji dan življenja. 
V temnečem se večeru so se kam
niti stebri železniškega viadukta 
zavrtinčili pred očmi, treščili ob 
zibajoče se temno nebo. nenadoma 
obžarjeno od tisočerih vrtečih se 
sonc. Zatem je na njegove zenice 
legla črna noč. Umrl je na poti 
v bolnišnico, kantor so ga naglo 
odpe'iali njegovi morilci, da bi mu 
poslednji trenutek z mučenji iztrga
li kaj tega, kar bi bili tako radi 
vedeli.

Tako je pred tridesetimi leti, 13. 
februarja 1945, Mario Matjašič- 
Milan stopil med vrste padlih he
rojev osvobodilnega boja in revolu
cije, kot bleščeč primer protifaši
stičnega borca, rodoljuba in ko
munista.

Luč sveta je zagledal v Barkov- 
Ijah l. 1907, v zavedni družini slo
venskega delavca. V slovenski o- 
snovni šoli se je naučil ljubiti svoj 
materin jezik in svoj majhnf, za
tirani narod. Kazal je veliko na
darjenost in prodornost duha, z 
lahkoto bi bil nadaljeval uspešno 
šolanje. Izučil se je za mizarja, ker 
v skromni delavski družini ni bi
lo sredstev. Kmalu je postal za
veden, prekaljen proletarec, prido
bil si je velikih izkušenj v podtal
nem protifašističnem boju. Od naj
zgodnejše mladosti je čutil nepre
magljiv odpor proti vsaki krivici, 
nagonsko je sovražil vsako nasi
lje. Ker ju je sam okusil takoj ob 
vstopu v življenje, kot delavec in 
kot pripadnik zatiranega naroda.

Med leti 1928 in 1939 je bil po
krajinski. funkcionar komunistične 
mladine. Kot tak se je L 1930 u- 
deležil kongresa komunistične mia-

Mislil je na druge naloge. Rojan- 
ska je bila mimo. Treba jo bo še 
razviti, da ne bo jalova, da bo 
obrodila konkretne uspehe, čim- 
prej! ... To je bilo za razvoi osvo
bodilnega boja v mestu velikega 
pomena

Sled rahle utrujenosti na moža
tem, pogumnem obrazu. Stisnjene 
obrvi, za čelom kopica misi'. Delo 
silovito narašča, postaja težavnej
še, vse bolj zapleteno. Dan in noč 
je treba delati, vse bolj tvegati, 
vedno več žrtvovati, se zagrizeno 
boriti. Zdaj ni več zadosti biti po
gumen, požrtvovalen, treba je vo
diti številne ljudi, ne samo zase. 
tudi zanje odgovarjati. '

Toda ne bo več dolgo, kmalu bo 
vojne konec. Kot m daljne, blede 
sanje, se je zdaj spet spomnil 
prve svetovne vojne. Vedno, ko se 
je spomnil nanjo, se je spomni! 
še na kruh. Bilo ga je premalo. 
Vsa otroška leta je sanjal o njem. 
Kasneje mu je kri pognalo v glavo 
vsakokrat ko je kjer si bodi uzrl 
lačne otroške oči. Takisto, če se 
je spomnil orgiastičnega divjanja 
fašistične drhali, potem ko se je 
Mussolini v Italiji, kot v kaki ope
reti, polastil oblasH. Ti dve stvari 
sta znali v njem prebuditi bes, ki 
ga je težko obvladal. Drugače je 
bil vesele narave, imel je rad mla
dost in sonce, lepoto, mlade ljudi.

Za to danes ljudje umirajo. Ko 
bo tega pekla konec, bo odšel v 
pozabo kot moreče sanje. Steklo 
bo novo delo, ljudje bodo družno 
gradili čudovite stbari. Razveselil 
se je ob misli, da bodo to novi 
ljudje, izpolnjeni z velikim člove
škim ponosom, ljudje, ki bodo od
plaknili iz sebe vse nizkotno, ki ne 
bodo več lakajsko ponižni, rojeni 
samo za hlapce . . .

Cvileče zaviranje tramvaja. Na 
postajališču je odskočil Naglo je 
stopil po poti ob barkovljanskem 
pokopališču proti domu. Ni imel 
namena, da bi se pri svojih dlje 
zadržal Toliko, da jih pozdravi 
in pomiri. Pc mestu so o njem 
raznašali vse mogoče govorice, 
njegova drznost ie burila ljudsko 
domišljijo. Pred dnevi je s svojo 
skupino li' ridirai Leona, podlega, 
brezvestnega izdajalca. Dolgo se 
je izmikal, končno je plačal za vsa 
umazana dejanja.

Bližal se je delavnici, kjer je 
bil navadno zaposlen. Spomnil se 
je njenih lastnikov, poštenih, na
prednih ljudi. Nenadoma je zaslutil 
nevarnost. Oster klic ga je v ita
lijanščini pozval, naj dvigne roke. 
Pognal se je v tek. Za njim so pe

dine Italije, ki je bil v Zuerichu, 
v Švici. Kmalu zatem je bil z ne
katerimi drugimi Barkovljani are
tiran. Sodilo in obsodilo jih je po
sebno sodišče, Matjašiča na osem 
let ječe. Toda njegovega svobod
njaškega, uporniškega duha niso 
obvladali. V zaporu je zaradi ne
vzdržnih razmer organiziral vrsto 
protestnih stavk, zato so mu ka
zen od osmih zvišali na devet let. 
Ko jo je prestal, so ga poklicali 
v vojsko. Poslali so ga, kot vse 
državi nevarne elemente, v tako 
imenovani «battaglione speciale», v 
Aquila.

Po kapitulaciji, 8. septembra 1943, 
se je vrnil v Trst in se takoj vklju
čil v osvobodilno gibanje. Bile so 
mu poverjene važne naloge v OF. 
Opravljal jih je uspešno, požrtvo
valno in pogumno, kot je to lastno 
najbolj predanim komunistom. Pri 
tem so mu bili v veliko, oporo nje
gova izredna naravna inteligenca, 
velike izkušnje iz ilegalnega revo
lucionarnega boja in pa njegov e- 
dinstveni način, kako je znal na
vezovati stike z ljudmi, jih prido
bivati in z njimi sodelovati. Tisti, 
ki so. ga poznali, vedo povedati, 
da so bili kot prevzeti od njego
vih nenavadnih človeških in revo
lucionarnih kvalitet. Bil je nad
vse topel človek, poln dejavne ra
doživosti, razumevajoč do ljudi in 
tovarišev, a obenem nepopustljiv 
v izpolnjevanju revolucionarne dolž
nosti.

Pravi Franc Čehovin - Rado, ta
kratni namestnik komandanta me
sta Trst: «Matjašiča sem spoznal, 
ko sem prišel v Trst, da bi pre
vzel dolžnost namestnika koman
danta mesta. Dotlej je to funkcijo 
opravljal on. štejem si v veliko 
čast, srečen sem, da sem nekoč po
znal in sodeloval s tem izrednim 
človekom. V Trstu je to bil naš 
kader št. 1, njegove izgube v na
ših vrstah nismo nikoli več mogli 
nadomestiti. Bil je član našega 
štaba. Spominjam se, da se nisem 
mogel prečuditi njegovim umskim 
in telesnim sposobnostim, kaj vse 
je zmogel, kakšen čudovit borec in 
človek je bil.»

Ob trideseti obletnici osvoboditve 
mu v Barkovljah, njegovem rojst
nem kraju, danes odkrivamo spo
minsko ploščo. Naj bi demokratič
nim množicam Trsta budila spomin 
nanj, na njegov sijajni zgled rodo
ljuba in revolucionarja. In naj bi 
v mladih generacijah dramila za
vest, kako je treba živeti, delati 
in se boriti, kako je treba tudi u- 
mreti v boju za neki bolj človeški, 
pravičnejši svet, Dušan Furia»

KAJ SO RAZODELA DOSEDANJA ARHEOLOŠKA RAZISKOVANJA

Hrušica pomembna postojanka 
rimskega obrambnega sistema

Rimska poštna postaja in utrdba, 
kalere začetki segajo v 1., razvoj 
in višek pa v 3. in 4. stoletje 
Doslej odkrili osrednje objekte

Tako kot že nekaj let zapored, 
je bilo tudi letos poleti na Hruši
ci pri Podkraju, poleg Stične, Ble
da, Ptuja, Ormoža, Mosta na So
či, Libne, Novega mesta . . <mo 
izmed središč slovenske arheolo
ške dejavnosti. Rimska cestna po
staja in vojaška utrdba nudita ar
heologu izredne pogoje za delo. Od
maknjeno je od večjih središč in 
ga ne ogroža gradbena ekspan
zija, tako da je tu moč zbrano in 
sistematično delati in raziskovati.

Izkopavanja na Hrušici sodijo v 
okvir raziskovanj antičnih zapor
nih zidov in z njimi povezanih u- 
trdb, to je obrambnega sistema, 
ki so ga Rimljani zgradili v 3. 
in 4. stoletju v več globinskih pa
sovih ter tako zaprli pota in pre
hode na prostoru med Reko in Če
dadom. V sklopu tega limesa so 
na Hrušici, najvišjem prelazu na 
cesti med Aquileio in Emono (0- 
glejem in Ljubljano), zgradili ka- 
stel Ad Pirum in vanj vključili 
tudi na istem mestu stoječo cest
no postajo. Kastel, ki mu doma
čini pravijo «v šancah» ima obli
ko podolgovatega nepravilnega 
mnogokotnika, ki se prilagaja ob
liki pobočja. Dolg je 250 m, širok 
med 38 in 80 m, s prečnim zidom 
je razdeljen na gornjo in spodnjo 
polovico. Z več stolpi utrjeno ob
zidje je, tako so pokazala letoš
nja izkopavanja, bilo visoko naj
manj 6 metrov.

Prvo leto izkopavanj je bil ra
ziskan gornji del trdnjave, osnov
no spoznanje sondiranja pa je 
bilo, da v tej, za bivanje manj 
primerni trdnjavski polovici ni bi
lo trajnejših stavb, posamezne 
najdbe in ostaline ognjišč so po
kazale, da je ta del utrdbe bil 
namenjen šotoriščem v časih, ko 
se je na Hrušici zbralo več vo
jakov, kot jih je bilo v stalni trd
njavski posadki. Tako kot je to 
bilo na primer leta 394, ko je ce
sar Teodozij s svojo vojsko pre- 
čul noč pred bitko pri Castri (Aj
dovščina) med varnimi zidovi ka- 
stela Ad Pirum.

Gradbeno zgodovino poštne po
staje in vojaške utrdbe je torej 
bilo iskati v spodnji polovici trd
njave, tam, kjer je današnji za
selek z Bajčevo domačijo in več
jo zgrjdbo, ki je od 16. do 18. sto
letja bila poštna postaja, nato go
zdarsko - lovska hiša grofov Lan- 
tierijev in ki je danes v upravi 
GG Tolmin ter daje streho tudi 
arheološki ekipi. Od 13. do 19. 
stoletja pa je stala tu, oprta na 
ostaline obzidja rimske trdnjave 
tudi cerkvica sv. Jere, katere o- 
staline so bile, skupaj s srednje
veškim grobiščem ob njej, razi
skane v letih 1972 in 1973. V ti
stem času je bilo raziskovanje 
v celoti osredotočeno na prostor 
južno od ceste Col - Kalce. Izko
pavanja so odkrila predvsem obi
lje drobnih najdb, novcev, sponk, 
koščenih ali bronastih igel, za
pestnic, delov orodja in orožja, 
železno okovje, izredno kobčino 
žebljev, dele konjske opreme in 
lončenino, niso pa povsem zado
voljila pričakovanj, to je, da niso 
odkrila stavbnih ostalin' ali vsaj 
ne takih, ki so jih tod pričakova
li. Izjema je bila kopalnica z o- 
grevanjem, ki pa jo je kasnejša 
gradnja cerkve močno okrnila. 
Dovolj pa je bilo kljub temu pr
vin, da je bilo moč presoditi, da 
so tu stala pomožna poslopja, po
večini lesena.

Letos je končno izkopavanje se
glo na prostor, ki so ga vsi zbra
ni podatki opredeljevali kot sre
diščnega, tja, kjer so stali osred
nji objekti. In uspeh je bil po
poln. Za glavno poslopje, morda 
tudi več stavb, so si Rimljani iz
brali plitvo kraško vrtačo sever
no od ceste. Njeni začetki segajo 
že v sredo 1. stoletja n/ š., sovpa
dajo z začetki ceste Aquileia - E- 
mona. Ta čas je bil izpričan le s 
posameznimi drobnimi najdbami, 
predvsem lončenino.

že na prehodu iz 1. v 2. sto
letje, tako so pokazala izkopava
nja, pa je bil na tem mestu zgra
jen prvi večji objekt. Posebej za
nimivo je bilo spoznanje, da so 
zanj izredno skrbno pripravili 
gradbeni teren. Z rečno mivko, ki 
so jo morali navoziti iz doline, je 
bila poravnana vrtača, vanjo vlo
žene drobne rečne oblice (mačja 
očesa) pa so bile osnova apnene
mu tlaku.

Nedvomno solidna zgradba je 
stala tik ob cesti, v še neobzida- 
nem prostoru postaje. Pričakovati 
pa moramo kljub temu, da po

vsem . nezavarovana v tej divjini 
le ni bila. Ta prva gradbena stop
nja je bila kasneje izhodišče za 
vse novogradnje. Ugotovili smo še 
tri. Zadnja med njimi je že priča 
hudih časov, ki so se zgrnili nad 
cesarstvo in niso obšii niti Hru
šice. To je čas, ko je obcestna 
postaja že močno izgubljala ali 
pa celo že povsem izgubila svojo 
namembnost, v ospredje pa je sto
pilo pozidavanje in utrjevanje o- 
brambnih obzidij in trdnjavskih 
zidov, to je na koncu 4. stoletja 
in v začetku 5., ko so se že ma
jali temelji rimske države in je 
bil pritisk panonskih in german
skih plemen na njene meje čeda
lje hujši. V tem času je bilo vgra
jeno v zidove trdnjave na Hru
šici vse razpoložljivo gradivo, sre
di naselja so v apnenicah kuhali 
potrebno apno, gradbeni nuji so 
morala verjetno podleči vsa ne 
najnujneje potrebna poslopja pošt
ne postaje.

Le ta pa je svoj višek dožive
la v 3. stoletju. Povezati ga mo
remo z intenzivnim prometom. V 
tem času je tu stala mogočna 
stavba, katere del je bil raziskan 
letos. Bila je lesena. Graditelji, 
čeprav mojstri v gradnji s kam
nom, so uporabili najpristopnejše 
gradivo, les, ki ga v gozdovih 
Hrušice ne primanjkuje. Tlak v 
zgradbi je bil apen estrih, njene 
stene so bile ometane, omet pre
barvan, okna so bila zasteklena. 
Uničil jo je požar, na njenih po
ravnanih ruševinah pa je bila po
stavljena nova stavba, a ne več 
tako imenitna kot njena predhod
nica.

Življenje na Hrušici, kot smo 
mogli spoznati, tesno povezano s 
prometom, ob pomembni cesti, ki 
je povezovala Aquileio z Emono, 
Italijo z Hirikom, ni zamrlo dolga 
stoletja.

Dolgo je temeljilo na prometu 
in z njim povezanih dejavnostih, 
ki so morale v odročni samoti 
Hrušice brezhibno delovati, kasne
je, v 4. in 5. stoletju, ko je o- 
brambni sistem zapor, prež in u- 
trdb v julijsko - alpski vojni kra
jini dosegel svoj višek, so ton živ
ljenju na Hrušici dajali vojaki. 
S propadom antičnega reda pa 
je zamrlo tudi življenje na Hru
šici. Pot je ostala, po njej, naj
hitrejši in najbližji zvezi z Ita
lijo so prodirali Goti, Huni, Lango
bardi, Slovani. Vendar v odmak
njenem svetu Hrušice vsa ta ljud
stva niso pustila trajnejših sle
dov, nobena drobna najdba ne o- 
svetljuje obdobja preseljevanja 
ljudstev. Šele v srednjem veku, 
morda že v 13. stoletju, ko je bi
la na ruševinah rimskih zidov 
zgrajena cerkev sv. Jere, se je

Hrušica, ostanki stavbe iz prehoda od 1. v 2. stoletje

vrnilo življenje na Hrušico.
Plodno sodelovanje Narodnega 

muzeja, Goriškega muzeja in Ar
heološkega inštituta SAZU, prva 
tri leta je mednarodno veljavo ar
heoloških izkopavanj na Hrušici 
potrjevalo še sodelovanje Arheolo
škega inštituta univerze iz Hunch- 
na, ob pomoči študentov arheolo
gije, tako počasi, vendar vztraj

no odkriva gradbeno zgodovino 
rimske cestne postaje in vojaške 
utrdbe Ad Pirum na Hrušici, na 
strateško in prometno zelo po
membnem prelazu, zgodovino, v 
kateri se odseva gospodarski in 
politični utrip tistega časa, ki pa 
mu je tudi Hrušica vtisnila svoj 
pečat.

Drago Svoljšak
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VELIKE NAPOVEDI ZALOŽBE McGRAW HILL

ŠE V TEM STOLETJU 
BO RAK PREMAGAN
Dobili bomo tudi povsem varen avtomobil in jedli plastiko 
Napovedujejo tudi nekatere novosti, ki jih človek težko sprejme

22.45

19.00
20.00 
20.30
21.00

NEW YORK, 10. — Ameriška 
založba «McGraw Hill» je prav 
gotovo tako resno podjetje, da ji 
lahko zaupamo, tudi če si pri
vošči kako napoved, ki človeka, 
posebno nestrokovnjaka, presene
ti. Je namreč to družba, ki raz
polaga s tolikšnimi sredstvi; da 
si lahko privošči -sodelavce najvi
šje ravru. In v tem svojstvu izdaja 
vsako tretje leto študijo, kaj nam 
bližnja bodočnost napoveduje na 
področju znanosti, tehnologije in 
industrije. In letos prinaša ta štu
dija nekaj zanimivih napovedi, 
med katerimi je verjetno najpo
membnejša tista, ki zagotavlja, 
da bo človeštvo do leta 1995, to
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Francozi se ubadajo 
s steklimi lisicami

Zadeva ni preprosta, če gre za tolikšno število lisic, kot zatrju
jejo lovci: 50 do 60 tisoč bolnih živali - Primer steklega psa

Francija je napovedala vojno — 
lisicam. S podobnim «zlom» se je 
otepala Madžarska pred kakimi 
10 leti. V Franciji se dogaja, da 
tisoči steklih lisic ogrožajo zdra
vje in življenje ljudi, ki zaradi 
dela ali iz drugih razlogov odha
jajo v prirodo. Ker se je tudi v 
Franciji začela nova lovska 'se
zona, se oblasti in lovske družine 
pripravljajo na veliko akcijo, 
kako iztrebiti stekle lisice, hkrati 
pa ne zatreti te vrste živali.

Zadeva ni prijetna. V tranco- 
skem dnevnem tisku ugotavljajo, 
da vsak drugi dan zabeležijo v 
Franciji kak ugriz od stekle lisice. 
Res je, doslej niso imeli niti enega 
smtrnega primera, ker je franco
ska zdravstvena služba dobro 
organizirana in ker so ljudje pre
vidni, toda smrtna nevarnost ven
darle grozi, o čemer pričajo po
dobni primeri drugod po svetu.

Sicer pa je francosko ministr
stvo za kmetijstvo, ki upravlja tu
di francosko lovstvo, pred dnevi 
objavilo kratko vest, da so v 
Franciji od 1968. do danes labo
ratorijsko ugotovili že 6.249 pri
merov stekline pri bsicah. Ker je 
to le število ugotovljenih prime-

Del južne polovice trdnjave z letošnjim izkopnim poljem

rov, je steklih lisic neprimerno 
več. Lovci trdijo, da je po fran
coskih gozdovih najmanj 50 do 
60 tisoč steklih lisic, ki ogrožajo 
ne le ljudi, pač pa tudi govedo, 
drobnico in konje na paši, pa tudi 
pse in mačke, kar je še veliko 
nevarneje, ker lahko te domače 
Živah prenesejo steklino v vasi. 
Sicer pa je pri vsem tem značilno, 
da se stekle lisice po nekem ne
pisanem in tudi nerazumljivem 
zakonu tako rekoč zbirajo okoli 
naselij, kot bi želele najti objekt, 
preko katerega bi svoje zlo pre
nesle na druge žrtve.

Francoski človek se je boja pro
ti steklim lisicam in steklini na
sploh lotil resno. Lovcem so se 
pridružili kmetje, ki nastavljajo 
lisicam pasti, strup in v zadnjem 
času uporabljajo tudi poseben 
plin, s katerim lisico omamijo in 
jo nato likvidirajo.

Kljub tej kampanji pa rezultati 
niso kdove kako navdušujoči, kajti 
nevarnost se je približala že Pa
rizu. K temu pa je pripomoglo 
še nesrečno naključje, ki je spra
vile Parižane malone v paniko. 
Pred nedavnim je iz nekega pe
sjaka zbežal stekel pes, ki so 
ga čez nekaj dni našli vsega raz
mesarjenega in razjedenega v 
predmestju. Razgrizle so ga pod
gane. Parižani se sedaj sprašu
jejo, ali se niso podgane s tem 
same nalezle stekbne, kar bi bilo 
lahko hudo nevarno, ker bi se 
s tem steklina razširila na vse 
pariško podzemlje, preko mačk in 
psov pa bi se nevarnost razširila 
tudi na prebivalstvo.

Ker je nemogoče, da bi podgane 
iztrebili, se Francozi lotevajo li
sic in oblasti so razpisale tudi 
nagrado v znesku kakih 5.000 lir 
v naši valuti za vsako pobito li
sico, vrh tega lovec zasluži tudi z 
Usičjim krznom. Ker je dobiček 
dvojem, je računati, da se bodo 
lovci in tudi kmetje potrudili in 
kar se da ugonabljali nevarne li
sice.

Morda bo to služilo tudi letošnji 
ženski modi, da bo namreč več 
žensk nosilo plašče iz lisičjega
krzna.

SOBOTA 11. OKTOBRA 1975
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

12.30 Poljudna znanost: Iranski svet, drugo nadaljevanje 
12Ì55 Komični filmi: Nore glave in Slaščičarka Fatty
13.30 DNEVNIK in Danes v parlamentu
15.00 Kolesarska dirka po Lombardiji, prenos v Evroviziji
17.00 DNEVNIK in Izžrebanje loterije
17.15 Program za najmlajše
17.40 Program za mladino: Kitara in fagot
18.30 Poljudna znanost: Monografije
18.55 Teden dni v parlamentu
19.20 Nabožna oddaja, Ital. kronike in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Glasbena prireditev, ki jo vodi Christian de Sica
21.50 Controcampo: BITI ŽUPAN

Nocoj se začne nova serija oddaj z naslovom «Controcampo». 
Oddaja je na programu že četrto leto in se niti sedaj ne bo 
spremenila, ker je bila od vsega začetka dobro zamišljena. Dva 
protagonista različnih gledanj in tendenc, pa tudi političnih ali 
kulturnih konceptov prikažeta svoje gledišče o določenem poja
vu, po navadi o aktualni temi, nato sledi dialog «nasprotnikov» in 
poseg posameznikov v diskusijo, poseg, ki se opredeljuje v to 
ali ono smer. Gre, kot vidimo, za nekakšno temeljitejšo razpra
vo, kolikor je pač temeljitejša razprava na TV sploh možna 
DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
Tedenska športna oddaja Dribbling in Športni dnevnik 
Večerni koncert 
DNEVNIK
Tom Mix, junak zahoda:
LA VIA DELL’ARCOBALENO
Tom Mix je bil dolgo let eden glavnih junakov westernov. Nje
gova vloga je postala že tako popularna, da.se je tako rekoč 
istovetil s svojimi junaki. Še več, Tom Mix je postal filmski 
lik, ki je dolgo živel v filmu. Italijanska televizija mu posveča 
sedaj serijo-^filmov, od katerih je danes na vrsti drugi film

22.00 NOVE PRIGODE ARSENIA LUPINA
Delo je napisal Maurieel Leblanc, za TV pa so ga predelali 
Rolf in Alexandra Becker ter Georges Berlot.
Nova prigoda, ki jo pred nami podoživlja Arsenio Lupin, nosi 
naslov Dvojna igra. Tokrat se Lupinovo dogajanje vrši v Ba
varskih Alpah, kamor je plemeniti tat prispel s svojim avtomo
bilom po sledi lepe ženske. Tudi tokrat ga ženska lepota zave
de, da ima opravka s policijo.
Lepa Helene, žena barona Wisenberga, je lastnica jahalnice. In 
v tej jahalnici najdejo mrtvega Hornunga, ki je bil nekakšen 
factotum v jahalnici in Helenin ljubimec. V zločin ni vpletena 
le Helene, pač pa tudi njen mož, ki pa bi rad zvrnil krivdo na 
svojo ženo, dr bi se ji maščeval zaradi njene nezvestobe. Po
leg tega skuša vplesti v zadevo še nekaj jahačev, ki sestav
ljajo neko čudno trojko. Da bi Lupin rešil lepo Helene, se vme
ša v zadevo in pravzaprav vodi raziskavo v brk policiji. Ko od
krije, da se prijatelj umorjenca Pintar pretvarja, prisili inšpek
torja Wagnerja, dg mu sledi in z lastnim raziskovanjem na svoj 
račnu Lupin odkrije zanimivosti, ki vodijo do odkritja vse res
nice. Seveda je fabula mnogo bolj zapletena, kot smo jo pri
kazali. Končno bo plemeniti tat prišel do denarja

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
10.35 in 12.00 TV ŠOLA:
Družba in izobraževanje, Izobraževalna oddaja, Nega bolnika. 
Vzgojna posvetovalnica, Vzpon človeka itd.
Ponovitev oddaje za stike z občinstvom 
OBZORNIK
Francosko slikarstvo od romanike do renesanse 
Kje je resničnost: STRAHOPETNEŽI 
Anders ne gre v šolo, «ker ga boli trebuh». Z Bertilom se do- 

■ bita v mestu, kjer Bertil igra harmoniko in poje kar na ulici. 
Ko dobi Bertil nekaj denarja, ves vesel dvigne deklico in se 
z njo zavrti. Njen oče, ves prestrašen, prekine to veselje in 
svojo hčerko poqči o grdih starcih, ki da se jih je treba bati 
in se jim izogibati. Anders in Bertil jesta v parku in prijazno 
ponujata ženski na sosednji klopi svojo brano, ta pa jo pre
strašeno odkloni in odide. Ljudje se pač bojijo vsega, tujcev, 
starosti, neurejenosti in podobno; družba pa ponuja le potroš
niško rešitev: kozmetiko, tako imenovani življenjski standard 
in enolično življenje. Anders izve vse to od svojega prijatelja 
Bertila, vendar ga nazadnje tudi sam izda

19.10 Risanka
19.30 DNEVNIK
19.50 Zunanjepolitični komentar
20.05 Življenje je lepo

Drugi del beograjske humoristične oddaje z naslovom «Polnje
ne paprike» se nadaljuje s prikazom poštene mlade življenjske 
kmetice, ki si išče prostor pod soncem in se na nenavaden na
čin vtihotapi v profesorjevo življenje

20.45 Zabavno - glasbena oddaja
21.45 DNEVNIK
22.05 KOJAK, serijski film

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
19.55 Risanke za otroke
20.15 DNEVNIK
20.30 Leonardo da Vinci
21.30 Thibaultovi, dramatiziran roman, peto nadaljevanje
22.10 Koncert za harfo in flavto

9.30,

17.25
18.00
18.20
18.40

se pravi v prihodnjih 20 letih ori- 
šlo do zdravila, ki bo povsem 
učinkovito proti trenutno najhujši 
bolezni,, proti raku. Zdravilo se 
bo uporabljajo proti-t^sem vrstam 
raka, ki se bo še vedno širil, 
vendar bo ozdravljiv. Nekdo je 
napoved primerjal, z antibiotiki, 
ki so premagali tuberkulozo. Res 
je, da še vedno srečujemo infek
cije s Kochovim bacilom, toda 
sredstva proti tej nekoč neo
zdravljivi bolezni so tako učin
kovita, da jamčijo ozdravljenje.
Isto naj bi se zgodilo z rakom, 
proti kateremu se sicer danes z 
večjimi in manjšimi rezultati že 
borimo, vendar pa mu še nismo 
kos.

Druga napoved, ki vzbuja za
nimanje, je napoved, da bomo v 
istem času prišli do resnično var
nega avtomobila. Res je. da je 
varen avtomobil manjši problem 
kot rak, toda v ZDA imajo na 
leto v avtomobilskih incidentih o- 
koli 60.000 mrtvih, nič manj jih 
ni v zahodni Evropi, saj si vse 
štiri večje zahodnoevropske de
žele, Anglija, Francija, Nemčija 
in Itabja, «privoščijo» vsaka na 
leto po 10.000 mrtvih na asfaltu.
To se pravi, da je varno vozilo 
vendarle element, ki vzbuja upra
vičeno pozornost.

Tretja zanimivost, ki vzbuja po
zornost, je — užitna plastika. Žal 
ni o tem povedano kaj več, ven
dar kaže, da znanstveniki pred
videvajo proizvodnjo plastike, ki 
bi bila užitna. Morda bi to napo 
ved mogli postaviti kot najboij in
teresantno, posebno zato, ker nam 
prav razne smole delajo sedaj te
žav prav zato, ker so neuničljive.
Da bi mogli sedaj dobiti smolo, 
ki bi bila celo užitna, je malone 
nedojemljivo. Sicer pa prepu
stimo odgovornost za takšne napo
vedi tistim, ki jih postavljajo.

Nekatere napovedi pa so morda 
še bolj drzne. Znanstveniki na
povedujejo takšna kemijska sred
stva, nekakšna zdravila, ki da 
bodo zdravila še nerojenega otro
ka, praktično šele zarodek, da bi 
matere he rojevale bolehnih in 
pohabljenih otrok. Sredstva, o ka
terih je govor, bi naj reševala 
genetične napake.

Kot kaže, se človeštvu napove-' 
dujejo velike novosti, od katerih 
pa bi s treznim razumevanjem 
izbrali s«veda tiste, ki so najbolj 
občutene in najbolj zaželene, 
hkrati pa tudi najbolj dojemljive.
Mislimo na sredstvo proti raku 
in novo gorivo, ki ga doslej še 
nismo omenili in ki ne bo derivat 
nafte in bo hkrati kar se da
«čisto». ____________________________________________________________
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negotovo. Ne obnavljajte spomi
nov, ki jih je bolje pozabiti-

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 

Poročila: 7.05 Jutranja glasba; 
11.35 Poslušajmo spet; 13.30 Gla
sba po željah; 15.45 Oddaja za 
avtomobiliste, 17.00 Za mlade 
poslušalce; 18.15 Umetnost in knji
ževnost; 18.30 Romantična simf. 
glasba; 18.55 Glasbeni collage;
19.10 Po društvih in krožkih;
19.25 Pevska revija; 20.00 Šport; 
20.50 Slovenski satir na Primor
skem, radijska igra; 21.30 Vaše 
popevke: 22.30 Orkester Helmut 
Zaeharias.

KOPER
6.30. 7.30, 12.30, 14.30, 17.30,

18.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 
za dobro jutro; 9.30 Prijetna gla
sba; 10.40 Poslušajmo jih skupaj;
11.00 Glasba in nasveti; 11.45 Or
kester Pino Soffici; 12.00'Glasba 
po željah; 14.00 Na sporedu so 
plošče; 14.35 Ital. zbori; 15.15
Slovenski pevci; 16.10 Glasbeni 
spored; 16.45 Poje Arsen Dedič;
17.00 Primorska in njeni ljudje; 
17.15 Ansambel Lenny Dee; 18.00 
Vročih 100 kW; 18.35 Zapojmo in 
zaigrajmo; 19.30 Glasbeni week
end; 22.00 Pisana glasba.

NACIONALNI PROGRAM
7.00. 8.00. 13.00, 15.00, 19.00

Poročila: 6.30 Jutranja glasba; 
7.45 Včeraj v parlamentu; 9.00 
Vi in jaz; 12.10 Glasbeni pro
gram; 13.20 Preizkušajo se di
letanti; 14.50 Srečanja z znano

stjo; 15.40 Varietejski program;
18.00 Glasba; 19.15 Nabožna od
daja; 19.30 G.‘ Rossini: Mojzes;
22.10 Plošče.

II. PROGRAM
7.30. 8.30, 13.30, 15.30, ' 19.30 

Poročila; 7.40 Lahka glasba; 
9.35 Strnjena komedija; 10.05 Plo
šče za vsakogar; 10.35 Varietejski 
program; 11.35 Elvis Presley. 
danes; 12.40 Glasbeno-govomi pro
gram; 15.00 Kolesarske dirke;
17.25 Izžrebanje loterije; 17.30 
Reportaže; 17.50 Kič; 19.55 Su- 
personic; 21.29 Popoff.

SLOVENIJA
’ 7.00, 8.00, 9.00, 13.00, 15.00. 19.00 

Poročila; 6.50 Beseda in dejanja;
8.10 Glasbena matineja; 9.05 Pio
nirki tednik; 9.35 Glasbena prav
ljica; 9.50 Naši umetniki mladim 
poslušalcem; 10.15 Kdaj, kam, ka
ko in po čem?; 11.05 Sedem dni 
na radiu; 12.10 Godala v ritmu; 
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Ob 
bistrem potoku; 13.30 Priporočajo 
vam...; 14.10 S pesmijo po Ju
goslaviji; 15.45 «Vrtiljak»; 16.45 
S knjižnega trga; 17.00 Aktual
nosti ; 17.20 Gremo v kino: 18.05 
Naš gost; 18.20 čustveni svet ra
čunalnika Rupreta; 18.50 Lahko 
noč, otroci!; 19.40 Ljubljanski jazz 
ansambel; 19.50 Lahko noč, otrm 
cii; 20.00 Glasbeni variete; 21.15 
Za prijetno razvedrilo; 21.30 Od
daja za izseljence; 23.05 S pesmijo 
v novi teden.

Horoskopi ^

OVEN (od 21.3. do 20.4./ Spre
menili boste svoje poslovanje v 
bolj učinkovito dejavnost. Lep 
večer v i prijatelji.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Brez 
potrebe se boste vznemirili. Svo
ja mnenja o neki osebi obdržite
ZESG.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Mojstrsko boste opravili poverje
no vam nalogo. Popolno razume
vanje med vami m ljubljeno osebo.

RAK (od 22.6. do 22. .') Oseba, 
ki jo obtožujefej, je povsem ne
dolžna. Bodite bolj kritični do sa

mega sebe.
^ LEV (od 23.7. do 22.8.) Spričo 
številnih obveznosti, jih skušajte 
izpolniti zapovrstjo. Bodite strp
nejši z najmlajšimi.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) 
Lotite se kakega praktičnega dela. 
Nenaden obisk vam ne bo škodil.

TEHTNICA (od 23.9. do 23,10.) 
Upoštevajte nasvet osebe, ki je 
glede organizacijskih zadev dobro 
podkovana. Zagotovljen družinski 
mir.

ŠKORPIJON (od 23.10 do 21.11.) 
Zjutraj bo poslovno vzdušje zelo

22.11. do 20.12-) 
ne izjavili ničesar.

STRELEC (od
Pazite, da bi ne — ,
kar bi vas kompromitiralo. Kra - 
kotrajno nerazpoložcnje.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
S financiranjem nekega 
boste napravili dober posel. U 
segli boste svoj čustveni s111®1® 1 

VODNAR (od 21.1. do Uf' 
Kdor ljubi tveganje, bo danes 
segel lep uspeh. Ne bodite uz 
ijeni zaradi kritike.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) 
časnost in komodnost st;a. 
največji napaki. Skušajte si P 
dobiti nekaj smisla za umetno

Po-
vaši
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Premik k zemlji
Zaradi padca cene bakra v Zambiji močan zasuk k vasi 
— Reforma šol, ukrepi proti korupciji in prekupčevanju

OD NAŠEGA DOPISNIKA IZ LUSAKE

LUSAKA, oktobra — Zambija, ki je prvo desetletje neodvisna živela pretežno v znamenju 
bogate bere bakra, gre enajsti obletnici naproti z močnim zasukom k zemlji, kmetijstvu, 
vasi. Pridelati kar se da hitro veliko več koruze, pšenice, soje, sočivja, bombaža, tobaka, 
jedilnega olja, mesa — je postala prva točka na političnem dnevnem redu te afriške drža
ve. Očitno je tako preusmeritev narekovalo predvsem dvoje glavnih razlogov:

• Svetovna cena bakra — 
95 odstotkov zambijskega iz
voza — je strmoglavo padla. 
Dohodki od prodaje bakra so 
padli na polovico lanskih. Te
mu so se pridružile težave s 
prevozom: spopadi v Angoli 
so prerezali glavni izhod na 
morje, vtem ko nova zveza, 
železnica med Copperbeltom 
in Dar es Salaamom še ne 
obratuje. »Vrnite se na deže
lo, zakaj baker, doslej živ
ljenjska sila Zambije, je po
stal minljivo bogastvo«, je 
poudaril predsednik Kenneth 
David Kaunda v maraton
skem osemurnem govoru na 
nedavnem kongresu vladajoče 
stranke UNIP.
• Zambija, ki je je po po

vršini domala za tri Jugosla-

Ugodna ocena 
obiska Ahmeda 

v Jugoslaviji
Bengalski časnik poudar
ja pomen pogovorov s 

predsednikom Titom
KALKUTA, 9. okt. (Tan

jug) — Ugledni dnevnik 
»Amrita Bazar Patrika« viso
ko ocenjuje rezultate nedav
nega uradnega obiska pred
sednika indijske republike 
Pahrudina Alija Ahmeda v 
Jugoslaviji in opozarja, da 
so njegovi pogovori s pred
sednikom Titom pokazali 
»identičnost stališč«. V ob
širnem komentarju izraža list 
prepričanje, da se bodo po 
tem obisku in pogovorih že 
tako ali tako prijateljski od
nosi med državama še okre
pili in da bodo pomagali k 
nadaljnji uveljavitvi politike 
neuvrščamja.

Dnevnik opozarja na iz
javo predsednika Ahmeda, 
da je bil to obisk »prija
telja pri prijatelju«, in po
udarja, da so uspehi, ki jih 
Je dosegla Jugoslavija, na
pravili na šefa indijske dr
žave velik vtis. Ust dodaja, 
da so predsednik Tito in ju
goslovanski narodi indijske
ga predsednika toplo spre
jeli.

S posebnim poudarkom pi
še »Amrita Bazar Patrika« 
o odprtih in izredno kori
stnih pogovorih med Titom 
in Ahmedom in dodaja, da 
niso nanašali samo na 
dvostranska vprašanja, tem
več tudi na splošni medna
rodni položaj, popuščanje 
napetosti, gospodarske odno 
se, zlasti pa še politiko in 
vlogo neuvrščanja.

vije, obdeluje le skromno za
plato zemlje: tretjino odstot
ka. In tako mora uvažati pše
nico — sama pa je pridela le 
13 ton — uvažati olje in še 
marsikaj drugega. Letos je 
prvič pridelala dovolj slad
korja za lastne potrebe. Uvoz 
živil pa je bil dostikrat po
vrh še zazrt v luksuz.

Sedanja prizadevanja uvr
ščajo tu v okvir vladajoče 
filozofije humanizma (ki ga 
pišejo z veliko začetnico), so
cializma in enostrankarske 
participativne demokracije. Z 
odkritostjo, ki prišleka dosti
krat preseneti, povezujejo na
čela s prakso. Tako je Kaun
da po turneji po dveh pokra
jinah, kjer je kopal vodnjake 
in pomagal obdelovati zem
ljo, izjavil, da bodo vsi vodi
telji po teden dni obdelovali 
zemljo, krčili drevje, kopali 
vodnjake: »Namesto vzklika
nja gesel moramo zdaj iti na 
deželo.« Delali bodo člani 
centralnega komiteja UNIP, 
ministri, državni sekretarji, 
direktorji poldržavnih in dr
žavnih podjetij, stalni sekre
tarji, člani parlamenta, občin
ski svetniki in okrajni partij
ski voditelji.

To pa še ni vse: vsaka 
šola naj postane »proizvod
na enota«, z zadružnim statu
som, ki bo obdelovala zem
ljo, pridelovala hrano zase in 
za druge.

Povezovanje učenja 
in dela

Šolstvo, še vse preveč ukro
jeno po britanskem sistemu, 
bodo reformirali. Iz Kitajske 
se je pred dnevi vrnila zam
bijska delegacija in se po vr
nitvi zelo ugodno izrazila o 
ondotnem povezovanju uče
nja in dela. Ob tem so pri
pomnili, da mora šolska re
forma seveda upoštevati zam
bijske posebnosti. Začeli so 
uvajati predvojaško in poli
tično vzgojo.

Nepotizem je — skupaj s 
korupcijo — izpostavljen 
ostrim obsodbam. Kaunda: 
»Odstraniti moramo korupci
jo in nepotizem, ki sta delno 
kriva visokih stroškov in niz
ke produktivnosti.« Tako se 
zdaj ukvarjajo z obtožbo, da 
so nekateri mestni svetniki v 
Lusaki skušali »mazati«, da 
bi si tako utrli pot do odbor 
niških mest na bližnjih volit
vah v lokalna oblastvena te
lesa.

V zadnjih mesecih so tudi 
razkrili več afer, pri katerih 
so špekulirali s parcelami. 
Prva zadeva Development 
Bank of Zambia in Solar In- 
vestments Ltd Banka je ku
pila 0,0927 hektarja ■‘veliko 
parcelo za 100.000 kvač (okoli 
150.000 dolarjev).

To pa je bil del večje par
cele, ki jo je poprej kupil 
Solar za 150.000 kvač. Prejš
nji premier, zdaj pa pravoso
dni minister Mainza Chona 
pa je pred dnevi navedel pri
mer družbe, ki je kupila zem
ljo za 70.000 kvač in jo osem 
dni kasneje prodala naprej 
za 220.000 kvač.

Da bi izkoreninili takšno 
početje, so med drugim uki
nili vse agencije za kupopro
dajo nepremičnin. Odslej naj 
bi se s tem ukvarjale lokalne 
in osrednje oblasti.

Ostri ukrepi vlade
Predsednik Kaunda je sil

no ostro nastopil zoper dr
žavna in poldržavna podjetja. 
Ta bodo povsem reorganizi
rali. Primer: vlada je pred 
20 meseci kupila mlin. Zdaj 
so izdatki v primerjavi s po
dobnim mlinom za tretjino 
višji. V treh četrtinah letoš
njega leta so stroški direkci
je narasli za 71, avtomobilskih 
prevozov za 144, mezde in 
plače za 108, potni stroški za 
136 in reprezentančni stroški 
za 167 odstotkov.

UNIP in vlada sta sklenila 
znižati dotacije tem organiza
cijam za 60 odstotkov.

Na drugi nevralgični točki 
— na vasi — bo potrebno z 
ustrezno spodbudo pripraviti 
kmete, da bodo delali vse le
to. Zdaj namreč je ondan 
opozoril Mainza Chona 
»marsikater' vaščan dela po 
nekaj dni med deževno dobo 
in v času žetve. »Marca, apri
la, julija, avgusta, septembra 
in oktobra pa se počutijo kot 
na počitnicah«, je pripomnil 
minister in še dodal, da bo
do kmetje delali več, ko jim 
bodo to omogočili.

Kar zadeva meščane, so 
stopili na prste hišnim po
sestnikom, ki so špekulirali 
s stanovanji. Vlada je prepo
vedala izlete na tuje, s kate
rimi je odtekalo iz države 
veliko denarja. Hoteli in tu
ristične agencije ne smejo 
več kupčevati z devizami.

Politiko varčnosti; zanaša
nja na domače vire in na bo
gastva potencialno bogate 
Zambije bodo očitno nadalje
vali in še zaostrili.

Prve dni oktobra je namreč 
Zambija zaradi višje sile — 
onemogočenega izvoza bakra 
po železnici skozi Angolo — 
znižala dobave tujini od se
danjih 20 na 30 oz. 40 odstot
kov. To pomen, okoli 12.500 
ton bakra manj mesečno. 
Zambijska letna proizvodnja 
bakra znaša 750.000 ton. Spri
čo tega se državi obeta letos 
največji primanjkljaj v pla
čilni bilanci, odkar je 24. ok
tobra pred 11 leti postala ne
odvisna. JOŽE ŠIRCELJ

Bonn: vsi 
tečejo v isto smer

Predsednik zahodnonemške liberalne stranke (FDP) Hans Dietrich Genscher 
je moral odpustiti svojega generalnega sekretarja Martina Bangemanna. 
Prav lahko se zgodi, da se bo moral tudi šef konservativne stranke (CDU) 
Helmut Kohl posloviti od svojega generalnega sekretarja Kurta Biedenkop- 
fa. Kaj se dogaja v bonskih strankinih centralah? Medtem ko socialni de- 
mokratje »pilijo« osnutek svojega dolgoročnega programa, ki ga bo sredi 
novembra sprejel zvezni kongres SPD, se njihov liberalni partner, poln sa
mozavesti po lepi zmagi na zadnjih deželnih volitvah v Bremnu, postavlja 
na štartno stezo za zvezne parlamentarne volitve (3 oktobra 1976), še pre 
pa za »predpremiero« v pomembni deželi Baden-Wurttembergu. Ali se takoj 
izjasniti za koalicijo s SPD ali počakati do izida volitev? Na tem vprašanju 
so se razšla pota Martina Bangemanna z bonskim vodstvom stranke.

Bangemann je namreč predsednik de
želne stranke v Baden-Wiirttembergu, kjer 
bo ravno v polčasu, namreč 4. aprila 
1976, zadnja deželna volilna runda pred 
zvezno. Kot deželni veljak je ravno pred 
letom dni prišel na položaj drugega člo
veka v stranki, ker je predhodnik Umrl. 
Bangemann je zadnje mesece že nekaj
krat poskrbel za politične senzacije, ko 
se je na primer odločno zoperstavil spre
jetju sedanjega koalicijskega osnutka za
kona o soodločanju delavcev v velikih 
podjetjih. Zdaj, ko se tako v njegovi de 
želi Baden-Wurttembergu kot v Bonnu 
zastavljajo odločilne markacije za enolet
ni volilni boj, zdaj je razburil bonsko ko
alicijo z zahtevo, da se njegova svobodna 
demokratska stranka (PDP) vzdrži vsake 
koalicijske opredelitve pred volitvami sa
mimi. Počakati je treba na rezultate in 
potem odločiti, s kom iti v vlado, pravi 
Bangemann in pri tem ostaja tudi kot šef 
deželne stranke v Stuttgartu.

Nekdanjega levičarja v stranki Je zdaj 
ostro napadla (mlada) levica. V Bonnu 
ne bi koalicijska vlada zmogla praktično 
ničesar več, če bi PDP Hansa Dietricha 
Genscherja, zunanjega ministra in pod
kanclerja, šla na Bangemannovo linijo.

Ločitev od samovoljnega zajetnega 
švabskega trmoglavca pa po drugi strani 
še nikakor ne pomeni, da se PDP že zdaj 
dokončno opredeljuje za nadaljnjo »za
konsko zvezo« z SPD. Ne: Genscher na
javlja odločilno besedo za prihodnji maj, 
se pravi po deželnih volitvah na jugoza
hodu ZRN, in takrat, ko naj bi zahod- 
nonemško gospodarstvo spet izplavalo iz 
recesije, ko bi se njegov gospodarski mi
nister Priderichs lahko že s fii™ predsta
vil. Ce bi vodstvo PDP sprejelo zdaj Ban
gemannovo Unijo, bi to stranko toliko 
zaposlovalo, da hi samo Izgubljala na 
moči.

Ali je Bangemann za koalicijo s kon
servativci? Takšno tolmačenje bi bilo pre- 
uranjeno. V Stuttgartu vodi CDU Hans 
Pilbinger, deželni »oče«, ki je v vodstvu 
stranke še najbližji Straussu, torej radi
kalnim, doslednim konservativcem, ki 
gredo na temeljiti spopad z bonsko koa
licijo. Liberalcem v Stuttgartu ostaja ta
ko zelo malo prostora za koalicijo s kon
servativci. Po drugi strani pa imajo v 
vodstvu SPD bivšega bonskega Brandte- 
vega ministra za gospodarsko sodelova 
nje (razvojno pomoč) Erharda Epplerja, 
ki velja za prav doslednega reformisti', 
med socialnimi demokrati. Bangemann 
hoče torej postaviti liberalce enako daleč 
od enih in od drugih, da bi tako pridobil 
zase čim več sredinskih volilcev.

Ti sredinski volile!, kj spet v vse več
jem številu spreminjajo svoje simpatije 
med tremi vodilnimi strankami, zaposlu 
Jejo zelo intenzivno tudi konservativni

blok. Medtem ko je CDU še nedavno na 
svojem kongresu obnovila izrazito social 
no naravnani kratkoročni program kot 
temelj za volilni boj, pa se Strauss s 
svojo bavarsko CSU odločno zoperstavlja 
vsakršnemu reformizmu. Medtem ko go
vori generalni sekretar krščansko-demo- 
kratske unije (CDU) Kurt Biedenkopf — 
ugleden profesor, umerjen akademik, k 
mu politični nasprotniki ne odrekajo pn 
znanja — o »novem socialnem vprašanju«, 
o tem namreč, da mora CDU poskrbeti 
da bremena gospodarske recesije ne bodo 
zdaj padla na sloje, ki so brez moči (upo
kojenci, invalidi), marveč da Je treba 
socialno tržno gospodarstvo zadolžiti še 
posebej v socialno smer, medtem ko se 
Isti Biedenkopf pri vsem tem sklicuje na 
povojni, izrazito socialno zastavljeni »ah 
lenski program« CDU iz leta 1947 (ki go 
vori celo o podružbljenju ključnih indù 
strijskih vej) — pa Strauss javno razgla 
ša ta program za politično zmoto ter gra 
di vso gospodarsko politiko na krepitvi 
(zasebnega) kapitala, ki naj bi spet oz
dravil celotni gospodarski organizem. 
Biedenkopf Je nedavno v intervjuju s 
»Spieglom« vrgel Straussu politično ro
kavico. Bavarski »firer« se že pripravlja 
na obračun z njim.

Set CDU Helmut Kohl govori zdaj eno 
zdaj drugo. Medtem ko na kongresu ba
varske CSU daje priznanja Straussovemu 
programu, pa je nedavno v bundestagu 
spet ponovil socialne teze lastnega kon
gresa. Njemu je tudi najtežje: zdaj mora 
namreč sestaviti svojo vlado v senci, s 
katero bo šel v odločilni volilni boj. Zdaj 
šele temeljito občuti Straussovo politično 
težo, ko se vse bolj nagiba na njegovo 
linijo. Kohl se vse bolj tudi poslavlja od 
Iluzije, da bi omahljive liberalce le lahko 
privabil v koalicijo. Afera Bangemann 
daje prav Straussu, ki že dolgo trdi, d« 
so liberalci za konservativni blok izgub 
Ijeni ter da je treba boj voditi prot 
združeni koaliciji.

Usoda Kurta Biedenkopfa bo nov ka 
zalnik celotne smeri v konservativnem 
bloku CDU—CSU. če ga bo Kohl zares 
žrtvoval Straussu in drugim desnim si
lam, (kar je malo verjetno) bo socialnim 
demokratom naredil s tem največjo uslu
go. Kajti sindikati bi se še lahko spora
zumevali s kakšnim Biedenkopfom — s 
Straussom nikoli, če bi padel Bdeden- 
kppf, bi konservativcem to pretreslo levo 
krilo, predvsem tako imenovane »social 
ne odbore«, ki se potegujejo za zmerne 
reforme in govore v imenu delojemalcev.

Vse trt velike bonske stranke startajo 
tako na isto parcelo: politično sredino. 
Gre za deset odstotkov obotavljivega vo
lilnega telesa, ki odloča o vladavini v 
Bonnu. Stranke pa mrzlično snujejo vsa 
ka svojo taktiko in strategijo.

ANTON RUPNIK

KONJIČEK SOVJETSKIH DRŽAVUANOV

Strast za značke
V SZ letno izdelajo več kot 150 milijonov značk — Neka
tere so izredno podobne medaljam — Najlepše so z grbi
MOSKVA — oktobra — Zbiranje značk je v Sovjetski zvezi izredno razširjeno. Postalo je 
že prava pravcata strast, ki je zajela vse sloje prebivalstva in se še kar naprej širi. Eden 
izmed razlogov je prav gotovo ta, da je v SZ zelo razširjeno podeljevanje medalj, saj ob
staja v tej državi kar blizu 70 uradnih medalj, redov, odlikovanj, ki jih ljudje s ponosom 
nosijo na prsih, tudi po 20 ali več hkrati.

Zaslužne osebnosti, ki ima
jo na suknjič v vencu pri
pete medalje, predstavljajo 
košček vsakdanjosti sovjet
ske prestolnice. Nič čudnega 
torej, če si lahko v najbližji 
moskovski slaščičarni kupi
te — čokoladno medaljo.

Kult medalj pa je botroval 
novemu kultu — kultu 
značk. Tisti namreč, ki me
dalj nimajo, se radi posta
vijo tako, da si pripno razne 
imenitnejše značke (denimo 
takšne s podobo Lenina ali 
letos značke ob 30. obletnici 
osvoboditve in podobno). 
Drugi razlog za strastno zbi
ranje značk pa je nemara v 
pomanjkanju zabave v pros
tem času, tako da si ljudje 
s tem preganjajo proste 
urice.

Nedavno je izšla v Sovjet
ski zvezi celo posebna knjiga 
z naslovom »Značke in nji
hovo zbiranje«, ki jo je na
pisal znani moskovski zbira
lec značk Iljinski. V njej je 
napisano vse o značkah, za
čenši od tega, kakšne značke 
je nosil Lenin, kakšne so bile 
prve značke po revoluciji, 
pa do posameznih sodobmn 
serij značk, posvečenih Leni 
nu, oktobrski revoluciji, dri 
gi svetovni vojni, osvajanju 
vesolja, športnim priredi r 
vam, starim mestnim grbom 
itd Knjiga Je Izšla v nakladi 
30.000 izvodov In je bila v 
hipu razprodana, saj je zbi
ralcev prav gotovo stokrat 
več. Da Je temu res tako 
nam pove že samo podatek 
da izdajo letno v Sovjetski 
zvezi tuda po 150 milijonov 
značk

Predfilmi in knjiga
Celo v kinodvoranah vrtijo 

reklamne predfilme, ki pro 
pagirajo zbiranje značk, če# 
da je to zelo koristna in po 
učna zabava v prostem času 
Koristna je kajpada ta za 
bava zato, ker na ta način 
s pridom izrabijo odpadne 
kovine, ki bi sicer obležale 
na odpadu Namesto tega Jih 
predelajo v drobne kovinske 
ploščice, ki Jih prodajajo od 
10 do 60 kopejk po kosu.

Značke prodajajo po vseh 
kioskih, v posameznih veli 
kih blagovnicah pa so zanje 
odredili posebne prodajne 
oddelke, na katerih prodajajo 
značke po oštevilčenih seri 
j ah podobno kot znamke Ne
redko je tam videti tudi lju 
di, ki pridejo s seznami šte
vilk tistih značk, ki jim še 
manjkajo. Med otroki pa je 
zelo razširjeno zamenjavanje 
»značke za značko«.

Kaj potem počno ljudje z 
vsemi temi gorami značk 
vseh si pač ne morejo pri 
peti na prsi? sovjetski ljudje 
s ponosom kažejo obiskoval 
cem v svojem stanovanju 
stene, koder so pritrjene zna

čke na posebno barvasto pla
tno. Najbolj imenitno pa je, 
ko določene serije z zanimivo 
tematiko tudi slikovito razvr
stijo po steni. Moskovske 
značke razvrstjo tako deni
mo v podobo kremeljskega 
obzidja in slovitega Spaske- 
ga stolpa, športne značke » 
obliki olimpijskih krogov in 
podobno.

Novi vir proizvodnje
Najlepše so serije o starih 

ruskih mestih, njihovih zgo
dovinskih znamenitostih in 
njihovih grbih, pa serije o 
ruski folklori in nacionalni 
umetnosti, serije o velikanih 
ruske književnosti, serije iz 
živalskega sveta, serije o Ju 
nakih risanih filmov (o Cehu 
raški, o volku in zajcu itd.) 
razne spominske serije ipd 
Obstaja tudi serija Lenino 
vih značk, kj ga kažejo v ra 
zličnih obdobjih njegovega 
življenja, od najboij rosnih 
let (te značke nosijo šolarji) 
prek študentskih let pa do 
revolucionarnih časov

Sploh pa ga ni dogodka 
ki ga ne bi zabeležili na 
značkah in to po možnost: 
na več načinov (kakih deset 
različnih značk je ovekove 
čilo na primer skupni amer; 
ško-sovjetski vesoljski p> 
let), vsaka prireditev se po 
naša s svojo značko vsaka 
tovarna, vsaka ustanova — 
celo takšna denimo, kot je 
osrednji moskovski par» 
značk, na katerih so prika 
zanj posamezni zabaviščni 
prostori.

Sovjetska mesta tekmuje 
jo med sabo, katero oo izda 
lo lepšo značko povsem ne 
kaj vsakdanjega je, da jih 
mestni funkcionarji potem 
delijo uradnim, tudi tujim 
obiskovalcem kot znamenje 
časti in pozornosti. V takš 
nem podeljevanju značk je 
nedvomno delno prisotna na
vada podeljevanja medalj — 
zlasti še, če so mestne zna 
čke tako zelo podobne kolaj 
nam, kot recimo kijevske

Veliko povpraševanje po 
značkah so znala seveda do
dobra izkoristiti tudi neka 
tera podjetja, ki so izdelo

vanju poslikanih koščkov ko
vin odmerila dobršen del 
svoje proizvodnje, ker so ta
ko pač več zaslužila. So celo 
podjetja, ki so se enostavno 
prenehala ukvarjati s voj imi 
prejšnjimi posli in se preu
smerila samo v proizvodnjo 
značk (takšen je denimo 
podmoskovski kolhoz »Rdeča 
njiva«, ki je izdelal že prek 
pol milijona značk).

Uradno so takšno preus
merjanje proizvodnje že <v 
švrknili, saj je šlo celo tako 
daleč, da so za izdelavo 
značk začenjali uporabljati 
ne samo odpadne kovine, 
ampak tudi dragocenejše ma
teriale, tudi drage kovine. 
Zgodilo se je že udi. da je 
bila med stroški za kakšno 
prireditev ali znanstveni sim
pozij napomembnejša in naj 
pozij najpomembnejša in 
najdražja postavka ravno iz
delava in seveda iz boljšega 
materiala.

Značke kot medalje
Pa še v neko drugo smer 

je šlo izdelovane značk ki 
uradnim oblastem ni ravno 
po godu. Pojavljati so se 
namreč začele tudi značke, 
neverjetno podobne meda
ljam, tako da jih je olio mo
goče zlahka zamenjati To pa 
so seveda ostro prekinili: 
nosilci medalj imajo namreč 
v Sovjetski zvezi posebne 
privilegije, ki bi jih nosilci 
značk kaj lahko zlorabili. 
Izdelali pa so na primer zna
čko, ki zvesto posnema Le
ninovo medaljo, le da v po
manjšam velikosti, da ne bi 
mogla nikogar zapeljati

O veliki strasti zbiranja 
značk je zaskrbljeno pisalo 
tudi osrednje partijsko glasi
lo »Pravda«; po njenem mne
nju je zbiranje značk že pre 
šlo vsako mero, zato je lju
dem svetovala, naj si izbe
rejo manj drag hobi A nič 
ne kaže, da bi zbiralska 
strast po tem pisanju kaj 
uplahnila. Nasprotno, popla
va novih značk je čedalje ve 
čja in vse bolj se zdi da so 
postale značke že del sovjet
ske vsakdanjosti.

MARIJA FRANČEŠKIN

Primorski
dnevnik
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Najnovejše poročilo mednarodnega inštituta

Tekma se nadaljuje
Strateške raziskave o oborožitvi na svetu

Od našega londonskega dopisnika

London, oktobra —- Kupčije s to
povi, tanki, z letali in drugim orol- 
jem se širijo z blazno naglico po 
vsem svetu- Na vrhunskem sestanku 
Ford — Brežnjev v Vladivostoku so 
sicer predlagali vrhnjo mejo za šte- 
vdo~strateških jedrskih orožij, ven
dar pg ta odgovor ne zaustavlja raz
voja tovrstnega orožja. Primerov 
zmanjšanja kovencionalnih sil je ze
lo malo. Pogajanja o uravnovesnem 
zmanjšanju sil v Evropi niso rodila 
Se nobenega dogovora. Pogovori SALT 
in konferenca o varnosti ter sodelo
vanju v Evropi nazorno kažejo, kako 
zamotano in obsešno je vprašanje nad
zora in omejevanja orožja..

Tako meni Mednarodni inštitut za 
trateške raziskave v Londonu (IISS), 
ki je nedavno izdal najnovejše letno 
poročilo o oboroževanju po svetu pod 
naslovom »Vojaško ravnovesje« (Mili- 
tary Balance). Inštitut, v katerem so 
zastopani predstavniki 50 držav, je 
bil ustanovljen leta 1958 in vseskozi 
velja za avtoriteto na področju pri
kazovanja in razčlenjanja svetovne 
oborožitve ter strateških odnosov. V 
svojem poročilu, ki je odličen priroč- 
nik in bogat zbir podatkov o oboro
žitvi v svetu, inštitut obdeluje tudi 
gospodarske in socialne aspekte obo 
roževanja, v veliki meri pa se ukvar
ja, kar je seveda razumljivo, s pri
merjavo med orožarnami velesil in 
vojaških blokov.

Bolje usmerjane rakete

»V ZDA in Sovjetski zvezi se upo
raba izpopolnjenih strateških jedrskih 
sistemov nadaljuje v okviru številč
nih limitov, ki jih naravnava dogovor 
v Vladivostoku. Raziskave in razvoj 
novih jedrskih orožij pa se nadaljuje 
jo z nezmanjšano naglico,« ugotavlja 
poročilo; »obe velesili delata tuda na 
vrsti tako imenovanih nadomestnih 
Programov za razvoj novih jedrskih 
orožij«. Povzeto po poročilu, je raz- 

v jedrski oborožitvi velesil na
slednje: ZDA so pravkar dokončale

nadomestni jedrski program »Minute 
man«, s katerim so dopolnile zmoglji
vosti svojih interkontinentalnih bali
stičnih raket (ICBM) s 550 novimi ra
ketami »Minuteman 3«, od katerih ima 
vsaka trojne jedrske konice za izstre 
Ijevanje na ločene cilje (MIRV), dalje 
s 450 raketami »Minuteman 2«, ki ima 
jo po en jedrski naboj, ter 54 rake
tami »Titan 2«, ki imajo tudi samo 
po en jedrski naboj. Ameriško ob
rambno ministrstvo ima naročenih še 
dodatnih 50 raket »Minuteman« za po
skusne izstrelitve.

V ameriških vojaških laboratorijih 
tudi preučujejo nov in izboljšan si
stem usmerjanja raket, novo jedrsko 
konico za »Minuteman 3«, ki bo ime
la dvakrat večji domet od sedanjega, 
ter novo jedrsko konico za tiste in- 
terkontinentalne rakete, ki so predvi
dene za prihodnje desetletje. ZDA ima
jo sedaj 25 jedrskih podmornic tipa 
»Poseidon«, ki so opremljene z inter- 
kontinentalnimi raketami, od katerih 
ima vsaka po 10—14 večglavih jedr
skih nabojev (MIRV). Nadaljnjih šest 
takšnih podmornic bo dograjenih do 
leta 1977. Nadaljuje se tudi razvoj ra 
ket »Trident 1«, ki bodo imele domet 
4600 milj. S temi raketami, za kate
re predvidevajo, da jih bodo lahko 
uporabljali sredi leta 1978, bodo opre
mili deset podmornic »Poseidon« ter 
nove podmornice Trident. Za sredino 
prihodnjega desetletja pa imajo ame
riški strategi v načrtu raketo »Tri 
dent 2«, ki jo bo moč izstreliti 7000 
milj daleč Letos so Američani zgoto 
vili program izdelave kratkih daljin
skih raket (SRAM), ki imajo domet

sto milj, opremljene pa so z mega
tonskimi jedrskimi konicami. Teh ima 
jo za sedaj 1140. Američani so tudi 
opravili poskusne polete z novim 
bombnikom B-l, odločitev o izdelavi 
241 takšnih bombnikov pa bodo spre 
jeli v naslednjem fiksalnem letu. Pen
tagon je tudi začel z razvojnim pro
gramom »krožeče rakete« z dometom 
1750 milj. Gre za trojno inačico te ra 
kete, ki jo je moč izstreljevati iz 
zraka, z ladij in s podmornic.

Novo nadzvočno letalo

Sovjetska zveza je letos, ugotavlja 
poročilo IISS, prvikrat začela uporab
ljati rakete iz »nove družine« bolj 
točnih interkontinentalnih raket. Teh 
ima SZ sedaj 1618, oziroma najmanj 
40 več kot lani. Poskuse pa dela tu
di na novih raketah SS-18 (z enojni
mi in večglavimi jedrskimi naboji) 
ter SS-17 in SS-19, ki nosijo samo več 
glave jedrske konice. Preizkusili so 
tudi raketo SSX-16 ter interkontinen- 
talno raketo SSX-20 z dometom 2400 
milj Sovjetska zveza ima po najno
vejših podatkih 75 podmornic, ki so 
opremljene s 784 raketami, trenutno 
pa preizkuša še nove vrste podmornic. 
Na področju letalske oborožitve SZ 
letos opravlja poskuse z novim nad
zvočnim letalom (tega zahodni vojaški 
analitiki imenujejo »Backfire«), ki bo 
verjetno opremljeno z novo raketo 
zrak—zemlja z dometom 800 kilomet
rov.

' Francija je letos izvedla podzemelj

ske jedrske poskuse za izboljšanje sov- 
jih raket, nadaljuje pa tudi s progra
mom jedrskih podmornic z raketno 
oborožitvijo. Francoska vojska ima se 
daj na voljo 12 taktičnih jedrskih ra 
ket (SSM) »Pluton«, ob koncu leta 
pa bo, tako predvidevajo, to število 
občutno povečala. Italija, za njo pa 
Belgija, Britanija in Zahodna Nemči
ja imajo naročene taktične jedrske ra
kete »Lance«, ki bodo opremljene z 
ameriškimi jedrskimi naboji.

Tudi več divizij

Kitajska izpolnjuje svoj letošnji 
jedrski program nekoliko počasneje 
kot poprej. Po podatkih inštituta Ki
tajci že od junija 1974 niso opravi
li nobenega jedrskega poskusa. Kitaj
ska vojska je letos nabavila le dodat
ne rakete z dometom 1750 milj, še 
vedno pa nima na voljo 3500 in 8000 
miljskih interkontinentalnih raket, če
prav jih ima že vrsto let v svojem 
razvojnem jedrskem programu.

Na področju konvencionalne oho 
rožitve jé v številu ameriških sil pri 
šlo do rahlega številčnega upada — 
44 tisoč vojakov manj v letošnjem le 
tu — tako da ameriška vojska sedaj 
šteje 2,13 milijona vojakov, medtem 
ko so sovjetske sile ponovno narasle 
za 50 tisoč vojakov in sedaj štejejo 
3,57 milijona vojakov Obe velesili iz
popolnjujeta in širita svoj konvenci
onalni arzenal ZDA bodo do konca 
prihodnjega leta organizacijsko preos- 
novale svojo vojsko in povečale šte

vilo divizij s sedanjih 13,5 na 16, svo 
jim silam v Evropi pa bodo dodale 
še dve brigadi. ZDA grade tudi pro 
titip novega ofenzivnega tanka, ki bo 
zamenjal sedanji tip M-60, in nov la 
serski usmerjevalni projektil, ta ga je 
moč izstreljevati s topovi. Ameriška 
mornarica je prenehala s programom 
zmanjševanja števila bojnih ladij in 
uvedla že drugo letalonosilko na jedr 
ski pogon. ZDA nadaljujejo z izdelavo 
sodobnih križark, raketnih rušilcev in 
fregat na jedrski pogon. Američana so 
tudi že preizkusili novo protiletalsko 
raketo »Harpoon« za izstreljevanje s 
podmornic. Ameriške sile so dobile 
nove lovce F-14 in F-15, v naročilu pa 
imajo še vrsto dirigiranih izstrelkov 
za boj v zraku.

SZ nadaljuje s proizvodnjo novega 
tanka M-1970, ki oo nadomestil seda 
nji tip tanka T-62 Kopenske sile so 
dobile številne nove vrste oklepnih 
vozil. Nadaljuje se izgradnja dveh le
talonosilk od katerih bo prva posta
la operativna leta 1976 SZ v velikem 
številu izdeluje križarke in rušilce ter 
novo vrsto izkrcevalnih ladij. Najno 
vejši modeh lovcev Mig-23 in Mig-25 
nadomeščajo stara letala Sovjetsko 
letalstvo )e začelo tudi uporabljati no
vo letalo SU 19. ki je prvo sovjetsko 
letalo, namenjeno izključno za napa 
danje kopnega.

Evropske članice pakta NATO so 
letos nabavile vrsto novega orožja v 
okviru programa preopremljanja svo
jih sil. Namesto letal F-104 nakupuje
jo sedaj hitre ameriške lovce F-16, 
opremljajo pa se tudi z novimi vrsta
mi helikopterjev. Vojaško ravnovesje

se letos v Evropi bistveno ni spreme
nilo in je — pravi poročilo — navz
lic določenim asimetrijam v oborožit
vi takšno, da ni »ugodno za vojaško 
agresijo«.

Iran prvi na Bližnjem vzhodu

Tudi drugod po svetu se države 
mrzlično opremljajo z najsodobnejšim 
orožjem. Bližnjevzhodne dežele, zlasti 
Izrael, Egipt in Sirija so po številčno
sti in raznolikosti ter kvaliteti že pre
segle stopnjo oborožitve, ki so jo ime
le pred oktobrsko vojno leta 1973. 
Egipt in Sirija sta se opremila z no
vimi sovjetskimi letali Mig 23 Izrael 
pa čaka na kontroverzne ameriške ra
kete »Pershing« Dežele Perzijskega za
liva nakupujejo v velikih količinah 
orožje v Britaniji, Franciji in ZDA. 
Osrednji potrošnik med njimi je Iran, 
ki ima trenutno naročenih 1900 tan
kov in 450 letal, za operacije v Indij
skem oceanu pa je v ZDA naroči) 6 
rušilcev, troje podmornic m več da
ljinskih pomorskih letal Saudska Ara- 
bija bo od zahodnih trgovcev z orož
jem prejela v najkrajšem času 500 
tankov in 150 letal, izpopolniti pa na
merava tudi priobalno mornarico Da 
gre za naglo naraščanje nabav orožja, 
kažejo tudi obrambni izdatki teh de
žel, Iran in Saudska Arabija sta v 
enem letu potrojila svoje obrambne 
proračune Na splošno so države na 
Bližnjem vzhodu lani potrošile za obo
roževanje 12 odstotka svojih narod
nih produktov in ta odstotek veno
mer narašča Z orožjem se opremlja
jo tudi južnoameriške, azijske in afri
ške države ki nakupujejo sodobno vo
jaško opremo zlasti na Zahpdu, med
tem ko SZ dobavlja tanke m letala 
Ugandi, Somaliji pa še nekatere dru
ge vrste orožja. Poročilo ugotavlja, 
da se čedalje bolj uveljavlja tudi tež
nja po lastni oboroževalni industriji 
v deželah »tretjega sveta« Predvsem 
Indija, Brazilija in Južna Afrika pro
izvajajo vrsto lastnega orožja. Jorda
nija je dobavila rabljene tanke in ra- 
kete zemlja—zrak Južni Afriki in lov
ce Omanu ... Skratka, svetovni ples 
orožja se nadaljuje s skoraj histerič
nim tempom.

Mitja Meršol
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Navtiki „na hitro"
Zaradi nakupa novih ladij in zagotovitve dopustov si 
Splošna plovba prizadeva izšolati čim več pomorščakov
PIRAN, oktobra — Poziv Splošne plovbe, slovenskega ladjarskega podjetja iz Pirana, naj 
srednješolci, ki obvladajo dva jezika, postanejo pomorščaki, je naletel na nepričakovano 
velik odziv. V prvih dveh dneh se je prijavilo petdeset fantov. Ker pa je rok za prijavo 
petindevajseti oktober in ker telefon, po katerem sporočajo informacije drdra ves dan, 
v kadrovskem oddelku Splošne plovbe menijo, da bo prijav več kot so predvideli.

Odkar obstaja slovensko 
ladjarsko podjetje, tega pa 
je že enaindvajset let, še ni 
kupilo toliko ladij, kot v 
zadnjih letih. In če je bila 
še pred dvema letoma zadre
ga s strojniki, se je sedaj ne
nadoma pojavila pri navtikih. 
Nove ladje zahtevajo posad
ko, ki šteje nekaj več kot 
trideset mož. Brez navtikov, 
ki jih je premalo, seveda ne 
morejo pinti:

»Dolgo smo razmišljali in 
tehtali vse možnosti in tudi 
posledice hitrega šolanja nav
tikov«, pravi direktor kad
rovske službe Splošne plov
be Vlado Kosmač in razla
ga:

»Z ustreznimi ukrepi smo 
si zagotovili dovolj strojni
kov, ki jih je nekaj let moč
no primanjkovalo. Potrebova
li jih bomo še več, saj flota 
narašča, toda trenutno je hu
je z navtiki. Zato smo se od
ločili za šestmesečni tečaj, ki 
mora zagotoviti takšno zna
nje kot redno šolanje na 
srednji pomorski šoli...«

Po devetih mesecih 
kadeti

Mlade fante, ki jim Sploš
na plovba nudi brezplačno 
bivanje v piranski vili Rog, 
1.000 dinarjev mesečnega po
sojila (tistim, ki bodo šola
nje končali zelo dobro, bo 
verjetno posojilo spremeni
la v darilo), bodo poučevali 
profesorji srednje pomorske 
šole v Piranu. Pouk se za
čenja tretjega novembra. Te
čajniki bodo spoznavali vedo 
o plovbi šest mesecev. Pot
lej jih bodo za tri mesece 
vkrcali na eno izmed ladij, ki

pluje na liniji Jadran — Za
hodna Afrika. Med plovbo 
naj bi pod strokovnim vod
stvom izkušenih pomoršča
kov Splošne plovbe teoretič
nemu znanju dodali praktič
no.

»Potlej postanejo kadeti in 
bodo zapluli po vseh morjih 
sveta, vkrcani pač glede na 
potrebe Splošne plovbe in v 
skladu z lastnimi nagnjenji,« 
pravi Vladimir Kosmač in 
zatrjuje, da ima. takšno šo
lanje manj negativnih posle
dic kot pozitivnih:

»Seveda je bilo več pomis
lekov, predvsem kako bo to 
vplivalo na tiste navtike, ki 
so se šolali na srednji po
morski šoli štiri leta. Toda 
v šestih mesecih tečaja in s 
trimesečno plovbo, ki bo 
pravzaprav nadaljevanje pou
ka, in z že končano srednjo 
šolo, niso kriteriji bistveno 
manjši ali pa sploh niso 
manjši, kot jih sicer postav
lja srednja pomorska šola. 
Seveda pa ne moremo spre
jeti fantov, ki ne znajo dveh 
jezikov,« je rekel in potlej 
dodal, da bodo morda za 
tiste, ki obvladajo le en je
zik, to pa je brezpogojno 
angleščina, organizirali še 
pouk italijanščine.

Zagotovitev dopustov
Pomorščake že od nekdaj 

najbolj zanima, kako je z 
dopusti. Že leta in leta tudi 
v Splošni plovbi ni več naj
bolj spotakljivo vprašanje 
osebnih dohodkov in hrane 
na ladjah, kot je bilo to še 
pred desetimi, pa tudi še 
pred petimi leti. V ospredje 
je prišlo vprašanje družbene

ga standarda in prostega ča
sa sploh.

»Da bi dobri pomorščaki 
čim dalj ostali na morju, 
jim moramo zagotoviti do
pust, ki jim pripada. Konec 
je časov, ko smo si obljub
ljali, da se bomo po enajstih 
mesecih izkrcali, pa se nis
mo mogli po dve leti in več, 
da ne bi bilo treba ladje 
privezati. Sedaj na novih 
ladjah, ki smo jih naročili 
na Japonskem, vgrajujemo 
bazene in dvorane za rekre
acijo na škodo potniškega 
prostora. To se nam zdi po
polnoma pravilna odločitev, 
saj je kolektivu več do tega, 
da se dobro počuti sam, kot 
pa da bi skrbeli za udobje 
potnikov. Vse to pa pomor
ščakom ne pomeni dovolj, če 
ne moremo zagotoviti tudi 
rednih dopustov,« pravi di
rektor Splošne plovbe, kapi
tan Vilijem Vouk.

Kadeti lahko postanejo 
poveljnik;

Zagotovitev zadostnega šte
vila pomorščakov pomeni to
rej tudi zagotovitev tistega 
dela standarda, ki si ga do
slej na morju vedno ni bilo 
moč privoščiti — dopusta. 
To naj bi delno zavrlo fluk- 
tuacijo, zadržalo pomoršča
ke dalj na morju, in vrnilo 
na ladje tudi tiste, ki so se 
po nekaj letih plutja izkr
cali.

Fantje, ki bodo tretjega 
novembra sedli v navtične 
klopi, in zapolnili vrzeli na 
ladjah, imajo pred seboj pot 
do poveljnikov ladij;

»Po enoletni plovbi posta
nejo po opravljenem izpitu 
poročniki trgovske mornari
ce. Kot poročniki pa se lah
ko vpišejo na višjo pomor
sko šolo. Leto dni plujejo in 
so izredni slušatelji, drugo 
leto pa dobe pri Splošni 
plovbi posojilo in šolanje na 
višji pomorski šoli končajo 
kot redni slušatelji,« razla
gajo pri Splošni plovbi pot 
do višje pomorske izobrazbe, 
ki najbolj sposobne pripelje 
do poveljnikov vse večjih 
in tbhničho vse bolje oprem
ljenih ladij.

Ali bo ta prvi tečaj ža pri
dobitev pomorskega poklica 
edini ali ne, je odvisno od 
rednega vpisa v srednjo po
morsko šolo. Pri Splošni 
plovbi bodo na vsak način 
vztrajali, da bo kadrovskih 
zagat vse manj. Nove ladje, 
ki so jih že naročili in lad
je, ki jih šele bodo naročili, 
so sicer popolnoma avtoma
tizirane (satelitska navigaci
ja!), a brez dobre posadke 
tudi takšna ladja ne more 
preplutj niti milje obalnega 
morja. JOŽE VETROVEC

Neznani leteči predmet?
DUBROVNIK, 8. okt. (Tanjug) — Dopoldne je bila 

med Dubrovčani najbolj zanimiva pogovorna tema 
vprašanje, ali je bili minulo noč okoli 22. ure nad nji
hovim krajem res neznan leteči predmet. Mnogi na
mreč trdijo, da so s prostim očesom opazovali neiden
tificirano svetlobno leteče telo.

Odgovor na to vprašanje, ki zajema precej gole 
domišljije, so novinarja v Dubrovniku danes poiskali 
pn šefu centra za vodenje letal na dubrovniškem le
tališču Cilipi Matjažu Bohincu. Povedal je, da je de
žurni kontrolor v njihovem centru Tihomir Gržač 
sinoči s prostim očesom opazil, da se neznano leteče 
telo, približno tako veliko kot večje potniško letalo, 
usmerja od Splita proti Dubrovniku. Povedal je še, 
da je neznan leteči predmet nekajkrat obkrožil ob 
močje Dubrovnik—Cavtat, potlej pa se oddaljil v sme 
n proti Splitu.

Predlog: cenejši antifriz
SARAJEVO, 6. okt. (Tanjug) - Rafinerija olja v 

Modriči bo predlagala, da naj bi se cene antifriza 
znižale za 20 do 30 odst Antifnz bo mogoče poceniti 
zato, ker so se pocenile uvožene surovine, iz katerih 
izdelujejo to sredstvo za polnjenje avtomobilskih hla 
dilnikov pri nizkih temperaturah.

MILAN MAVER; Usklajevanje služb
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— Oprostite, ali lahko malo pohitite? Ko boste vi končali, bi mi namreč 
tudi radi začeli kopati.

Krležev kozmos
Pred mano je zajetna knjiga, izdana v 

založbi sarajevskega Oslobodjenja in za
grebške Mladosti. Njen naslov je Miro
slav Krleža, Panorama pogleda, pojava i 
pojmova. Knjiga ima 773 strani. Urejena 
je v abecednem redu generalnih gesel, ki 
označujejo poglede, pojave in pojme. Kot 
prvi zvezek od načrtovanih petih obsega 
gesla od črke A do vključno D. Gradivo 
posameznih gesel so citati iz Krleževih 
del, in sicer obsega vsako geslo vsaj en 
citat, nekatera ali celo večina od njih 
pa tudi po več navedb. Citati so oštevil
čeni in se v vsaki alfabetski črki vrste od 
1 do x. Tako obsega na primer geslo 
Antun Avgustinčič citate od A 170 do 188 
ali Baudelaire citate od B 127 do 189. Vsak 
citat ima svoj naslov. V okviru gesla pa 
citati niso razvrščeni po abecednem redu 
naslovov, temveč po svobodnejši ali dru
gačni smiselni zaporednosti, število cita
tov te prve od petih knjig znaša 1.209 
enot. Spričo petih zvezkov edicije je pri
čakovati pet do šest tisoč citatov.

Na knjigo moram opozoriti in nava
jam te podatke zaradi tega, ker hočem 
označiti obseg edicije, ki je kratko malo 
ogromen. Teh šest tisoč pojmov in misli 
o najrazličnejših predmetih bo v pogla
vitnih obrisih obsegalo ves Krležev mi
selni svet, ki zajema, kar je spričo zna
čaja njegove literature razumljivo, vse 
umetnosti, predvsem literaturo in sli
karstvo, politiko, filozofijo, znanost, 
zgodovino in številne pojave sedanjo
sti in bogvedd kaj še vse. Ves ta koz
mos je kritičen in osebno obarvan. Skrat
ka, resnična in verodostojna shema Krle
ževih pogledov na življenje in pojave, ki 
ga posebno zanimajo ali prizadevajo in

kakor ga zanimajo ter prizadevajo. In ve
rodostojna bo ta podoba še prav posebno, 
zaradi tega, ker je pri redakciji, se pravi 
pri izboru gesel in citatov sodeloval Krle
ža sam. Panorama je tedaj avtentična v 
celoti in v podrobnostih.

Zaradi njene obsežnosti bi jo mogli 
označiti tudi kot pravi leksikon o Krleži. 
Ta velikopotezni ustanovitelj jugoslovan
ske leksikografije, ki je organiziral vrsto 
odličnih splošnejših in strokovnih leksi
konov, predstavlja s svojim beletrističnim 
in publicističnim delom prav posebno za 
kladnico znanja in erudicije, ki sta po 
svojem obsegu edinstvena, po svoji po
membnosti pa sta ne samo znamenito pri
čevanje o tem piscu, temveč tudi bleščeč 
dokument časa in kulture, v katerima se 
je vse to zbralo in izrazilo v eni osebno
sti.

V podrobnosti Krleževega miselnega 
sveta se za zdaj še ni spuščati. Eno pa 
je vsekakor gotovo. Ta Panorama bo po
trebna vsem raziskovalcem tega pisate
lja, hkrati pa je tudi važna za vsakogar, 
ki bo kdaj raziskoval našo družbo polpre
teklosti in zgodbe duha naših narodov te
ga časa. Tako je Panorama Miroslava 
Krleže resnično pomembno kulturno de
janje, ki bo poleg vsega drugega mno
gim izmed nas šele odprlo vpogled v de
lo in v mogočni miselni kozmos znameni
tega pisatelja. Posredovala nam bo po
globljeno razumevanje za pot, ki jo je 
kot umetnik in mislec prehodil v dra
matičnih časih naših narodov in v nadvse 
dinamičnem' razdobju evropske kulturne 
zgodovine.

JOSIP VIDMAR

Boj proti požarom
Z novim zakonskim besedilom naj bi požarnim skupno
stim odslej zagotovili precej večjo in odločilnejšo vlogo
LJUBLJANA, 6. okt. — Potreba po uskladitvi zakonskih predpisov, s katerimi v Sloveniji 
urejamo varstvo pred požari, s tistim delom besedila ustavnih določb, kjer je govor o 
ustanavljanju samoupravnih interesnih skupnosti na vseh delovnih področjih posebnega 
družbenega pomena, narekujejo oblikovanje novega zakona o varstvu pred požarom, če
prav je »stari« dokaj svežega datuma.

V prvih julijskih dneh je 
izvršni svet skupščine SRS 
obravnaval osnutek novega 
zakona, ki celoviteje ureja 
to področje in ki je trenut
no v javni razpravi.

Poglavitne novosti so pred
vsem v odločilnejši vlogi do
sedanjih požarnih skupnosti, 
ki v sedanjem zakonu še 
nimajo prave veljave in od
ločujočega vpliva pri ureja
nju razmerij na področju 
varstva pred požarom, saj 
jih veljavni zakon obravnava 
zgolj kot privesek k ostalim 
varnostnim telesom in orga
nizacijam.

Namera in potreba, da se 
tudi varstvo pred požarom 
samoupravno reorganizira in 
da se na tem področju 
zmanjša vloga družbenopoli
tičnih skupnosti, narekuje 
organiziranje samoupravnih 
interesnih skupnosti za var
stvo pred požarom. Osnutek 
novega zakona naj bi potem
takem dokončno odpravil ne
popolne in preživele določbe 
o požarnih skupnostih, hkra
ti pa naj bi upošteval dose

danje normativno urejanje 
interesnih skupnosti na dru
gih področjih in posebne 
razmere na področju var
stva pred požarom. Novosti 
pri organizaciji SIS za var
stvo pred požarom pa zah
tevajo tudi ustrezne spre
membe na področju finan
ciranja te dejavnosti poseb
nega družbenega pomena, 
organizacije gasilstva in po
žarnih nadzornih organov.

Osnutek novega zakona go
vori o obvezni ustanovitvi 
SIS za varstvo pred poža
rom v sleherni občini in 
zvezi SIS za varstvo pred po
žarom na republiški ravni, 
ki naj bi predstavljale no
silce družbene samozaščite 
na tem področju.

Tako se bo v bodoče vlo
ga države na tem področju 
omejila le na predpisovanje 
preventivnih ukrepov in in
špekcijske naloge. Življenje 
je namreč pokazalo, da se
danje organiziranje požarnih 
inšpekcijskih služb onemogo
ča učinkovitejše nadziranje 
izvrševanja požamo-varstve-

nih predpisov. Neprijetno 
dejstvo, da je v zadnjih le
tih v Sloveniji čedalje več 
požarov, zahteva organizira
nje razvejane in učinkovite 
požarne inšpekcije, saj zdaj 
nikakor ne moremo biti za
dovoljni s požarnimi inšpek
cijskimi službami v občinah, 
ki, predvsem zaradi kadrov
skih vrzeli oziroma strokov
no nejistrezno zasedenih de
lovnih mest, v mnogočem 
zaostajajo za drugimi inšpek
cijskimi telesi v občinah.

Osnutek predvideva, naj bi 
nad uresničevanjem predpi
sov s področja varstva pred 
požarom bedeli organi požar 
ne inšpekcije. Pod okriljem 
republiškega sekretariata za 
notranje zadeve naj bi usta
novili republiški inšpektorat 
za požarno varnost, v obči
nah pa samostojna požarno
varnostna inšpekcijska telesa 
v sestavu pristojnih organov 
za notranje zadeve, ali med
občinsko požarno inšpekcijo

F. S.

Naši izdelki 
spet na sejmu 
v Budimpešti

Na 2000 kv. metrih bo 
razstavljalo okrog 50 
proizvajalcev iz SFRJ
BEOGRAD, '9. okt. (Tan

jug) — Jugoslavija bo letos 
že šestnajstič sodelovala na 
mednarodnem sejmu blaga za 
široko porabo v Budimpešti 
od 15. do 23. oktobra. Na 
razstavnem prostoru približ
no 2000 kvadratnih metrov 
bo več kot 50 jugoslovanskih 
proizvajalcev razstavilo tek
stil, tekstilne proizvode, vo
dovodne, parne in sanitarne 
armature, gospodinjsko opre
mo in prevozna sredstva. Med 
razstavljalci so tudi sloven
ska podjetja Gorenje, Slove- 
nija-avto iz Ljubljane, Cimos 
iz Kopra in druga.

Na jugoslovanskem razsta- 
viščnam prostoru bodo na 
približno T200 kvadratnih me
trih posebej razstavljali pro
izvajalci pohištva, med nji
mi tudi »Slovenijales«.

Bogato
nahajališče

fosfatov
Kmalu glavni projekt za 
rudnik pri Lisini — Sto 

milijonov ton rezerv
BOSIUGRAD, 9. oktobra 

(Tanjug) — V skupščini ob
čine Bosiljgrad so povedali, 
da pripravljajo projekte in 
zbirajo potrebno dokumenta
cijo za izkoriščanje bogatih 
nahajališč naravnih fosfatov 
pri Lisini. Do konca leta naj 
bi pripravili glavni projekt 
za otvoritev bodočega rudni
ka fosfatov. Delo so zaupali 
strokovnjakom inštituta RTB 
Bor v Boru.

Pri Lisini so po večletnih 
geoloških raziskavah našli 
prvo in najbogatejše ležišče 
naravnih fosfatov v naši drža
vi. Rezerve cenijo na okoli 
100 milijonov ton, kar obeta 
lepe perspektive za izkorišča
nje. Fosfate, ki se uporablja 
jo v proizvodnji fosfatne ki
sline in fosfatnih mineralnih 
gnojil, Jugoslavija uva ga.

Ladje tudi 
za domače 
naročnike

Jugoslovansko ladjedel- 
stvo že vrsto let dela iz

ključno za izvoz
ZAGREB, 8. okt. (Tanjug) 

— Predsedstvo SR Hrvatske 
je podprlo zahteve jugoslo
vanskih ladjedelcev in bro
darjev, da je treba z ustrez
nimi sistemskimi ukrepi 
omogočiti gradnjo ladij za 
domače ladjevje na doma
čih navozih. Kot je znano, 
jugoslovansko ladjedelstvo že 
vrsto let dela izključno za 
izvoz, medtem ko je domače 
ladjevje hkrati vezano na 
nabavo ladij v tujih ladje
delnicah.

Problem se vleče že deset 
let, čeprav ekonomski ra
čuni kažejo, da je finančni 
efekt dvainpolkrat večji, ka
dar grade ladje za domače
ga namesto za tujega naroč
nika.

Ker zunanja naročila sla
bo pritekajo, preti nevarnost, 
da bo prišlo do »brezposel
nosti« obstoječih zmogljivo
sti. Poiskati je treba takšne 
sistemske rešitve, ki bodo 
omogočile, da bi do leta 
1980 realizirali program grad
nje domačega ladjevja; le-to 
naj bi se od sedanjih 1.8 mi
lijona BRT povečalo na sko
raj 3 milijone BRT.

Kmalu dograditev mostu na Krk
REKA, 8. okt. (Tanjug) — Po dolgotrajnih pripra

vah se bo graditev mostu kopno — Krk začela že v 
prihodnjih dneh, ko bodo izbrali izvajalca del in se 
odločili za vrsto mostu, ki bo Krk povezal s kopnim 
čez otoček Svetega Marka. V vsakem primeru, je da
nes poudaril direktor podjetja Most v izgradnji Mate 
Matulja, bodo most prvi potniki prešli na dan mla
dosti — 25. maja 1978. leta.

Strah vzbujajoča prognoza

Koliko zmore 
človeško srce?

Kadar nismo kos spremeniti neustreznega življenja

Tako, tu smo v Slatini Radencih. 
V objektu nove terapije, kjer prostore 
kar razganja spoštovanje vzbujajoča, 
zapletena medicinska oprema. Poslu
šamo v konferenčni sobi, kjer govori- 
jo zdravniki, ki pomenijo v Sloveniji 
največ pri obolenjih srca in ožilja. 
Tu smo zato, da hi zvedeli, kako se 
spoprijeti s posledicami, ko vzroku 
pač nismo kos. Ko namreč nismo 
kos korenito spremeniti neustrezne- 
ga načina življenja, ki človeka priza
dene fizično in duševno, ko poraja 
hiter ritem stehniziranega napredka 
zdravju nevarna biološka protislovja 
med človekom in njegovim okoljem.

Prepisano iz programa radenskih 
treh src: Zdaj se obolelost srca in oži
lja čedalje pogosteje oglaša tudi že pri 
mlajših ljudeh in je že v 50 odstotkih 
vzrok smrti. Obolelost se kaže pred
vsem pri tistih zaposlenih, ki so naj
bolj angažirani in za družbo naj dra
gocenejši.

Zakaj? Preprosto zato, ker zahteve 
in navade modernega načina življenja 
motijo naravno delovanje človekovega 
organizma. Ropot, reklama, televizija, 
roki, vnašanje raznih kemikalij s hra

no v organizem, neredna prehrana, ve
čja količina alkohola, nikotina in ko
feina v telesu, hkrati pa premalo giba
nja in še druge prekomerne obreme
nitve rušijo človekovo ravnovesje.

In naprej: V tehnično razvitih deže
lah umre po 50 letu že 70 % prebival
stva zaradi srca in ožilja. Pokažejo se 
znamenja preutrujenosti, slabe regula
cije temperature, slabša je prilagodlji
vost na stresne položaje. Kot posledica 
sprememb v obtočilih se zmanjša te
lesna aktivnost, vezivo v žilnih stenah 
se kopiči, vse to povzroča arterioskle
rozo, ki se kaže v slabi prekrvavlje
nosti srca, možganov, ledvic, okončin.

Idila začetka
ima svoje nadaljevanje

Ko je medicinec Karel Henn 1833. 
leta odkril prvi radenski mineralni 
vrelec in doumel njegov pomen, je za
čel nastajati tudi spisek bolezni, za ka
tere je bilo kazno, da bi jih zdravilišče 
lahko obrzdalo. Siril se je z zajema
njem novih in novih virov vode z raz
topljenim vodikovim dioksidom, ki jo 
spreminja v kislino in ki se bogati z 
raztapljanjem rudnin.

Odtlej je steklo iz zemeljskih nedri 
veliko radenske. Mimogrede, samo 
vstekleničili so jo 1. 1963 23 milijonov 
litrov, sedaj pa'že 200 milijonov litrov

na leto. K njenemu slovesu niso bistve
no ne pridejale ne česa bistvenega 
odvzele najrazličnejše polemike kdaj, 
koliko in zakaj je ta voda zdravilna. 
Res pa je, da je v minulih desetletjih 
ob robu teh polemik prenekatero ke
mično zdravilo divje zaslovelo in — 
utonilo v popolno pozabo, medtem ko 
je naravno zdravilišče bilo in je še 
magnet in upanje in izboljšanje.

Premalo bi bila sama voda, kopeli, 
sprehodi, mirno življenje. Za remont 
src, ki jih je odneslo stehnizirano mo
derno življenje, je potrebna kar naj
bolj zahtevna tehnika, zapletena medi
cinska oprema, ki se ji eno z drugim 
na kratko pravi,center za rehabilitaci
jo srčnih bolnikov.

Ne glede na okoliščine, razloge in 
namene je prihod domala slehernega 
v Slatine Radenci pogojen z zdrav
jem. To velja za' obsežnejši tako ime
novani turistični del kot za tipični 
bolniški oddelek, podaljšano zdravlje
nje po napotilu klinik in območnih 
bolnišnic. Obema nalogama je prila
gojena razvojna pot zdraviliških zdrav
stvenih zmogljivosti s tem, da je v 
širšem smislu spisek indikacij in bo
lezenskih stanj širši ter obsega poleg 
bolezni srca in ožilja še vrsto ledvič
nih obolenj in bolezni sečnih poti, dalje 
funkcionalne prebavne motnje, bolez
ni presnove, ustne bolezni, revmatolo- 
ško področje itd., medtem ko se v in
tenzivnem nadaljevanju bolnišničnega 
zdravljenja s kadrom in opremo vse

bolj specializirajo in sodelujejo v ši
rokem raziskovalnem programu na 
najbolj aktualna srčna in ožilna obo
lenja.

šef zdravnik prim. dr. Gabriel Ka
stelic: Pred desetimi leti je tu iskalo 
pomoč po miokardnem infarktu 135 
bolnikov, lani že 645. Od. 4500 bolnišnič
nih primerov je tri četrtine — 3700 
bolnikov z boleznimi srca in ožilja. 
Raziskave v tej smeri, izpopolnjevanje 
diagnostične in terapevtske opreme, 
predvsem pa izvidi učinkov zdravlje
nja ter tesno sodelovanje s klinikami 
in z bolnišnicami so v glavnem tisti 
razlogi, ki najbolj govorijo v prid 
strokovno podprti zamisli, da bi prav 
tu v Radencih do kraja oblikovali re
publiški center za rehabilitacijo srčnih 
bolnikov. S preventivo, z diagnozo, 
zdravljenjem in rehabilitacijo.

Za diagnostično delo v Radencih 
dr. Antolič poudarja: Oslanjamo sena 
ugotovitve zdravstvene ustanove, ki je 
napotila bolnika. Z vsemi pripomočki, 
ki jih imamo tudi na voljo, pa poskuša
mo takoj po sprejemu bolnika pred
vsem ugotoviti stanje in sposobnost 
srca za to, da se določi pravšnja mera 
postopkov pri zdravljenju.

Infarkt ni nepričakovan

V tem delu »obdelave« pacienta je 
med drugim v največjo pomoč posne
manje delovanja srca z najsodobnej
šim EKG pod obrememtvijo ter dru
ge preiskave v ergometričnem labora
toriju, ki povedo zdravniku, katere 
kure lahko vzame za rehabilitacijo s, 
ca, kako obsežno fizioterapijo predpiše, 
kako usmeri dolge sprehode. Pri tej 
diagnostiki je zadnji tehnični krik pre
nosni »spominski«, ali pa če mu reče
mo »zbiralni« EKG, ki ga pacient pri 
telesnih vajah nosi s seboj, da aparat 
prebere na trak vse sprotne reakcije 
srca na posamezne obremenitve.

Iz vsega, kar je o preprečevanju 
nastanka hujših srčnih prizadetosti in 
posebej infarkta v konferenčni sobi 
povedal zdraviliški zdravnik dr. Lojze 
Števanec, se zarežeta v spomin zlasti 
dve ugotovitvi: da imamo vsi skupaj 
o infarktu napačno predstavo, ko skle
pamo, da je udar prišel povsem nena
dejano, »z neba pa v rebra«, kot pravi
mo: »Za pisalno mizo, sredi najboljše
ga zdravja je pobralo našega sodelav
ca!«

Zdravnik poudarja: Le navidezno 
nenadoma. Srčni infarkt je posledica 
arterioskleroznega obolenja na srčnem

ožilju in pravočasna ugotovitev, da so 
se spremembe pojavile, ter temu ustrez
na takojšnja rehabilitacija lahko »ne
naden« udar preprečijo.

Kar pa zadeva drugo misel, je v 
tem: veliko vaj, način življenja, po
zornost na dieto lahko predstavlja del 
preventivnega zdravljenja tudi še po
tem, ko človek zapusti zdravilišče. To, 
kar se nauči, na kar ga opozarjajo tu, 
naj bi bila šola za nadaljnje življenje. 
Nenehno nujno je prizadevanje, da se 
upiramo rizičnim dejavnikom, ki bo
trujejo infarktu: debelosti, povečani 
količini holesterola, zvišanemu krvne
mu pritisku, nikotinizmu, stresnim po
ložajem, premajhni fizični aktivnosti, 
diabetesu itd.

Kirurgov uspeh naj dopolni 
rehabilitacijo

Dr. Vlado šandor pove, kako v 
zdravilišču kombinirajo zdravljenje od 
jemanja zdravil do uporabe različnih 
kopeli, suhih kopeli z naravnim CO1, 
masažami, obsevanji,, fizioterapijo, s 
prehrano, z rehabilitacijo na posebnih 
trimih itd. Vse to prilagojeno posa
mezniku, odvisno od stanja organiz
ma, bodisi v stanju primarne rehabili
tacije, ko šele bije plat zvona za mo
rebitni infarkt, kot v sekundarni reha
bilitaciji, ko gre za to, da se bolnik 
po prestanem infarktu in po zdravlje
nju v bolnišnici, ko še ni sposoben za 
življenje doma, tu pobere na noge in 
se usposobi. Ce je mlad, so vsa strem
ljenja usmerjena v to, da se mu omo
goči vrnitev v aktivno življenje, na 
delovno mesto, če je starejši, da se 
mu vrne sposobnost za kolikor toliko 
normalno, samostojno življenje.

Tu imajo zdaj besedo kliniki, in
ternisti, kirurgi, gerontologi, ki so pri
šli na ta pogovor. Njihov skupen glas 
je: Vloga, ki jo lahko ima tak repub
liški rehabilitacijski center, kot je za
mišljen, je življenjskega pomena za 
premnoge srčne bolnike in bolnike z 
obolenji obtočil. V raziskovalnem in 
praktičnem delu z bolniki so Radenci 
dosegli ogromno v dveh najbolj občut
nih vakuumih: pri pravočasni preventi
vi infarkta in pri postbolnišničnem 
zdravljenju, z rehabilitacijo človeka, ki 
ga je infarkt že zadel. Osrednji pro
blemi pa so:

Prof. dr. Miro Košak: Zal ima pre
malo bolnikov, ki jim je po infarktu 
reševal življenje kirurgov nož, mož
nost nadvse nujnega rehabilitacijske
ga okrevanja v okolju in ob možnostih, 
ki jih nudi to zdravilišče. Za uspeh

in končen pozitivni učinek bi moralo 
vsaki srčni operaciji slediti podaljša
no strokovno zdraviliško zdravljenje.

Prof. dr. Anton Jagodic, kardiolog: 
Usodno lahko zmanjša pozitivne učin
ke pri zdravljenju infarkta na kliniki 
ali v bolnišnici odlaganje, čakanje na 
komisijsko odločitev za napotilo v re
habilitacijski center. Tu bi zdravstve
na skupnost morala sprejeti take do
govore, da bi bilo zagotovljeno konti
nuirano zdravljenje po infarktu.

Doc. dr. Marjan Jerše: Poleg kon
tinuiranega nadaljevalnega zdravljenja 
bi bilo treba čas rehabilitacije s seda
njih običajnih treh tednov podaljšati 
vsaj na štiri tedne ter tako bolj po
stopno s treningom bolnikovega srca 
olajšati prehod iz postelje za intenziv
no nego, bolnišnične postelje, rehabili
tacije v zdravilišču spet v normalno, 
tudi že delovno življenje.

Iz obširnih pogovorov bi bili to 
najbolj bistveni povzetki, ki naj ute
meljijo republiški pomen srčne reha
bilitacije v centru, ki je nastal v Ra
dencih, in ki naj bodo pomembno na
potilo delovnim ljudem sedaj, ko pro
gramirajo razvoj zdravstva v srednje
ročnem obdobju in kamor bi sodilo, 
povsem kar smo slišali, vsekakor tudi 
širše odpiranje vrat v zdravilišče, in 
ureditev napotil brez zastojev ter po
daljšanega časa rehabilitiranja.

Ko vse to poslušamo, temu pritrju
jemo, pa nehote uhajajo misli še ma
lo naprej. Ne gre zanikati, da je pri 
vsem poudarku preventive medicina 
nasproti srčnim obolenjem pri nas in 
v svetu le bolj gasilec, ki stopa zoper 
infarkt v boj, ko že bije plat zvona. 
Ko so menagerske bolezni, fizično ne
aktivno življenje sredi doseženega 
standarda, ob polni mizi in dolgih se
jah, po živčnih stresih in prenapenja
nju že pripeljali do lepe zbirke za in
farkt ugodnih dejavnikov.

Seveda medicina sama ne more pre
stavljati gora. Lahko le apelira na 
vsakega posameznika, da se zave, kaj 
mu je zdravje malo prej, kot pet mi
nut pred dvanajsto. Lahko le podpira 
vsa druga prizadevanja v sociološkem, 
ekonomskem, komunalnem in družbe
nem razvoju tako, da potrošniška mi
selnost v »dneh lepše polovice življe
nja« ne bi tega življenja oblikovala 
tako, da bi se šele pri petdesetih mo
rali, na meji infarkta ali pa že JP° 
njem, učiti, kako naj živimo, da živ
ljenjski motor pod bremenom, ki mu 
ga nalagamo in kakor mu ga nalaga^ 
mo, ne bi omagal.

Marija Namorš
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V 2. kolu v središču zunimtmja 
slovenski derbi Vesnu-Primorje

Zarja bo jutri odigrala zahtevno srečanje
Jutri bodo odigrali drugo kolo, v 

katerem bo v središču pozornosti 
slovenski derbi Vesna — Primorje.

Prejšnjo nedeljo sta se obe enaj
sterici še kar dobro odrezali. Vesna 
je nepričakovano premagala Flami
nio, Primorje pa je iztržilo drago
ceno točko v tekmi proti ekipi Edile 
Adriatica. Zato je povsem razumlji- 
vo, da navijači obeh ekip pričaku
jejo nadvse zanimiv derbi, kjer bo 
prav gotovo (kot po navadi) borba 
za točke precej ostra. V lanski se
zoni si je oba derbija zagotovila 
Vesna in je zato povsem razumlji- 
vy, da se bo želelo Primorje reha
bilitirati. Ker se bo derbi igral na 
kriškem pravokotniku bi se Prose- 
čani prav gotovo zadovoljili tudi z 
delitvijo točk, medtem ko Križani 
računajo na ves izkupiček. Glede 
Postave ne bi smelo biti bistvenih 
sprememb in če upoštevamo trenut
no formo ekip, mislimo, da so vse
kakor domačini favorizirani, pred- 
ysem ker igrajo na domačih tleh 
in ker lahko računajo na zveste 
kriške navijače, ki v derbijih igrajo 
veliko vlogo.

Bazoviška Zarja bo šla v goste k 
izkušeni ekipi Edile Adriatica, ki 
ima v svoji sredi predvsem starej-
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14. slovenske 
športne igre

PRAVILNIK KROSA
1. Kros organizira ŠD ADRIA - 

atletski odsek.
2- Tekmovanje se bo odvijalo v 

Lonjerju danes, 11. oktobra, ob
15. uri.

3. Zborno mesto bo ob 14.30 na 
sedežu PD i.onier - Katinara.

4. Objava rezultatov tekmovanja 
eno uro po zaključku nastopa.

5. Tekmovalci bodo razdeljeni v 
tri starostne skupine: 
začetniki: do 14. leta starosti; 
mladinci: od 14. do 20. leta; 
člani: od 20. leta dalje.

6. Začetniki bodo pretekli en krog 
(1.200 m), mladinci dva (2.300 
m), člani tri (3.500 m).

7. Velja pravilnik italijanske at
letske zveze ter disciplinski 
pravilnik 14. SŠI.

8. Prireditelj ne odgovarja za mo
rebitne poškodbe tekmovalcev 
in spremljevalcev.

"• Obvezen je športni dres,

PRAVILNIK POHODA
1. Pohod bo v nedeljo, 12. t.m. ob 

9. uri zjutraj na odbojkarskem 
igrišču ŠD Sokol v Nabrežini.

2. Pohoda se lahko udeležijo posa
mezniki ali družine.

3. Udeleženci se lahko vpišejo na 
uradu ZSŠDI, tel. 31-119 ali pa 
Pol ure pred začetkom pohoda 
na startnem mestu.

4. Vpisnina pohoda je 500 lir za 
vsakega člana.

5- Za nagrade pridejo v poštev ti
sti otroci, ki sami hodijo. Pri u- 
Poštevanju števila članov druži- 
nč pa pridejo v poštev tudi otro
ci, ki jih starši nosijo.

8- Organizator ne prevzame nobe
ne odgovornosti v primeru rno- 
rebitnih poškodb udeležencev.

V primem slabega vremena, naj 
se udeleženci primerno oblečejo 
in obujejo, ker poteka pohod tu
di po kraški gmajni.

NAGRADE
za najmlajšega udeleženca,

~~ za najstarejšega udeleženca, 
za društvo z najštevilnejšo ude
ležbo,
tri nagrade za družine,

— izžrebanih bo še 30 različnih na
grad.

Na koncu pohoda je vsakemu udele
žencu zagotovljena malica.

ŠAH
ŠD Kontovei priredi danes, 11. 

oktobra, ob 20. uri v Soščevi hiši 
na Proseku šahovski turnir v okvi
ru 14. slovenskih športnih iger. 
vpisovanje bo četrt ure pred pri
četkom turnirja.

še nogometaše, ki so že nastopali 
v višjih ligah. Če se hočejo Bazovci 
izogniti spodrsljaju, morajo pred
vsem paziti, da ne prepustijo na
sprotniku pobude, oziroma, da se ne 
prilagodijo sistemu igre, ki ga bodo 
sprožili Tržačani. Kot je že prejšnjo 
nedeljo pokazala proti Primorju 
predvaja Edile Adriatica obrambno, 
počasno igro, s kratkimi predložki, 
skoraj bi rekli zavlačuje igro. To
rej, Bazovcem ne preostaja druge
ga, kot da jih skušajo presenetiti s 
hitrim tempom igre, predvsem pa 
ne smejo narediti taktičnih napak, 
kajti izkušeni Tržačani bi jih prav 
gotovo presenetili. Moč ekipe Edile 
Adriatica je obramba, kjer izstopa
ta zanesljivi vratar Toppan in čisti

lec Ferrara, ki sta skupaj z Ortom 
(vezni igralec) med stebri ekipe.

Odbojkarski moški 
turnir v Trstu

Jutri bo v Trstu moški odbojkar
ski turnir za «Pokal G. Barazzutti», 
na katerem bodo nastopile gasilske 
šesterke iz Trsta, Belluna in z Re
ke. Turnir bo zjutraj v telovadnici 
Monte Cengio.

MILAN, 10. — Francoz Jacques 
Mayol se bo skušal v prihodnjih 
dneh pri Elbi z zadržanim dihom 
potopiti do rekordne globine 90 me
trov. V ta namen trenira pri Elbi 
že tri tedne.

ODBOJKA ■_ V PRVENSTVU DEKLIC NOGOMET

Jutri dopoldne v Trstu
v

dvu nustopu SZ Bor
V tej ligi igrajo tudi Breg, Kontovei in Sloga

Konec tega tedna se bosta pri
čeli odbojkarski prvenstvi deklic in 
mladincev. Mladinke bodo vstopile 
v športno areno danes teden, dečki 
pa šele devetega novembra.

V konkurenci deklic igrajo v sku
pini A: Bob B, Sloga in Kontovei; 
v skupini B: Bor A, CUS in Breg.

Pri mladincih ni nobene sloven
ske šesterke. Mladinke pa so bile 
tudi razdeljene v dve skupini. A 
skupina: Bor, S. Giacomo in CUS; 
B skupina: Breg, Julia, Sokol in 
Kontovei.

Po dogovoru bodo dečki igrali 
po turnirskem sistemu in to 9. no
vembra v Rocolu v telovadnici Giot
ti ter 16. istega meseca v Zgoniku.

V tej, konkurenci so se prijavile sa
mo tri ekipe; prva in druga po
stava Rozzola ter zastopniki Krasa 
iz Zgonika.

Koledarje bomo objavili v eni na
ših prihodnjih številk. Jutri dopol
dan bosta na stadionu «1. maj» na 
sporedu dve tekmi in to v konku
renci deklic. Najprej se bo druga 
postava Bora spoprijela s Slogo (ob 
deveti uri), dve uri kasneje pa bo
do deklice Bora A gostile igralke 
tržaškega univerzitetnega športnega 
krožka. Glede na to, da lahko igra
jo le odbojkarice, rojene leta 1958 
in kasneje, je dokaj težko karkoli 
napovedati.

G. F.

v ti. A1YL. LIGI

Brežani letos 
z mlado ekipo

Danes se bo Breg v zadnji tekmi 
pred začetkom prvenstva 3. AL po
meril s Zaulami na žaveljskem če
tverokotniku. Tekma naj bi služila 
trenerju Mondu kot «generalka» e- 
kipe, ki bo letos zastopala barve 
«plavih». Verjetno pa se Breg ne bo 
predstavil na igrišču z najboljšo 
postavo, ker je cela vrsta nogome
tašev zaposlena oziroma bolna.

Breg bo letos nastopal skoraj iz
ključno z domačini.

Ekipa bo taka:
VRATARJA: Taurian in Krmec L.
BRANILCI: Rodela, Sovič, Saksi

da, Kauski, Bandi, Cergol, Sancin, 
Krevatin, Franco.

KRILCI: Kraljič, Klun, Mikuš in 
Lovriha.
' NAPADALCI: Bržan, V. Krmec, 
Sternad.

TRENER: Stellio Mondo.
Kot zanimivost naj še dodamo, 

da srednja starost celotnega moštva 
ne presega enaindvajset let.

Jolo

DOMAČI ŠPORT
DANES

SOBOTA, 11. oktobra 1975

NOGOMET
ZAČETNIKI

15.30 v Sovodnjah
Juventina — Audax

15.30 v Krminu
Cormonese B — Sovodnje

PRIJATELJSKA TEKMA

15.30 v Žavljah
Zaule — Breg

KROS
14. SŠI

15.00 v Lonjerju
Organizira Adria

ŠAH
14. SŠI

20.00 na Proseku
Organizira Kontovei
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V 1. SLOVENSKI LIGI

Uspešen start Kapra
V nedeljo so pričeli s tekmova

njem šahisti v dveh skupinah prve in 
druge republiške lige. V obeh ligah, 
tako v vzhodni in zahodni, nastopa 
48 desetčlanskih ekip. Rekordna u- 
deležba v obeh ligah znova doka
zuje priljubljenost šahovske igre v 
Sloveniji.

Primorski šahisti imajo letos sa
mo dva predstavnika v prvi zahod
ni skupini, kjer nastopata ŠD Ko
per in ŠK Nanos iz Postojne, med
tem ko se idrijski Rudar ne bo u- 
deležil tekmovanja v drugi zahodni 
skupini. Zares škoda, da šahovski 
centri, kot so Nova Gorica, Sežana, 
Piran in Tolmin ne nastopajo v li
gaškem tekmovanju in tako ne omo
gočijo igralcem, da pokažejo svoje 
šahovsko znanje. Vendar pa mora
mo vedeti, da vsi klubi nimajo ma
terialnih pogojev, ki jih od njih 
zahteva ligaško tekmovanje, zato bo 
naloga novoizvoljenih vodste" klu
bov, ki se bodo oblikovala po novih 
ustavnih določilih, da si pri telesno- 
kulturnih interesnih skupnostih za
gotovijo finančna sredstva in. se ta
ko izenačijo pri delitvi z drugimi 
športnimi panogami.

V prvem kolu doseženi rezultati 
so že postregli s prvimi preseneče
nji. Posebno presenetljiva je zmaga 
novinca v ligi Solidarnosti iz Kam
nika nad ekipo Iskre iz Ljubljane, 
prav tako je presenetil kranjski Bo
rec, ki je premagal Novo mesto. U- 
spešno je startal tudi Koper, ki je 
visoko porazil Borovnico, medtem 
ko so šahisti Postqjne ^grali neod
ločeno..

Rezultati 1. kola:
Lesce - Ribnica 
Borec Kranj - Novo mesto 
Nanos Postojna - Svoboda

Stožice
Solidarnost Kamnik - Iskra

Ljubljana
Koper - Borovnica 
Kočevje - Jesenice

MED DVEMA OGNJEMA NA GORIŠKEM ZA 14. SSf

Moštvo Doma pokazalo 
najboljšo pripravljenost

2. mesto je zasedel Dijaški dom, 3. pa RMV

V četrtek popoldne je bil na od
prtem igrišču Dijaškega doma «Si
mon Gregorčič» v Gorici, v sklepu 
14. SŠI, turnir med dvema ognjema 
za goriško področje.

Turnir sta organizirala športno 
združenje Dom (Gorica) in Dijaški 
dom «S. Gregorčič».

Za tekmovanje so se prijavile le 
tri ekipe: Dom (Gorica), Dijaški 
dom in taborniki RMV.

Ekipe so se med seboj pomerile 
vsaka proti vsaki. Prvo mesto je 
zasedel Dom, ki se je v obeh na
stopih izkazal kot najbolje priprav
ljena ekipa. Toda tudi ostali dve e- 
kipi, Dijaškega doma in tabornikov, 
sta se dobro izkazali in sta se po
žrtvovalno borili, tako da sta otež-

9,0:1,0 
5,5:4,5

5,0:5,0

6,5:3,5 
7,0:3,0 
6,5:3,5 

S. Kovač

Trening reprezentance
RIM, 10. — Italijanska državna 

nogometna reprezentanca bo v okvi
ru priprav za srečanje s Poljsko (26. 
oktobra v Varšavi) odigrala v sre
do trening tekmo proti Varese ju. 
Vodstvo reprezentance bo objavilo 
seznam sklicanih igralcev v pone
deljek.

V mednarodni ženski tekmi

Kafija-Madžarska 
v torek v Gorici

V torek, 14. oktobra bo v Gorici 
mednarodna ženska odbojkarska pri
jateljska tekma med reprezentanca
ma Italije in Madžarske. Srečanje 
bo ob 21. uri v telovadnici UGG.

Prijateljska tekma spada v okvir 
priprav na skorajšnje žensko evrop
sko prvenstvo, na katerem bodo na
stopile tudi italijanske igralke-.

Italijansko ekipo sestavljajo na
slednje igralke: Savoldelli, Visconti, 
Bonacin, Marini, Pozzetti, Lensi, 
Natali, Dei, Julli, Marè, Marchese, 
Forestelli, Pezzoni, Polmonari, Piz
zo. Trener italijanske reprezentance 
je Bellagambi.

kočili zmago domovcev.
Izidi so naslednji:
Dijaški dom - RMV 6:5
Dom - RMV 8:5
Dom - Dijaški dom 8:5
Končna lestvica:
1. Dom (Gorica) 4
2. Dijaški dom 2
3. Taborniki RMV 0
Postave nastopajočih ekip: 
DIJAŠKE DOM «S. GREGORČIČ»:

Silvan Gravner, Juren Igor, Orzan 
Mihec, SošdbIMarjan, Devetak Klav
dij, Bucinel Renzo, Orazan Nikola.

DOM (Gorica): Devetak Dijego, 
Dornik Ugo, Klanjšček David, Ko
mel Marko, Mermolja Boris, Sancin 
Samo.

TABORNIKI RMV: Igor Košuta, 
Pahor Igor, Vogrig Savo, Lavren
čič Adrijan, Košuta Robert, Uršič 
David, Lavrenčič Marjan.

I. K.

KOŠARKA
TURNIR PROPAGANDE

Zelo dobra igra 
Borovih mladincev

Don Bosco - Bor 86:77 (45:38)
BOR: Parovel 2, Vatovec 28, Žer

jal 13, Mazzucca 8, Lisjak 3, Lukša 
7, Klobas 16, Slega, Furlan.

V svojem prvem srečanju na Tur
nirju propagande so borovci nasto
pili s svojo mladinsko postavo. Za 
nasprotnika pa so imeli močno eki
po Don Bosca, ki nastopa v D ligi. 
Skratka, našim košarkarjem se je 
obetala prava katastrofa: igralci
Don Bosca so bili namreč bolj izku
šeni, višji, z boljšo osebno tehniko 
od «plavih».

Z veliko mero požrtvovalnosti pa 
so se Borovi mladinci izvrstno upi
rali nasprotniku, večkrat so bili ce
lo v vodstvu, kar je nemalo prese
netilo gledalce in same nasprotnike.

Tekma je bila izenačena vse do 
tedaj, ko je Bor zaradi petih oseb
nih napak zgubil Klobasa, Vatovca 
in Mazzucco.

Pri borovcih velja to pot pohvali

ti vse, zaradi požrtvovalnosti in bor
benosti. Ne moremo pa mimo dej
stva, da so naši mladi košarkarji 
zagrešili še preveč napak v obram
bi in pri izvajanju prostih metov.

Dve točki za Tržačane
Trieste — Juve Caserta 81:76

(37:46)
JUVE CASERTA: Goder 30, Sil

vio Donadcni, Talamas 4, Gambar- 
della 6, Simcoli 6, Gavagnin 16, 
Tommasella, Di Lella 6, Sergio Do
nadcni 8, Gregolini.

FALL. TRIESTE: Taylor 12, Pož- 
zecco 9, Forza 5, Cecotti 4, Oeser 
12, Meneghel 10, Biasi 4, Jacuzzo 
16, Bubnich 9, Bacchelli.

PROSTI METI: Pali. Trieste 11:20 
in Juve Caserta 10:14.

SODNIKA: Sidoli iz Reggio Emi
lie in Rotondo iz Bologne.

PON: Meneghel, Taylor in Goder.
V precej zanimivi in razburljivi 

tekmi je Pallacanestro Trieste pre
magal neposrednega konkurenta za 
izpad Juve iz Caserte.

Že od samega začetka je bila tek
ma zelo čudna: potem ko jé vodil 
za ''celihÌ0 tqpk je Pallacanestro 
Trieste nenadoma popustil (tudi za
to, ker je Taylor zaradi treh oseb
nih napak bil na klopi) in dovolil 
gostom, da so se najprej približali 
in nato povedli za celih 9 točk.

Ob pričetku drugega polčasa smo 
bili priča ponovnemu preobratu. Tr
žačani so zaigrali v izrednem slogu 
in spet prehiteli nasprotnike. Ti pa 
so reagirali in štiri minute pred kon
cem povedli s 74:70. Tedaj pa so 
domačini z Bubnichem na čelu za
igrali res odlično in si ponovno pri
borili minimalno prednost, ki so jo 
potem obdržali do konca.

; Najbolj pozitiven je bil tokrat Ja
cuzzo, Taylor pa še ni dobil prave
ga ritma. Pri Juve sta poleg izvrst
nega Američana Codra bila še naj
boljša najstarejši Gavagnm (40 let) 
in najmlajši Di Lella (17 let).

Marko

NAMIZNI TENIS V OKVIRU 14. SSI

Množičen odziv igralcev in igralk 
na tržaškem tekmovalnem področju

V Zgoniku jih je nastopilo skoraj sto (iz petih društev)
V sredo'in četrtek je v organi-1 V. Škabar - I. Škabar 2:0 (18. 19) 

zaciji ŠK Kras potekalo v Zgoniku | A.. Purič - I. Milič 2:1 (-8, 18. 17)

SMUČANJE
BOČEN, 10. — Jutri bo prispela 

v Italijo sovjetska državna smučar
ska reprezentanca (7 moških, 5 
žensk in 2 spremljevalca). Na sedlu 
Stelvio bo trenirala dva tedna.

namiznoteniško tekmovanje v ok 
viru 14. SŠI za tržaško področje. 
Tekmovanje je bilo omejeno le na 
igro posameznikov v raznih sta
rostnih kategorijah. Zanimanje in 
odziv je bil zelo dober, saj je 
skupno nastopilo kar 96 igralcev in 
igralk, ki so tekmovali za Kras, 
Sokol, PD Vesna, Bor in skavte.

V prvem dnevu so bile na sporedu 
ženske discipline. Nastopilo je 20 
naraščajnic, med katerimi smo opa
zili nekaj perspektivnih igralk, ki 
se bodo z vestno vadbo lahko v 
kratkem času prebile na vidna 
mesta. Zmaga je presenetljivo, vem 
dar zasluženo pripadla krasovki 
Darmi Purič, ki je odpravila svoji 
najnevarnejši klubski soigrah. Edi
na, ki je ogrozila monopol Krasa, 
je bila borovka K. Tomšič. Med 
mladinkami je nastopilo kar 26 tek
movalk, zmaga pa je proti pričako
vanju pripadla Žigonovi, ki je na- 
drigala Vesnaverjevo. Najkakovost
nejše je bilo tekmovanje članic (7), 
kjer je slavila končno zmago Ve- 
snaverjeva, ki je porazila Rebu
lovo, 'ki je pred tem gladko od
pravila. . Žigonovo. Igralke, ki so 
zasedle prva štiri mesta v posamez
nih kategorijah, so prejele spomin
ske kolajne ZSŠDI.

V moški konkurenci je v katego
riji naraščajnikov nastopilo 11 igral
cev. najboljši pa je bil krasovec 
Jožko Milič, ki je v finalu po ostri 
borbi strl odpor J. Bitežnika. Dobro 
sta se odrezala tudi E. Tence (PD 
Vesna) in Tomšič (Bor). V mla
dinski konkurenci se je med 14imi, 
nastopajočimi najbolj izkazal So
kolov predstavnik Pertot, ki je po 
lepi igri v finalu premagal trdoži
vega klubskega soigralca Radoviča. 
V članski konkurenci je stopilo za 
zeleno mizo kar 18 pingpongašev, 
ki so dali nekaj kakovostno zelo 
dobrih partij. Končnega zmago
slavja je spet bil deležen Pertot, 
ki je zasluženo odpravil Fabjana, 
častno pa sta se uvrstila krasovca 
Bole in Kobal. Štirje prvouvrščeni 
tekmovalci v vsaki starostni kate
goriji so prejeli kolajne ZSŠDI.

Tehnični izidi:
Naraščajnice

E. Purič - Vodopivec 2:0 (19, 15)

Sedmak - Živic 
Lorenzi - S. Škabar 
A. Rebula - Samar 
Furlan - E. Purič 
D. Purič - V. Škabar 
Škrk - A. Purič 
Tomšič - P. Purič 
Sedmak - Guštin 
Škrlj - Lorenzi 
A. Rebula - V. Doljak 
D. Purič - Furlan 
Tomšič - Škrk 
Škrlj - Sedmak 
D. Purič - A. Rebula 
Škrlj - Tomšič

2:0 (2, 6) 
2:0 (6, 9) 
2:0 (2. 2) 
2:0 (8, 4) 
2:0 (7, 6) 
2:0 (7. 5) 
2:0 (8, 12) 
2:0 (11, 8) 

2:0 (3, 4) 
2:0 (16, 8) 

2:0 (18. 13) 
2:0 (15, 7) 

2:0 (19, 21) 
2:0 (17, 13) 

2:0 <16, 12)

V nedeljo vsi na

POHOD
ob zaključku 14. slovenskih športnih iger ob 9.
v Nabrežini.

D. Purič - Škrlj 2:1 (21, -21, 10) 
LESTVICA:

1. Darma Purič (Kras)
2. Nevenka Škrlj (Kras)
3. Kristina Tomšič (Bor) in Anica 

Rebula (Kras)
Mladinke

Samar - I. Škabar 
Furlan - L. Guštin 
Škrk - V. Škabar 
D. Purič - L .Milič- 
K. Guštin - Živic 
Lorenzi - A. Purič

2:0 (13, 17) 
2:0 (17, 16) 
2:0 (5, 16) 

2:1 (12, -18, 16) 
2:1 (-11, 16, 11)

(PD

2:0 (10, 6) 
2:1 (8,-12, 18) 

2:0 (15, 11) 
2:0 (15. 11) 

2:0 (8, 9) 
2:0 (7, 14) 
2:0 (7, 11) 
2:0 (17, 11) 
2:0 (17, 18) 

2:0 (6, 5) 
2:1 (17. -14, 20) 

2:0 (11, 10) 
2:1 (15, -17, 15)

2:0 (8, 14) 
2:0 (8. 4) 
2:0 (1, 7) 
2:0 (6, 9) 

2:0 (19, 6) 
2:1 .(-21. 6, 16)

V. Doljak - Sj Škabar. 2:0 (5, D 
A. Rebula - Tomšič 2:1 (18, -21, 7)
P. Purič - Vodopivec 2:0 (15, 8) 
Vesnaver - D. Tomšič 2:0 (S, 5) 
Žigon - Samar 2:0 (7, 11)
Furlan - Škrk 2:0 (11. 9)
D. Purič - K. Guštin 2:0 (6, 4)
N. Rebula - Lorenzi 2:0 (3, 5)
Stubelj - Sedmak 2:0 (7, 15)
Škrlj - V. Doljak 2:0 (18, 13) 
A. Rebula - A. Milič 2:0 (5, 6)
Vesnaver - P. Purič 2:0 (7, 5)
Žigon - Furlan 2:0 (7, 9)
N. Rebula - D. Purič 2:0 (6, 8)
Stubelj - Škrlj 2:0 (15. 13;
Vesnaver - A. Rebula 2:0 (8, 6) 
Žigon - N. Rebula 2:0 (18. 18) 
Vesnaver - Stubelj 2:0 (7, 8)
Žigon - Vesnaver 2:0 (19, 17)

LESTVICA:
1. Anica Žigon (Kras)
2. Silvana Vesnaver (Kras)
3. Neva Rebula in Stubelj Vlasta 

(Kras)
Članice

Žigon - Stubelj 2:0 (12, 12)
Rebula - T. Blažina 2:0 (8, 6) 
D. Blažina - Kobal 2:0 (17, 7) 
Rebula - Žigon 2:0 (8, 4)
Vesnaver - Blažina 2:1 (11, -13,19) 
Vesnaver - Rebula 2:0 (10, 21) 

LESTVICA:
1. Silvana Vesnaver (Kras)
2. Neva Rebula (Kras)
3. Anica Žigon in Dragica Blažina 

(obe Kras)
Naraščajniki

Guštin - J. Bitežnik 2:0 (12, 17)
A. Piščanc - Purič 2:0 (20, 18)
R. Milič - M. Piščanc 2:0 (9, 16) 
Bitežnik - Guštin 2:0 (14, 8)
Tomšič - Succi 2:0 (6, 7) I

Tence - Piščanc 
J. Milič - R. Milič 
Bitežnik - Tomšič 
Milič - Tence 
Milič - Bitežnik 

LESTVICA!
1. Jožko Milič (Kras)
2. Jože Bitežnik (Kras)
3. Tomšič (Bor) in Tence 

Vesna)
Mladinci

Radovič - Purič 
Tomšič - M. Guštin 
J. Milič - R. Milič 
Žerjal - V. Guštin 
Tence - A. Piščanc 
Sedmak - M. Piščanc 
Radovič - Tomšič 
Žerjal - Milič 
Tence - Bitežnik 
Pertot - Sedmak 
Radovič - Žerjal 
Pertot - Tence 
Pertot - Radovič 

LESTVICA
1. Valter Radovič (Sokol)
2. Radovič (Sokol)
3. Edi Tence (PD Vesna) in Žerjal 

(STS)
Člani

Z. Simoneta - Emili 
Kermac - Kocman 
Renko - Starc 
Kobal - V. Simoneta 
Pertot - Milič 
Z. Simoneta - Gombač 
Ukmar - R. Košuta 
Bole - Kermac 
Radovič - Žerjal 
Renko - Sedmak 
Pertot - Z.Simoneta 
Bole - Ukmar 
Fabjan - Radovič 
Kobal - Renko 
Pertot - Bole 
Fabjan - Kobal 
Pertot - Fabjan 

LESTVICA:
1. Valter Pertot (Sokol)
2. Just Fabjan (PD Vesna)
3. Edi Bole in Valter Kobal (oba 

Kras)
— bs —

2:1 (16.-9,13) 
2:0 (16, 16) 
2:0 (11. 10) 
2:0 (10. 15) 
2:0 (10, 6) 

2:1 (12. -18. 16) 
2:0 (11, 5) 
2:0 (8, 6) 

2:1 (12, -15, 16) 
2:0 (10, 14) 

2:0 (11, 111 
2:0 (20, 18) 
2:0 (16. 18) 
2:0 (14, 10) 
2:0 (18. 17) 

2:0 (7, 7) 
2:0 (24, 15)

. mwm
Cagliari - Ascoll 1
Cesena - Roma 1
Como - Juventus 2
Fiorentina - Napoli 1
Lazio - Inter 2
Milan • Sampdoria X
Torino - Perugia 1
Verona - Bologna X
Novara - L.R. Vicenza 1 
Pescara - Palermo X
Ternana - Varese X
Cosenza - Reggina 1
Lecce - Bari X

KOŠARKA
TURNIR KAT. «POMLAD»

16.00 v Dolini
Kontovei — Inter Milje

* * *

17.30 v Dolini
Bor — Ferroviario

ATLETIKA
DEČKI IN DEKLICE

15.00 v Trstu, stadion Grezar
Nastopa tudi Bor

JUTRI
NEDELJA, 12. oktobra 1975

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

15.00 v Križu
Vesna — Primorje

* * *

15.00 na Opčinah
Edile Adriatica — Zarja

MLADINCI

13.30 v Trstu, Ul. Flavia
Edera — Zarja

* * *

9.30 v Dolini
Breg — De Macori

* * *

10.00 v Trebčah
Primorec — Primorje * * *
9.45 v Trstu, Sv. Sergij

Costalunga — Vesna
ZAČETNIKI

11.15 v Dolini
Breg — Zaule

* * *

9.45 na Opčinah
Triestina — Primorje

NARAŠČAJNIKI

10.00 na Proseku
Kras — Roianese

* * *

9.30 na Padričah
Union — Inter SS

POHOD
14. SŠI

9.00 v Nabrežini
Organizira ZSŠDI

KOŠARKA
PRIJATELJSKA TEKMA

8.00 v Dolini
Breg — Kontovei (dečki) 

TURNIR KAT. «POMLAD»
.9.30 v Dolini

Finalni tekmi

ATLETIKA
ŽENSKI PETEROBOJ

8.30 v Trstu, stadion Grezar
Organizira Bor

ODBOJKA
DEKLICE

9.00 v Trstu, stadion «1. maj»
Bor B ,— Sloga * * *
11.00 v Trstu, stadion «1 maj»
Bor A — CUS

KOLESARSTVO
VETERANI

14.15 v Gradisci di Sedegliano
Nastopa tudi Adria

1. — prvi XXX
drugi X 2 1

2. — prvi I
drugi 2

3. — prvi X 2
drugi 2 X

4. — prvi 1 1
drugi 1 X

5. — prvi X
drugi 1

6. — prvi 1 2
drugi 2 1

AVTOMOBILIZEM
BOLOGNA, 10. — V ponedeljek 

bo v Imoli italijansko državno avto- 
. mobilsko prvenstvo za vozila for- 
[mule 3.

* !i

I

1

37.Maj v deželi Sovjetov

ODKRITJE 
SREDNJE AZIJE

Njegovi zaupni vojaški poveljniki so izdali Ulugbeka, 
emir pa, ki ga je bil pustil namesto sebe v Samarkandu, 
mu je zaprl mestna vrata. Ulugbek je bil prisiljen izročiti
Se na milost in nemilost svojemu sinu Abdulatifu, ki je 
Postavil očeta pred tajno sodišče in dejansko organiziral 
njegov umor, ki se je izvršil 27. oktobra 1449. leta.

Čeprav je oblast prešla v roke Abdulatifa, so v Samar
kandu in njegovem okrožju nadaljevale z delom opozicijske 
s . • ki so bile pripravljene vreči s prestola Abdulatifa in 
njegove somišljenike. Ni minilo niti šest mesecev, ko je 
Abdulatif padel v zasedo, kjer so ga ubili, ljudstvo pa ga 
Je Preklelo kot očetomorilca. Nato se je boj za prestol raz- 
ynel pigd timuridi Abusaidom, Abdulom Muhamedom in 
A^čijem. Vsi trije so se obrnili na pomoč uzbeškemu kanu 
Aodulhairu. Leta 1451 se je Abdulhair pojavil v Samarkandu 

11 Abusaidu zavzeti prestol.
Nmalu je Abusaid zasedel tudi prestol šahruha v He- 

atu in na ta na£jn zcjružil državo timuridov. Njegovi otro- 
1 Sultan Ahmed, Sultan Mahmud, Umar Šejk in drugi 
o samostojno vladali v Samarkandu, Fergani in Buhari, 
eta 1468 je Abusaid padel v nekem izmed bojev v Azer- 
aJdžanu, prestol pa je zasedel sultan Husein Bajkara. Na

ta način sta Horasan in Srednja Azija razpadla na samo
stojne vladavine, katerih vladarji so bili med seboj povezani 
samo po družinskih vezeh, če so bile poprejšnje zmage in 
državniška dejanja sultana Huseina v Horasanu povezana 
z imenom Ališerja Navoija, je bil zdaj svetovalec timuridov 
v Srednji Aziji šejk Ubajdula Hodža Ahrar. V kratkem 
času si je ta človek nagrabil, v svoje roke veliko večino 
namakalne zemlje, živine, karavansko trgovino Srednje Azije 
s tujimi deželami. Imel je podjetja za izdelovanje papirja 
in žameti. V celi vrsti mest je zgradil džamije, konake in 
medrese. Hodža Ahrar je plačeval v državno blagajno samo 
dve desetini davkov od svoje zemlje. Njegov letni dobiček 
je dosegal ogromno vsoto. Sultan Ahmed v Samarkandu in 
samostojni manjši timuridski vladarji v drugih krajih so 
vladali pod vplivom Hodže Ahrara.

Taškent; Ulica Ališerja Navoija

Timuridi, bodisi v Samarkandu, Buhari ali Fergani, so 
nenehno vodili medsebojne vojne in neusmiljeno pustošili 
državno blagajno ter so bili tako prisiljeni zatekati se po 
posojila k takšnim fevdalcem, kot je bil Hodža Ahrar.

V tem času so prišli v zgodovinsko areno priviligirani 
tarhani — številni majhni vladarji iz dinastije timuridov, 
prav tako pa tudi potomci Hodže Ahrara. Tarhani so bili 
oproščeni davkov, vojaških služb, dajali so jim zemljo in 
mesta. Država jim je bila dolžna oproščati grehe do devet
krat. Neusmiljeno so ropali prebivalstvo, nalagali so mu 
nečloveške davke, v zavojevanih deželah pa so zahtevali še 
kontribucijo, jih klicali nekajkrat letno v armado in tako 
odvračali kmete od poljskih del ter silili k upadanju že 
brez tega razrahljano gospodarstvo. Med tarhani so bili 
tudi takšni kot Muhamed Mazid, ki je imel pomembno 
vojsko in je vladal v mestu Turkestan in njegovem okrožju, 
Abdu Ali in njegov sin Baki-tarhan, ki sta imela tri tisoč 
vojakov in sta vladala v buharskem okrožju in drugi.

Umar šejk-mirza je v boju s svojim starejšim bratom, 
vladikom Samarkanda sultanom Ahmedom-mirzo, končno 
pridobil popolno neodvisnost Fergane. 1495. leta je Umar 
šejk umrl, njegov prestol pa je prešel na njegovega starej
šega sina Baburja. Istočasno je v Samarkandu umrl sultan 
Ahmed-mirza in na prestol je prišel njegov mlajši sin Ali- 
mirza. Babur je imel namen zavzeti prestol Timurja in 
ustvariti veliko državo. S tem namenom je zbral pomembne 
sile, v katere je vključil fergansko vojsko in vojsko Mon
golov ter zavzel Samarkand.

Tako torej zgodovina. Ko smo iz kripte in polmračnega 
mavzoleja spet stopili na piano, nas je zajela majska sa- 
markanska luč in svetloba in kot bi mignil odpihnila vse 
misli in poglabljanje v zapleteno, mračno in kruto zgodo
vino Samarkanda, Timurja in njegovih naslednikov.

Vrnili smo se v hotel.

Po vnaprej predvidenem načrtu bi morali popoldne 
odleteti iz Samarkanda naravnost v Moskvo. 2e poprej so 
nas opozorili, da bomo leteli dobrih pet ur s klasičnim 
11-18, češ da je samarkandsko letališče zaenkrat še pre
majhno za velika reaktivna potniška letala. Potem pa je 
prišlo nekaj vmes, na hitro so nas odpeljali na samarkand
sko letališče in spet vkrcali v «leteči tramvaj» An-25 b, s 
katerim smo potem odleteli spet v Taškent namesto v 
Moskvo.

«Leteči tramvaj» je 270 kilometrov dolgo pot med Sa
markandom in Taškentom preletel v pol ure, tako da smo 
bili za kosilo že v prestolnici sodobnega Uzbekistana,

Skrivnosti z našo potjo proti Moskvi so se nadaljevale. 
Nihče ni vedel, kdaj bomo nadaljevali pot proti Moskvi 
Končno sem iz vodičev le izvlekel skrivnost in povedali 
so mi, da bomo iz Taškenta odleteli šele opolnoči po kra
jevnem času. Zakaj takšna sprememba, tega pa mi niso 
mogli pojasniti. Tudi sam sem si začel razbijati glavo s 
tem problemom, zlasti še zato, ker sem iz izkušenj vedel, 
da v Sovjetski zvezi kaj neradi spreminjajo vnaprej po
stavljene in dogovorjene načrte, zlasti še, kadar gre za 
tuja turistična potovanja. Toda kasneje, nekje ponoči nad 
Aralskim morjem, pa sem tudi razvozlal to skrivnost. Toda 
o tem kasneje.

Tako nam je torej v Taškentu preostalo na voljo še 
mnogo, mnogo časa. Zato je naše vodstvo na hitro organi
ziralo obisk Muzeja uporabne umetnosti v Taškentu, ki je 
bil zares edinstveno doživetje. V muzeju se nam je zgodo
vinsko kronološko predstavila vsa velika uporabna umet
nost Srednje Azije, od naj starej še keramike do zlatih ve
zenin naj novejšega časa.

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
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Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.750 lir — vnaprej: polletna 9.500 lir, celoletna 17.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 23.500 lir. za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 1.50 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 24.— 
letno 240.— din, za organizacije in podjetja mesečno 30.—, letno 300.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK Za SFRJ Ziro račun 50101-603-45361 «ADIT» - DZS - 61000 Ljubljane,
Gradišče 10/11 nad. telefon 22207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 250, finančno*
upravni 500, legalni 500, osmrtnice in sožalja 250 lir. «Mali oglasi» 100 
lir beseda. IVA 12°/n. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri
oglasnem oddelku ali upravi, iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.L
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PROTISLOVEN RAZVOJ POLITIČNEGA POLOŽAJA NA PORTUGALSKEM

Portugalski predsednik Costa Comes 
bo obiskal Jugoslavijo in Italijo

Stališče poveljnika Copcon gen. De Carvalha ■ Odstranjevanje ko
munističnih osebnosti z vodilnih položajev - Antunes pri Fordu

WASHINGTON, 10. — Predsednik dejal, da gre za levičarsko oseb-
Ford je danes zvečer sprejel portu
galskega zunanjega ministra Erne
sta Mela Antunesa. V poznejših ve
černih urah bi se moral portugal
ski državnik srečati tudi z ameri
škim državnim tajnikom Kissinger- 
jem.

nost, vendar pa se je zapletel v po
litično igro, ki utegne biti nevar
na. Po njegovem mnenju je komu
nistična partija grešila, ker je v 
prvem trenutku zahtevala preveč, 
vendar pa predstavlja pomembno 
revolucionarno silo, ki lahko mobi-

O čem sta se Melo Antunes in j lizira velike delavske množice. De 
Ford pogovarjala, se še ne ve. VjCarvalho pa kritizira socialistično
nekaterih krogih pravijo, da so v 
teku pogajanja za odobritev posojil 
in kreditov portugalski vladi, ki bi 
utegnili znašati okoli 80 milijonov 
dolarjev. V tej vsoti bi bil vključen 
tudi sklad 20 milijonov dolarjev, ki 
naj bi kril najnujnejše finančne po
trebe v zvezi z repatriacijo tisočev 
portugalskih beguncev iz Angole.

Napovedana vsota 80 milijonov do
larjev je po mnenju nekaterih ame
riških listov, predvsem New York 
Timesa, pravzaprav zelo skromna, 
saj je celo Evropska gospodarska 
skupnost ponudila Portugalski 187 
milijonov dolarjev. V ameriških kro
gih pa pravijo, da je predsednik 
Ford dal na razpolago Portugalski 
omenjeno vsoto, ker s to lahko raz
polaga za nujne posege. Ne more 
se torej izključiti, da ne bi Fordova 
uprava v bližnji bodočnosti dosegla 
od poslanske zbornice in senata tu
di večje kredite.

Portugalska se danes nahaja v 
zelo kočljivem finančnem položaju. 
Usahnili so praktično vsi viri iz po
šiljk portugalskih delavcev v tujini, 
usahnil je dotok tujih deviz iz turi
stične dejavnosti.

V teh okvirih prihaja sedaj na 
Portugalskem do določenih premi
kov. Zabeležimo jih na kratko: Po
ložaj v Oportu. kjer je prišlo do 
spopadov med levičarskimi skupina
mi in pristaši stranke PPD, še ve
dno ni razčiščen. Vojaki v vojašni
ci Pilar se še niso vdali ter še 
vedno zahtevajo ostavko poveljnika 
severne vojaške oblasti gen. Velosa. 
Prišlo je tudi do trenj med gene
ralom Velosom in načelnikom ge
neralnega štaba portugalske vojske 
generalom Fabiaom.

V teh razmerah igra pomembno 
vlogo tudi general De Carvalho, ki 
je prav danes podal nekaj izjav 
na tiskovni konferenci. Kot je zna
no, je De Carvalho poveljnik POP 
CON, to je celinske varnostne služ
be portugalske vojske. De Carvalho 
je dejal, da se mu je večkrat nudila 
priložnost, da bi se polastil oblasti, 
toda tega ni storil, ker ga oblast 
kot taka ne zanima. Pri srcu pa 
mu je revolucionarni razvoj portu
galske družbe. Glede nedisciplini
ranosti. ki je postala vedno bolj iz
zazita v portugalski vojski, je De 
Carvalho dejal, da je to treba pri
pisati dejstvu, da vojaki dvomijo v 
prizadetost njihovih poveljnikov, da 
bi jih popeljali po poti resničnega 
revolucionarnega procesa. Glede ad
mirala De Azeveda je De Carvalho

stranko, ker se je pustila zaslepiti 
od parlamentarističnih utvar. Skraj
na levica pa predstavlja trdno os
novo za nadaljnji boj za socialistič
no revolucijo.

Davi se je začela v palači Belem 
v Lizboni seja revolucionarnega sveta. 
Popoldanskega zasedanja so se ude
ležili tudi nekateri člani vlade. Re
volucionarni svet je medtem objavil 
sporočilo o ustanovitvi in o funkcijah 
intervencijske skupine «AMI», katero 
so zadolžili, da bo s svojimi poseb
nimi enotami treh oboroženih sil po
segla samo v primerih, o katerih bo 
sklepal sam predsednik republike in 
ki jih drugi organi (Copcon in poli
cija) ne bi utegnili rešiti.

Na kraju naj še omenimo, da je 
brez dvoma v teku na Portugalskem 
pobuda, da se izrinejo z vodilnih mest 
člani in simpatizerji komunistične par
tije. Te pobude je obsodil tudi se
kretar KP Portugalske Cunhal, ki je 
med drugim omenil dejstvo, da je bil 
za državnega tajnika za delo imeno
van neki socialist, medtem ko je bilo 
prej sklenjeno, da bo to mesto zavzel 
komunist. Nekaj podobnega se dogaja 
tudi na ministrstvu za finance in za 
zunanjo trgovino ter .v državni portu. 
galski banki. Pravijo, da so iz vodil
nih mest v državni banki odstranili 
že nekaj filokomunističnih funkcionar
jev. Te pobude pripisujejo novemu mi
nistru za finance socialistu Salgadu 
Zenhi.

Po vesteh, ki prihajajo iz portu
galskega zunanjega ministrstva bo por
tugalski predsednik Costa Comes o- 
biskal konec tega meseca Jugosla
vijo ter takoj nato verjetno tudi I- 
talijo, kjer se bo, razgovarjal z itali
janskimi predstavniki in tudi z Va
tikanom.

tin podobnih pravd je pred milan
sko preturo, skoraj v vsakem me
stu pa so primeri naročnikov, ki so 
iz protesta proti neutemeljeni po
dražitvi znižali naročnino.

RIM, 10. — Rimski sodnik Giusep
pe Pizzuti je skoraj zaključil pre
iskavo o protizakonitem telefonskem 
prisluškovanju. Sodniku manjka le 
še eno tehnično poročilo, da bo 
lahko izročil gradivo javnemu to
žilcu, da mu sporoči svoje zaključ
ke. V protizakonito prisluškovanje 
je vpletenih okrog sto obtožencev, 
večinoma zasebnih detektivov in ne
kaj državnih funkcionarjev, med ka
terimi nekdanji načelnik policije Vi
cari, ki je obtožen uporabe prislu
škovalnih naprav tudi izven stroge 
zakonske omejitve.

Skušali so pretihotapiti 
eno milijardo lir v Švico

COMO, 10. -- Policijski agenti so 
davi našli na mednarodnem vlaku, 
ki vozi na progi Rim — Amster
dam, vsoto 1 milijarde in 50 milijo
nov lir v bankovcih po 50 in sto 
tisoč lir.

Do odkritja ogromne vsote je. pri
šlo skoraj slučajno. Neki sprevod
nik je opazil v bližini stranišča ne
kega vagona-sumljivo gibanje ljudi. 
Na postaji v Comu je, obvestil poli
cijske organe, ki so ustavili vlak 
ter preiskali več vagonov. V stra
niščih dveh vagonov so našli v pro
storu nad stropom omenjeno vsoto.

Preiskovalci so takoj začeli svo
je delo v dveh smereh: na eni stra
ni so upoštevali možnost, da gre za 
nezakonit izvoz' italijanske valute,- 
na drugi strani pa za izkupiček od
kupnine v zvezi s kako ugrabitvijo. 
Pozneje so opustili to zadnjo dom
nevo, čeprav so ugotovili, da so 
denar nakazale bančna ustanova 
«Banco di Napoli» in dve drugi po
družnici v Campanii. Policijski or
gani so obvestili o dogodku tudi švi
carske oblasti. Po prihodu vlaka 
na postajo v Como so opazili štiri 
osebe, ki so takoj odpotovale z ne
kim drugim brzim vlakom v Švico, ugrabitvi, nato pa so umolknili.

«INDUSTRIJA UGRABITEV» STOPILA ZNOVA NA PLAN

Štirinajstletni deček ugrabljen v Milanu 
V Rimu izginil 37-letni industrijec Danesi

na-V obeh primerih so se roparji oglasili družinama uro po ugrabitvi in 
to umolknili * Za dečka so banditi zahtevali 600 milijonov lir odkupnine
MILAN, 10. — Po kratkem pre

moru, ki je sovpadel tragičnim za
ključkom ugrabitve Cristine Maz
zoliti, 18-letne milanske študentke, 
ki so jo banditi ubili, čeprav jse 
družina plačala milijardo lir od
kupnine, je «industrija ugrabitev» 
stopila znova na plan z dvema 
drznima in podlima podvigoma. V 
Milanu je bil včeraj zjutraj ugrab
ljen 14-letni Lorenzo Peregrini La
pin, v Rimu pa so banditi pod 
večer odvedli 37-letnega Alfreda Da- 
nesija, sina znanega industrijca ka
ve, ki je tudi eden najpremožnej- 
ših rimskih podjetnikov, V obeh 
primerih so se roparji oglasili z 
družinama že nekaj trenutkov po

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiimiiiiiiiMiiiiiniiiiiiniiiniiiiiiniiiiiiiiiiiiiiniiiiimiimniiiifiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiii

PO UMORU R0SRRIE LOPEZ IN NAPADU NA DONATELLO COLASANTI

Čezmerna prizanesljivost do fašistov: 
višji sodni svet začel preiskavo

Sodni samoupravni organ zahteval od rimskih sodnikov dokumentacijo, 
ki naj pojasni, zakaj so bili fašistični morilci Shira, Arguati, 
Izzo in Sonnino vselej pomiloščeni ali izpuščeni na začasno svobodo

TERAMO. 10. — Pretor v Atriju, 
večjem naselju'!‘pri’Tefkmti je da
nes odredil telefonski službi SIP, 
naj znova priključi telefon 30 naroč
nikom, ki so si znižali naročnino, 
ker je bil po njihovem mnenju zad
nji povišek tarif protizakonit in pro
tiustaven. Po mnenju sodnika je 
očitno, da bi naročniki utrpeli ne- 
povračljivo škodo, če jim SIP ne 
bi znova vklopil telefona, vsaj dokler 
ne bodo omenjeni naročniki lahko 
branili svoje stališče pred sodiščem. 
Dodal je tudi, da utemeljitev na
ročnikov ni neosnovana in iz trte 
izvita.

Polemika o poviških je zajela sko
raj vsa italijanska mesta. Nekaj sto-
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DOMNEVA ČILSKIH POLITIČNIH BEGUNCEV

Čilski veleposlanik v Vatikanu
Diplomat Heclor Riesle je eden od pobudnikov skraj- 
nodesničarske organizacije, ki je leta 1971 ubila 

demokristjanskega poslanca Eskovica
RIM, 10. — Čilski politični izgnan

ci v Italiji so priredili dopoldne 
na sedežu združenja Italija - Čile 
tiskovno konferenco o podlem a- 
tentatu na demokrščanskega sena
torja Bernarda Leightona, enega 
najvidnejših nasprotnikov i Pinoche
tove hunte. Srčanja s časnikarji 
so se udeležili poslanec Giovanni 
Galloni (KD), član tajništva orga
nizacije «Demokratični čile» Luis 
Badilla, član centralnega komiteja 
KPČ Luis Guastavino, predsednik 
združenja Italija - Čile Ignazio De- 
logu in predsednik AGLI Marino 
Carboni.

Po kratkem uvodnem posegu De- 
loguja, ki se je zahvalil vsem, ki 
so izrazili svojo solidarnost čilske
mu odporniku, je povzel besedo po
slanec Galloni, ki je poudaril, da je 
fašistična hunta z atentatom na 
Leightona znesla svojo jezo nad eno 
najbolj vidnih osebnosti enotne pro
tifašistične fronte. Podli izpad spo
minja na podoben atentat na brata 
Rosselli in dokazuje, da fašizem ne 
trpi nasprotnikov tudi izven drža
ve, nad katero znaša svojo jezo, iz 
smrtnega strahu pred demokracijo.

Osrednji poseg pa sta imela vse
kakor Luis Badilla iin Luis Guasta
vino, ki sta med drugim poudarila, 
da je v atentat vpletena teroristič
na centrala, ki je povezana s špan
skim veleposlaništvom v Madridu, 
kjer je za veleposlanika Pedro 
Ewing, eden najvidnejših predstav
nikov čilskega režima. Verjetno ni 
naključje, da je bil Ewing v Argen
tini le nekaj dni pred atentatom na 
generala Carlosa Pratsa, enega od 
redkih čilskih vojaških poveljnikov, 
ki ni prelomil prisege o zvestobi dr
žavi in njenemu zakonitemu pred
sedniku.

Čilska odpornika sta poudarila, 
da je v podli atentat na Leightona 
vpletena zelo verjetno tudi skrajno- 
desničarska organizacija «Središče

za obrambo družine, zasebne last
nine in rase». Organizacija je bila 
ustanovljena leta 1956, ko je skraj- 
nodesničarsko krilo izstopilo iz cer
kvene organizacije «Opus dei», češ 
da je «naklonjena marksizmu». Med 
ustanovitelji središča je — po iz
javah Badilla in Guastavina — 
Hector Riesle, sedanji čilski ve
leposlanik v Vatikanu.

«Ameriški senator Church — sta 
nadaljevala čilska begunca — in 
druge vidne osebnosti so obtožili 
omenjeno organizacijo, da je pripra
vila atentat na Eduarda Pereza 
Eskovica, demokristjanskega poslan
ca, ki je bil ubit leta 1971 v San- 
tiagu, ker je javno zagovarjal spo
razum z levičarsko vladno koalici
jo ljudske enotnosti.»

«Verjetno ni naključje — sta za
ključila Badilla in Guastavino — da 
je veleposlanik Riesle odpotoval 
pred dvema dnevoma v Santiago. 
Bal se je, da bi povzali njegovo 
ime z atentatom na Leightona.»

Zdravstveno stanje ranjenega čil
skega senatorja se je v teh dneh 
znatno zboljšalo, tako da so zdrav
niki skoraj presenčeni nad odpor
nostjo njegovega organizma. Edino 
Leightonov spomin je še nekoliko 
okrnjen, saj je povsem pozabil na 
dramatične trenutke, ko je neznani 
zločinec streljal nanj iz zasede. Po 
mnenju preiskovalcev sta bili obe 
krogli, ki jih je izstrelil «killer», 
namenjeni Leightonu a senatorjeva 
soproga Anita je s hitrim posegom 
rešila možu življenje. Ženska, ki si 
ji je z razliko od moža atentator 
dobro vtisnil v spomin, je še vedno 
priklenjena na posteljo. Krogla ji 
je zdrobila 7. vratno vretence, za
radi česar so ji noge ohromele.

Za jutri je medtèm krščanska de 
mokracija napovedala na Trgu San
ti Apostoli protestno demonstracijo 
proti podlemu atentatu na senator
ja Leightona.

RIM, 10. — Višji sodni svet je 
danes začel preiskavo o sodnih pre
iskavah, v katere so bili vpleteni 
Andrea Ghira, Giampietro Parboni 
Arquati, Angelo Izzo in Gianluca 
Sonnino pred umorom Rosarie Lo
pez, nesrečnega dekleta, ki so ga 
posilili in ubili v vili Ghirovega o- 
četa v Circeu.

«Višji sodni svet — piše v zadev
nem tiskovnem sporočilu — je skle
nil začeti preiskavo o pomilostitvah 
in o pogojnih obsodbah, ki jih je 
rimsko sodišče priznalo omenjenim 
obtožencem in je v ta namen zahte
val od pristojnih uradov zadevno 
dokumentacijo.» '

Andrea Ghira je že več let znan 
kot eden najbolj razvpitih in pre
drznih fašističnih pretepačev in se 
je neštetokrat «proslavil» z napadi 
na dijake liceja «Giulio Cesare» na 
Korzu Trieste. Čeprav ga je zdru
ženje demokratičnih staršev več
krat prijavilo sodstvu in policiji, je 
prenapetež še zmeraj svobodno ko
lovratil po prestolnici, grozil, pre
tepal, izsiljeval. «Policija in sod
stvo — so pred nedavnim izjavili 
predstavniki združenja demokratič
nih staršev COGIDAS — so prebrali 
naše zajetne prijave, ogledali so si 
slike prijavljenih pretepačev in 
končno spravili zajetno dokumenta
cijo v svoje zaprašene predale, kjer 
je obtičala. V zameno pa so nam 
fašistični pobalini grozili-in se zna
šali nad našimi sinovi.»

Ghira je bil pred leti tudi aretiran 
in obsojen zaradi roparskega napa
da na industrijca Corrada Marza- 
na, očetovega prijatelja. Sodniki so 
ga spoznali za krivega in mu priso
dili osem let ječe, po 18 mesecih 
pa je bil izpuščen na začasno svo
bodo v pričakovanju prizivnega pro
cesa. Sonnino, Arquati in Izzo pa 
so bili obsojeni na dve leti ječe za
radi posilstva in opolzkih dejanj, 
ker so s samokresom v roki prisi
lili niti osemnajstletni dekleti, da 
sta podlegli njihovi nasilni pohoti. 
Sonnino je tedaj pobegnil, a ni se 
mu bilo treba dolgo skrivati, saj je 
njegov odvetnik dosegel, da je sod
nik umaknil zaporni nalog, in tudi 
druga dva nista dolgo časa sedela 
za rešetkami. Po nekaj mesecih sta 
bila že svobodna.

Razumljivo je zato, da je takoj 
po aretaciji Izzo izzivalno zabrusil 
fotografom, ki so ga slikali, ko so 
mu karabinjerji vklepali roke v li
sice: «Kvečjemu nam bodo prisodili 
deset let ječe.» Deset let za posil
stvo in umor 19-letnega dekleta ter 
za mučenje komaj 17-letnega.

Vprašanje je, če gre le za nadu
tost pretepača, ki se ima za nedo
takljivega, ker ima nabito listnico 
in lep avto, ker se ga vsi bojijo za
radi njegovega nasilnega nastopa, 
ker se mu ni treba truditi na knji
gah za diplomo (dobro znano je 
namreč, da se v zasebnem zavodu 
diplome ne odrečejo nikomur)? Ali 
pa je Izzo računal na popustljivost 
sodstva, ki je ravnalo z njim zelo 
prizanesljivo? Ali še na spretnost 
svojih odvetnikov, saj je dobro zna
no, da je prdd zakonom «bolj enak» 
od reveža, kdor si lahko privošči 
dobrega odvetnika, zasebne izve
dence in tudi pritiske na vplivne 
kroge?

K temu gre še dodati, da je bilo 
rimsko sodstvo v zadnjih časih 
večkrat v središču zelo ostrih pole
mik zlasti v zvezi s političnimi pre
iskavami. Dovolj je, da pomislimo 
na preiskavo o pokolu na Trgu 
Fontana v Milanu, ko so rimski 
sodniki na neobstoječih indicih zgra
dili doleo obtožnico proti Valpredi; 
dovolj da mislimo na preiskavo o 
nožaru v četrti Primavalle, zaradi 
katerega so bili prav tako obtoženi 
in zaprti trije levičarski izvenparla- 
mentarci, čeprav so vsi izsledki ka
zali. da so preiskovalci ubrali na
pačno pot. Kljub pritisku napredne
ga tiska in demokratičnega javnega 
mnenja, se doslej ni nič zganilo.

Prav zaradi tega je sklep višjega 
sodnega sveta velikega pomena, ker 
je morda to znak, da so nekateri 
krogi presegli sicer zelo ohlapne 
meje ,ki jih je začrtal samoupravni 
sodni organ. Seveda sklep o začetku 
preiskave še ne pomeni, da bo 
višji sodni svet razgalil vse po
manjkljivosti rimskega sodišča-, in 
da bo odločno nastopil proti sodni
kom, ki so bili preveč popustljivi do 
fašistov. Prevečkrat se je v zadnjih 
šestih letih že zgodilo, da so po
membne preiskave nasedle na sipini, 
ko so šle žgočim problemom do 
dna, prevečkrat okostenelo sodno

telo ni hotelo odsekati najbolj gnilih 
vej. Kljub vsemu pa se nam sklep 
višjega sodnega sveta zdi v tem 
primeru pomemben, saj gre ven
darle za prvi korak na poti ugotav
ljanja' odgovornosti in morebitnih 
prekrškov: prvi tovrstni korak — 
če nas spomin ne vara — od na
stanka strategije napetosti, ki za
deva preveliko popustljivost do fa
šistov. Upati je le, da bo znal višji 
sodni svet iti zadevi do dna, razga
liti vse pomanjkljivosti in pokazati 
na morebitne krivce, kajti le ta pot 
vodi v dejansko demokratizacijo 
sodstva.

Lorenzo Peregrini Lapin je bil 
ugrabljen včeraj zjutraj inalo po 
8. uri, ko se je s kolesom peljal 
v šolo. Za podli napad pa se je 
zvedelo šele pozno zvečer, ko so ob

Mati malega ugrabljenca je medtem 
naslovila po radiu ugrabiteljem po
ziv, naj ne omamijo sina z mirijni- 
ini sredstvi. Lorenzo je -namreč 
kardiorevmatik in tudi majhna, koli-

telegramu, ki ga je milanska kve-j čina narkotika' bi mu bila lahko 
stura poslala notranjemu miništr- ; usodna.
stvu pronicnile prve vesti. Dečko-1 povsem dl.Ugačne so bile okoli- 
vo kolo so preiskovalci nash selo ; ščine ugrabitve 37-letnega Alfreda 
danes popoldne na -rgu Tripoli, ne- Danesija. Roparji so ga napadli
daleč od Trga Piemonte, kjer de
ček stanuje z družino. Vse kaže, da 
je policija zbrala o ugrabitvi tudi 
pričevanja številnih očividcev, a o 
dosedanjih izsledkih se je zvedelo 
bore malo in sicer le to, da so ban
diti po napadu na dečka zbežali s 
fiatom 124.

Lorenzova mati je v pogovoru s 
časnikarji poudarila, da so se ro
parji oglasili že včeraj zjutraj o- 
krog 10.30. Neznanec je namreč 
telefoniral v urad Lorenzovega o- 
četa in mu sporočil, da je bil nje
gov sin ugrabljen. Dodal je tudi, 
naj pripravi šeststo milijonov lir .za 
odkupnino in naj ne obvesti policije. 
Zahteva pa je bila zaman, saj so 
starši le nekaj minut prej obvestili 
kvesturo o izginotju dečka. Ker Lo
renzo ni prišel v šolo — obiskuje 
namreč zasebno židovsko srednjo 
šolo — so prijatelji telefonirali na 
dom in vprašali, kaj je z dečkom, 
saj bi moral ravno včeraj zjutraj 
soditi na medrazrednem košarkar
skem tekmovanju. Zaskrbljena mati 
je zato nemudoma klicala policijo, 
le nekaj minut pozneje pa je ne
posredno od roparjev zvedela, kaj 
se je pripetilo Lorenzu.

Kot rečeno so banditi zahtevali za 
14-letnega dečka 600 milijonov lir 
odkupnine. Zahteva odločno prese
ga finančne zmožnosti družine Pe
regrini Lapin, ki je nikakor ne gre 
uvrstiti med premožnejše milanske 
.družine. Lesile Peregrini Lapin je 
namreč lastnik majhnega reklamne
ga podjetja, ki se ukvarja z reklam
nimi kampanjami in prodajo reklam
nega aradiva.

Od včeraj zjutraj se banditi niso 
več oglasili. Molk vsekakor ne 
preseneča, saj so že napovedali, da

.med povratkom domov. Okrog 22, 
ure je v razkošni vili družine Da
nesi na griču Monte Mario zabrnel 
telefon. Alfredovi materi Ines je 
neznanec, ki je govoril z izrazitim 
južnjaškim naglasom, sporočil, da 
je bil sin ugrabljen. Ker ga je žen
ska zagrnila, naj nikar ne zbija ne
slanih šal, je neznanec z ostrejšim 
glasom ponovil sporočilo in dodal, 
da je dokaz, da je bil Alfredo ugrab
ljen njegov avto, ki je bil zapuščen 
pred nekim barom «Danesi».

Po prvih izsledkih preiskave je bil 
mladi industrijev ugrabljeni nekaj 
minut pred 20. uro, ko se je iz to
varne na obvozu Clodia vračal do
mov. Njegov avto, BMW 2800 temno
rdeče barve so preiskovalci našli 
pred nekim barom nedaleč od Ul. 
Platone, kjer industri jec stanuje s 
starši in z bratom. Kaže pa vse
kakor, da so preiskovalci odkrili v 
ugrabitvi Alfreda Danesija veliko 
nenavadnega, kar jim je vzbudilo 
marsikateri sum. Spričo njihovega 
nepredirnega molka pa bi bilo mo
goče zvedeti v tem pogledu kaj več.

Po včerajšnjem sporočilu se ban
diti niso več oglasili družini. Zve
delo se je tudi, da so se Danesjjevi 
posvetovali med seboj, preden so 
poklicali na pomoč policijo. K temu 
naj bi jih prepričal namestnik rim
skega državnega pravdnika dr. C. 
Vitalone, star družinski prijatelj, ki 
je znan kot javni tožilec v sodni 
preiskavi o spodletelem poskusu 
Borghesejevega državnega udara. 
Sodnik je ostal pri Danesijevih poz
no v noč, preiskavo o ugrabitvi pa 
bo vsekakor vodil dr. Vito Oecor- 
sio, ki je bil sinoči dežurni državni 
pravdnik.

Družina Danesi je ena najpremož-

družin. Podjetje Danesi je namreč 
eno največjih italijanskih uvoznikov 
in izvoznikov kave in že takoj po 
drugi svetovni vojni so v dobrem 
delu Evrope pili kavo «Danési». Po
leg industrije za predelavo kave pa 
sp Danesijevi lastniki številnih rim
skih barov, stanovanj in verige su
permarketov. Prav zaradi tega, po
udarjajo v krogih industrijcev ka
ve, ima družina Danesi vedno znat
ne vsote gotovine na razpolago, med
tem ko še manjši industrije! poslu
žujejo pretežno kreditov za izvoz pri 
svojem poslovanju, ker jim to za
gotavlja večji, dobiček. Vse kaže tu
di, da šb bili roparji dobro sezna
njeni z imovino Danesijevih in da 
so zato, ugrabili mladega industrij- 
ča v svesti si, da bodo lahko iztržili 
mastno odkupnino.

bodo znova klicali.. «—ponedeljek, nejših in. .najbolj, znanih rimskih .davim-...—„

Polemike po obtožbi 
proti avstrijskemu politiku

DUNAJ, 10. — Včerajšnja konferen
ca vodje židovskega dokumentacijske
ga centra na Dunaju Wiesenthala, ki 
je obtožil vodjo liberalne stranke 
Petra, da je služil kot esesovski čast
nik med drugo svetovno vojne, je 
vzbudila žolčne polemike v sosednji 
republiki. V spor je posegel osebno tu
di kancler Kreisky, ki je obtožil 
Wiesenthala, da je ravnal «kot politič- 

j na mafija». Na to obtožbo je Wiesen- 
thal odgovoril s tožbo zaradi obreko
vanja.

O preteklosti vodje liberalne stranke 
obširno poročajo vsa sredstva javne
ga obveščanja, ki poudarjajo, da bi 
Peter zelo verjetno postal podkancler, 
če ne bi socialisti zmagali na zadnjih 
volitvah z absolutno večino. Listi se 
tudi sprašujejo, če je umestno, da 
nekdanji esesovski prostovoljec postane 
danes minister, pa čeprav se ni o- 
sebno udeležil pokolov. Mednarodno 
sodišče v Nuernbergu — poudarjajo 
listi —je namreč proglasilo esesovce 
za kriminalno organizacijo in najbolj 
podlo teroristično tolpo v evropski zgo-

CpOSISOU ar ■■■& na tisoče stanovanj
• ■ ^ ^in hotelov, ki jih je treba preurediti;

W9 VfCSS U Anrtl ACSlrll l Pridobiti iz starega prostora
W W Uim Hli % IMIssi ■ ■ novo kopalnico je problem in

pogostoma, tako tudi v novih poslopjih, lahko naletite na težave v pogledu prostora, stroškov, pa tudi opreme.

takšnih okoliščinah vam ponuja 
— že med samim načrtovanjem — 
globalno rešitev

PREFABRICIRANA
Taje sestavljena iz dveh med seboj 
pritrjenih polokroglih 
ogrodij iz pojačenih 
akriiičnih plošč, ki tvorijo stene, pod,

I strop in vrata; opremljena 
je z vsemi potrebnimi električnimi in vodnimi napravami ter z vgrajenimi sanitarijami 
in pritiklinami. Prefabricirana kopalnica I.C.S. je na razpolago v različnih modelih in verzijah ter ne 
zahteva kakšnega posebnega načina vzdrževanja, razen tega je njena cena zmerna in resnično zanimiva.

Za nadalinje informacije in tehnične podrobnosti se lahko obrnete na:

ali na našega področnega agenta.
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